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Relacja Ireny K o n i k o w s k i e  j

Irena Konikowska wraz z mężem Pawłem mieszkała prj
;

ti Gdyni przy Placu Grunwaldzkim Nr 18.Paweł Konikowski 1 

du drogietą,a podczas okupacji pracował w charakterze k« 

vsr restauracji której właścicielem był Niemiec,Hase.Mieść 

ona przy ulicy 10 Lutego i przed wojną nazywała sięHOkoc <■

Z konspiracją E.Konikowska zetknęła, się przez Klen 

f2dciego,którego znała jeszcze przed wojną.K.Wicki mieszkał 

-o ile sobie przypomina trafił do nich z ogłoszenia.Prze 

K.Wicki był Maklerem.Skończył szkołę podchorążych.Podcza 

wrześniowej walczył w obronie O ksyw ia .Przebywał krótko w 
ale podał się za zwykłego żołnierza i został zwolniony.

K.Wicki był zaangażowany w pracę wywiadowczą.Udało 

zdobyć plany fabryki amunicji w Szczecinie.Przechowywała 

pewien czas I.Konikowska u siebie w domu.Wicki miał podoi 

dzieć,Że bombardowanie Szczecina było jego zasługą.K.Wicl 

pracował także z braćmi Przygodzkimi Antonim i Marianem j 

bardziej zaangażowany w pracy konspiracyjnej był Antoni i 

cy w Gdyni.Marian natomiast mieszkał w Płońsku. >  .

K.Wieki i M.Przygodzki mieli jakieś ważne dokumeni 

kiego one były rodz8 ju i przez kogo zostały zdobyte tego 

kowska nie wie.Wiadomo jej,że zarówno K.Wieki Jak i M.Prz 

jeździli do Warszawy.

Pb aresztowaniu K.Wickiego i A.Przygodzkiego umies 

ich razem w więzieniu w Gdańsku.Marian symulując chorobę 

dostał się do szpitala więziennego,skąd udało mu się ucie 

się w Kłosowie u Wickich a następnie u ich krewnego Skrzy 

go.Kiedy zachorował P .Konikowski przywiózł do niego dr ^a: 

P.Konikowski nie znał żony Mariana.Poznał ją dopiero gdy i 

wał/Marian/ w Kłosowie.Tak więc przed grożącym niebezpiec: 

aresztowania ostrzegł żonę Antoniego/zginęła ona przypusz< 

w Ravensbrttck/.Najpierw był aresztowany Antoni a potem Mai 

Ihny bliski współpracownik K.Wickiego-Czesław Łae 

pełnił funkcję łącznika między Warszawą a Gdynią został ai 

wany w restauracji u Grzegorzewskich przy ulicy Starowiejs 

Miał się tam spotkać z Antonim Przygodzkim.U przygodzkiego 

znaleźli kartkę^Wicki-Szczecin"?

Państwo Konikowscy nie byli aresztowani.Przed gro 

im niebezpieczeństwem ostrzegł ich gestapowiec Stag. Pokaz; 

im nieraz donosy Polaków.

(Ą/rcł\ • 1 %  • ź&W&t/ M 4



Po aresztowaniu K*Wickiego doradził im,aby spalili wszelkie kom­

promitujące dokumenty co też I.Konikowska uczyniła.6w Niemiec 

mieszkał w tym samym domu co Konikowscy tylko,że piętro wyżej.
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Relacja Heleny Dobrzyckiej-Łukomskiej.

/

Helena Dobrzycka mieszkała przed wojną w Warszawie w 

dzielnicy Ochota. Podczas kampanii wrześniowej brała udział 

w obronie przeciwlotniczej.i przeciwpożarowej. Miała luźne 

kontykty z Szarymi Szeregami - już w 1939 r. w Szpitalu tJ- 

jazdowskim* Wciągnęła ją tam harcerka Zofia Krasowska 

/"Zośka*1/. W szpitalu tym H.Dobrzycka gotowrała obiady, po li' 

widacji szpitala pracowała przez jakiś czas w PCK. W 1939' r. 

proponowano jej wstąpienie do Związku Jaszczurczego. W i e 9 

że co organizacji tej należała Monika Dymska, ale znała ją 

tylko z więzienia. Szefem HiBobrzyckiej był Mieczysław Ber­

natowicz. Chodziła do niego na ulicę Natolińską. Znała go 

W.Węgierska i Irena Miłodrowska. Ze Związkiem Walki Zbrojnej 

zetknęła się w 1941 roku przez Czesława Łasika występującego 

pod nazwiskiem Neumann. Znała go wcześniej z tym, że po raz 

pierwszy zobaczyli się podczas wojny. C.Lesik mówił o "Stra­

ganie" /"Kasza komórka będzie cię nazywała "Stragan"/. Po 

cwćch tygodniach H.Dobrzycka wyraziła zgodę na wstąpienie do 

organizacji. Przysięgę składała przed C.Łasikiem i otrzymała. 

Pseudonim "Lena". Zadaniem jej było•odbieranie raportów z 

'̂.■■vni i Gdańska prz*r ulicv Szcz^ śliwie clii ej Er 25. Mia-^a kon—

a z z Antonowiczem. rolskie-c ofic ncw i.cz  p r j

ził meldunki w r - ' - ^ ^  owr.i v------  —s-' — w------ - '• i r— ^  >' — fj — j  — —■ j j .
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z ulicy Katolińskich od. J.Miłodrowskiej koperty, marki. 

Miała kontakt z M.Bernatowiczem. Często przyjeżdżali z N o ­

wego 'Dworu Mazowieckiego Cztkawula i Antonowicz. Ci trzej
i

brali meldunki.

Meldunki.z Gdyni przywoził C.Łasik. Raz H.Dobrzycka 

ji' otrzymała kopertę ze zdjęciemi^Polic po. zbombardowaniu1. Zdję­

cia te zakopano.

Przy ulicy Natolińskiej - sygnał stanowiły trzy dzwonki - 

oddawała koperty. Przychodził po nie M.Bernatowicz, ale jeg-i
iV' .

na procesie nie było.

Y/padka miała miejsce w 194-2 r. Wpadł mianowicie agent 

w Gdyni /nie C.Łasik/. Ten z kolei chciał ją ostrzec wysy- 

f łając pocztówkę w marcu-kwietniu 1942 r. o następującej

treści: "Chorą masz wątrobę i masz uważać na swoje zdrowie". 

Jednakże zapomniał podać szyfr - a to było ostrzeżenie i in­

formacja o aresztowaniach. Niezależnie od tego' na spotkaniu 

powiedział, aby wyniosła się z Warszawy. Wyjechała więc do 

Łomianek, gdzie przyjeżdżał Kawula. Ona też wyjeżdżała stam-
UL

tąd na spotkania z Łasikiem.

C.Łasik często jeździł na Wybrzeże - raz lub dwa razy 

w miesiącu. Posiadał trzy ausweisy® Według niej podlegał on 

M.Bernatowiczowi, gdyż chodził na Katolińską. Kawula nosił 

pseudonim "Czarny". Z podobną częstotliwością widywała się 

z Antonowiczem. Zginął on w obozie. Pseudonimu C.Łasika

H.Dobrzycka nie pamięta.

E.Dobrzycka została arerzt-owens 1C lir.ca 194 2 roku w 

Łomiankach. Przez trzy dni przebywała na Szucha, a następnie 

w więzieniu w Gdańsku, skąd w grudniu 19-12 r . przewieziono

•?: £eriiiie. <»• Gdeasku -Musiała z Antonowi- .
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czem, Kawula,' Łasikiem, A.Sulewskim, K.Wickim i innymi. 

Hiemcy nie pytałi o "°traganM tylko o wywiad. Kawula powie­

dział, że brał od niej materiały /koperty były zawsze za­

lakowane/. Dużo mówił też Antonowicz, gdzie bywał i gdzie
i

spał. W dwa tygodnie potem widziała skatowanego C.Łasika.

Ha konfrontacji powiedział: przyznaj się,bo przyprowadzą 

ojca. Ha to H.Dobrzycka powiedziała, że nie ma do czego się 

przyznawać. C.Łasik do korca nie wierzył, że wyrok na nim 

będzie wykonany - wierzył dosłownie w cud.

Proces odbywał się w dwóch, grupach - warszawskiej i 

pomorskiej. Jej sprawa odbyła się 5 stycznia 1943 roku w 

Berlinie, a potem w Torgau. Otrzymała wyrok śmierci z zawie 

szeniem. Ha procesie był też Edgar Betlewski. Gestapo jed­

nak zabrało ją do Gdańska. Skierowano ją do obozu Stutthof. 

Raz wzięto na przesłuchanie ,i konfrontowano z‘ ludźmi z War­

szawy, ale się nie znali więc wróciła z powrotem. Konfron­

tacja odbyła się fis Neugarten a przeprowadzali ja ci sami 

gestapowcy co wtedy. H.Dobrzycka miała numer obozowy 37611 

Wyrok brzmiał: "Wurde am 28 Juni 1544 vc-n der Staatspolize 

Danzig is das Konzentrationslager Stutthof eingeliefart 

KSftlingsnummer 37611 . Kategorie oder Grund ftlr die Inha.fi 

ierung: "SchtitzhHf tlińg". /Aro 1 sen, 18,06.1970 r./.

Aresztowania K.Dobrzyckiej dokonał Stencel - syn sen; 

polskiego /mówił o tym zwracając- się do Sądu Rzeszy: r,Kaz; 

w sit; sir Stencel, ran; lat 28 i jestem synem byłego senator 

Bvd' Vc 1 2 :• ti• ••ci /"kiś z Berlina w char-kierze obse
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Po wyroku siedziała z W.Węgierską. Jej ojciec był w 

'Dachau - został zamordowany, więc zamierzała- go pomścić.

Była kurierką na Westfalię i Nadrenię. Była puszczona na 

"wabia”. H.Dobrzycka znała też K..Wituską. W  Moabicie zetk­

nęła się również z M.Dymską. W.Węgierska i M.Dymska wyhaf­

towały jej na tle słońca nazwę "Związek Walki Zbrojnej, i 

Związek Jaszczurczy”.

W  Stutthofie H.Dobrzycka zetknęła się z H.Hensel. M ó w i ­

ła ona, że Marian Przygodzki kiedyś w  restauracji zbyt gło~?-
S OV

no przy wódce rozmawiał; ale tamtejszy kelner tylnymi drzwia­

mi go wyprowadził. M.Przygodzki- zdołał zawiadomić żonę i ona 

spaliła materiały, ale gestapo znalazło niedopałki. H.Hen­

sel pytała w obozie o dalsze losy M.Przygodzkiego. Mówiła: 

jestem z tej samej grupy. Miała jakieś kontakty z Przygódz- 

kimi.

H.Dobrzycka słyszała o Marii Witt w'obozie. Miała ona 

też działać-w konspiracji.

9
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Relacja Idzi Zwiefki,

Przeć wojna Idzi Zwiefka mieszkał w Gdyni - 

Witominie# Znał Mariana Przygodzkiego - studenta prawa z 

Poznania* Uprawiał on sport - skok o tyczce. Prowadził 

agencję reklamową mieszczącą się koło kina "V; ars zasra %

Piał starszego brata Antoniego,

Podczas okupacji I.Zwiefka pracował w hotelu 

gdyńskim w charakterze kafelkarzs przy ulicy Starowiejs­

kiej.

W korcu 1941 r. przyjechał do niego student

\K Politechniki Lwowskiej Wojciechowski /wzrost ponad 1.70 n,
-— — —

faliste, ciemne włosy, charakterystyczne oczy, śniada cera 

typ południowca, lat 27-30/. r.lówił, że pr: e bywał w wejherc 

wie i tam się zatrzymał. Chyba trudnił sir- handlem - stąd 

przypuszczalnie wzięła się nazwa sieci wywiadowczej "Stra­

gan”. Wojciechowski znał Przygódzkich - chyba miał ich

przeszkolić, I.Zwiefkę uczył szyfrów. Wojciechowski zwer­

bował do podziemia. TTic- składał przysięgi, ani nie używał 

pseudonimu, bąd' kryptonimu, Rozpoznawano go po wąsie,

lunkt kontaktowy znajdował sio w  hotelu, w którym pracować
i -

przyjeżdżał tam raz lub dwa razy w miesiącu Czesław 

V; razie potrzeby I.Zwiefka miał kontaktować się z Płońs­

kiem, adres zostawił mu 'vojciechowski, I.Zwiefka widywał 

się z Antonim Przygódzkim - brat jego TCarian mieszkał 

przez całą okupację w  Płońsk:;. I.Zwiefka miał skontaktować 

'."ickiego z C*Lesikiem, ale v;icki spóźnił sir- - I.Zwiefka

k
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z o s t a ł  aresztowany* Szukał on ogrodnika i pytał o mężczyznę 

z Wąsami* ten odpowiedział, że został aresztowany. l*ówili

o tym gestapowcy w sądzie.

I.Zwiefka prowadząc punkt kontaktowy, dostarczał 

informacji z marynarki wojennej, o uszkodzeniach okrętów* 

Wiadomości te zbierał od inżynierów z Kiel, którzy nocowali 

w  hotelu, opowiadali o remontach i czasie ich trwania* 

Wszystko przekazywał ustnie* Sporządzał kopie dowodów do 

podrobienia, oryginalne dokumenty zostawiali lliemcy na noc.

Tostarczał też kslke techniczną*

Z C*Lesikiem kontaktował się A.Przygodzki i Woj­

ciechowski, nie nie wiadomo dokładnie kto kogo poznał*

Kiedy sytuacja zaczęła się komplikować I.Zwiefka 

wysłał liet do v. oj Ciechowskiego do Płońska z ostrzeżeniem* 

List ten napisał specjalnym atramentem - pisał o aresztowa­

niach* oj c i echowe k i wspominał o pewnej nieostrożności Piem-

CÓW*

Gdy gestapo wtargnęło do pokoju C.Lssika w ho­

telu, J.Zv/iefka powiedział Bronisławowi Kocikowekienu, aby 

poszedł do i reyr.odzkich i ostrzegł ich, by nie pojawiali się 

w  hotelu. B.' ocikowski pracował w kuchni. Gestapowcy kazali 

.(Pelce rozpoznać w restauracji C.Lasika, a nast^-onie 

doprowadzić się ćo pokoju.

Gdy B.Focikowski dotarł do Przygodzkich na ulicę

• tarowiejską, żona Irsygodzkiego zaczęła lamentować. SS-man,

który tam mieszkał usłyszał to i zadzwonił na gestapo /żona 

łrzygodzkiego została wyłączona z procesu, mieszka na Śląsku/, 

“•arian pracował po wojnie jako I Prezes Spółdzielni Spożyw-

000007
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ców, mieszkał w Warszawie#

lo południu około godziny 16.00 do I.Zwiefki 

przyezło dwóch g E s t s Ę E K B M  aptekarzy m.in, A.Jereczek,

A.Przygodzki został aresztowany o ona spaliła dokumenty, 

C,Lasika aresztowano vis a vis poczty przy ulicy 10-go Lu­

tego, Gdy gestapowcy siedzieli w hotelu, wszedł do niego 

Przygodzki. Przejrzano zawartość jego torby i znaleziono

książkę telefoniczną, w  której znajdowały się nazwiska osób, 

ktćre stanowiły agenturę, a ich numerjr telefoniczne - wypła­

ty. Lówił o tym Pawłowski /zginął w obozie Stutthof/, Ges­

tapo ostrzegało I.Zwiefkę, aby milczał, bo inaczej znajdzie 

się w  obozie koncentracyjnym.

Przygodzka powiedziała, iż tylko raz widziała 

brata I.Zwiefki - Tadeusze, a potem się tego wyparła. Zro­

biono wice zbiórkę pracowników n"eutches Itouse", ele B,Ko- 

cikowskiego nie rozpoznano. Zabrano ich na Kamienną Gorę,

Brat powtórzył zeznanie Jrzygodzliej, gdyż je zdołał usły­

szeć. I.Zwiefka prosił brata, aby B.Koci^owski spalił jego 

materiały znajdujące się w skrytce. Brata zbito, ale zwol­

niono.

I.Zwiefkę bito gumową pałka i bykowcem, ale obs­

tawał przy sweim: nie znał C.Lasika ani A.Przygodzkiego. To 

było w czerwcu 19-42 roku.

Paz tylko w areszcie widział A.Przygodzkiego 

siedzącego w fotelu, ogolonego, w krawacie. Siedział w hallu. 

Więcej ge rie widział. Chciano go /I.Zwiefkę/ w ten sposób 

pr?estreszyć. Świadkiem na rozmowie był C.Łasik, Peumann, 

L.Stencel.

I.Zwiefka miał dwie rozmowy, w 1943 roku, gdy

000008 ..
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stanął przed sądem zakwestionował protokół. !5a świadków, 

że był bity powołał wspć^więśniów tiemców. Jeden z nich 

najpierw zaprzeczył, a potem przyznał, iż widział I.Zwiefkę 

pobitego. Sąd wojenny Rzeszy kazał temu świadkowi mówić 

prawdę, gdy usiłował zaprzeczać, że nie stosowano bicia.

I.Zwiefka, za zezwoleniem sądu zapytał świadka, czy ktoś 

go zmuszał, aby zeznawał, że bicia nie było. Trnewodniczący 

sądu powiedział, że najbrutalniej i najgorzej są przygoto­

wywane sprawy z Gdańska. Feumenn zaprzeczał, że bito. Sąd

ich rcccno "obsztorcowsł". Odbyła się więc druga, rozprawa.

no /zgocę/. Sąc więc zapytał, ile w takim razie spraw prze-

li, że znrjn. się

JL

roku I . Zw i c-5 f ks z o s t n ł wolniony. Zgłosił si, do karnej kom'

13



prosił g sprawie /z Antonim/. C.Łasik

miał się zedwcjennym komendantem Straż

Przemysłov7e;j w  porcie ha Oksywiu.

I.Stencel pochodził spod Skórcza. Ukończył

polskie gimnazjum. Był porucznikieci.Wojska Polskiego. Już

w  gimnazjum był w wywiadzie niemieckim. Zekładał komórkę 

KSPAP w Gdańsku.

Pierwszo rozprawa od byłe się 1 .04*43 rolni w 

Berlinie Cherlottenburg z artykułu ,łTTochverret, Landee- 

verrat und Spionege". Oskrrżsł dr Fischer - płk - radca 

Sądu "'ojennego przy Sądzie Wojennym Rzeszy. Irzewodnicząc 

gen. dyw. von Hase. Adwokat z urzędu Brockhause.

Pruga r o z p r z a  odbyła się 6.07.1943 roku.

000010 M
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Czesław Lasik

Urodzony 07.07.191 lr. W miejscowości Głuponie gm. Kuślin pow. Nowotomyski woj. 
Wielkopolskie -  syn Ignacego i Jadwigi Lasik zd. Bączkiewicz.
Narodowość Polska, wyznanie rzymsko-katolickie. Miał siedmioro rodzeństwa dwóch braci i pięć 
sióstr.
Ukończył Szkołę Powszechną w Głuponiach następnie Szkołę średnią Technikum Rolnicze w  
Bojanowie w roku 1932 poz. 99.
Wstąpił też na Akademię Rolniczą w Dublanach -  związaną z Politechniką Lwowską -  po jej 
ukończeniu jako inż. rolnik pełnił funkcję instruktora gospodarstw rolnych w powiecie Płońskim.
Po wybuchu II wojny światowej został mianowany zarządcą majątku Rzewin.
Po zwolnieniu z Rzewina przeniósł się do Płońska zatrudniając się w Przedsiębiorstwie Budowy 
Dróg.
Jednocześnie podjął współpracę z wywiadem Brytyjskim- sieć wywiadowcza ZWZ- AK o 
kryptonimie „Stragan”.
Należał do grupy wywiadowczej Klemensa Wickiego -  sekcja „Północ”, która była podzielona na 
jednostki -  był dowódcą -  w skład, której wchodzili również Fryderyk Punkt, Kazimierz Konrad, 
Czesław Gliński, Janusz Wojciechowski...i inni.
Poszukiwany listem gończym -  aresztowany w  kwietniu 1942r. w Gdańsku Po okrutnych torturach 
w końcu przewieziony do Moładit Berlin -  skazany 8 . stycznia 1943r. na karę śmierci za 
szpiegostwo w czynnym udziale z wrogiem i przysposobienia do najwyższej zdrady przez ścięcie -  
wyrok wykonano 07.01.1944r. w Halle.
Rezultaty działalności szpiegowsko -  dywersyjnej grupy to m.in. cześciowe zaminowanie portu 
gdyńskiego i pomoc aliantom w  uzyskiwaniu adresów fabryk broni w Niemczech.
Był dla Niemców ważnym więźniem, czego dowodem jest fakt, że nie wyrazili zgody na jego 
wymianę za niemieckich szpiegów, proponowanych przez rząd angielski. Został odznaczony przez 
Rząd Polski w Londynie.
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H n h l a g e f d ) r i f t .

I

Nach der Uiederwerfung Po.lens hatte sich mit dem Sitz in 
Warsch.au' elne Wi d erstandśb ew e gung gebildet, die sich. "Polska 

. ...Organizacia Wojskowa" - ,łP0Wn - "Polnische Militarorganisation"- 
nannte. Sie w^.r eine Unterorganisatioh~der bekannten polnischen 

~5.1 c2J illegalen Organisatioń ZWZ und wurde fast aasschlieBlich von'
ehemaligen polnischen Offizieren gefiihrt. -Die POW arbeitete fur 
den englischen Informationsdienst' und war zunachst damit be- 

"fa.5tr~iEren' NachL^cliteHdie5sł---a-uszubauen,,-..,Zu diesem Zweck hatte 
~sTe iiber daś~^ge^Imt^lTtrerćE' eih~dichtes Agentennetz gespannt, 
urn aEf^ieseWelTse uber" alle rrolitarischen Obrjekte. namentlich 

. uber Hiistungsbetrfeoe’"sowie ii ber •Truppenbewegungen7 einwandfreię ' 
und umfas.sende Inf ormatioiłęn zu erhalten. Be.sonderen Nachdruck

- legte die Organisation auf die Beschaffung von Hachrichten aus
der deutschen Kriegs- und Handelsf lotte, . .;von Nachrichten iiber 

El o 24 i die deutschen Eafen und- Iiber die. deutsche.. Riistungsindustrie.. ..
Solche Nachriciiten der sog. Seeinformation wurdeh. mit groBter 

. .. Genauigkeit uberpriift und nach Auswertung. dem englischen Nach-
_ richtendienst zugeleitet. Das Nachrichtennetz' der ..Organisation

war in dem Relchsgah Danzlg-WestpreląBen,". In Siidostpre uBen und 
Pomne rn gut ausgebauto In einer groBen Anzahl von Stadten saBen 
Agenten, die fortlaufena uber Truppentransporte und Truppenver-

... .. ...... schleb un gen z u berichten .hatten. Anaere Agenten waren .auf die
deutschen Riistungsbetriebe angesetzt und hatten uber Produktions- 

— -... „.-f ahi-gkeit ,-.ube-r- Produktionsart., ube_r, die Starkę der ; Be.legschaft 
und uber dio S^immung innerha.Ib des Werke-s FeststeTlungen. zu 
treffen und iiber diese zu meldeno Wie die Ermittlungen ergeben 
Haben, war--es der POW in v e rhaltni smaBig kur z er Zeit gelungen, 
Agenten, namentlich in den Eielerwerken in G o t e n h a f e n i n  dem 
Krie.gsmarinearsenal in Gotenhafen, in den Gollnowwerken in Stet- 
tin_ und in dem Hydrierwerk in Stettin-Politz, zu werben. Diese 

’ Agenten haben im Laufe der Zeit dem Nachrichtendienst ein um-
fangreiches Materiał gelieferto Da ein groBes Gewicht auf den

-----— -— Hafen-Nachrichtendienst gelegt worden war, waren die Agenten
" fiir diese 'Tatigkeit aurch' besondere Instrukti onsblatter geschult: 

worden. Diese Eiatter befaBtęn sich mit drei Gruppen:
1.) Eriegs- und Handelsmarine,
2.) Hafenanlagen und; Schiffsbewegungen,

B l 043 3°) Eustungshetriebe in'Diensten der deutschen Eriegsmarine
_J5ie__enthie 1 ten bis ins einzelne gehende Anweisun^en iiber die 
Art der Durchfuhrung;~dir Auss~pśhung;en und~~Eeststeliungen.j¥or

• '"allem dTe~ Platzagenten in Gotenhafen, Danzig und Śfettin iarea 
, " mit der Weisung versehen, die Sc-hiffsbewegungen in den Hafen, 

die dort stationi.erten Sinheiten und die. sich in Eeparatur be-
- • ,~.v. - findlichen, Kriegsfałirzeuge genauestens zulbeobachten. Den and-e- 

ren Platzagenten oblag in.-erster Linie die Feststellung mili- 
. . tarischer Transporte oder sonstiger Truppenbeweguńgen. Auf diese
—  Weise erhieIt die POW einen umfassenden Uberlick von allen mili—

' tarischen
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tarisc.h.en Veranderungen in diesem fiaume and war dadurcJa in den ' 
Stand gesetzt, etwa.ige Yeran.derangen schon friihzeitig dem 
englischen Informationsdienst zur Yerfiigung zu stellen.

.Der Stab der Organisation POW befand sich in Warsch.au.
BI.23 Von hier aus wurden die Agenten in dem gesamten ReiGhsgebiet

____ : angasetzt. Es wurden Gruppenbezirke m i t  bestimmten Tarnbe-
zeichnuńgen gebildet, z.B. ZA, ZB-usw. So hatte‘der Kusten- 
streifen der Ostsee von Stettin bis Konigsberg-einschlieB- 

B1.24 lich des Gaues Danzig-VfesbpreuBen and des Regierungsbezirkes
Zichehau die Bezeichnung ”ZB?ł oder auch 1,See-Crachrichtendienstn . 
Jede Gruppe war in sich geschlossen. Die Verbindung von der Zen- 
trale zu den Gruppen erfolgte durch Kuriere. Diese uberbrach- 
ten die Auftrage des Stabes und nahmen die Meldungen der 
Agenten entgegen. Daneben muBten die Agenten das Nachriehten- 
netz nach eigenem Ermessen'weiter ausbauen. Innerhalb der 
Grappen waren besondere Agenten fur die Stadte' and fiir die 
Landkreise eingesetzt. Die Agenten der Landkid.se muBten ihre 
Meldungen.ąn die Platzagenten der Stadte abgeben. Die Agen­
ten selbst erhielten Tarnbezeichnuńgen, d.h. hinter die.Tarn- 
.bezeichnung des Bezirkes warden sie f ortlaufend nummeriert, wie 

BI.23 ZB 1, ZB 2 usw. Auf die Auswahl der Agenten wurde- ein groBer
Wert gelegt. Da sich die Organisation ausschlieBIich mit der ^  

_ Beschaffung militariścher Nachrichten befaBte , war zur 7or-
- aussetzung- gemacht, daB der zu werbende Agent nach Moglich- 
keit ein ehemaliger Angehoriger der polnischen Armee war. Er 
muSte aus tjberzeugung Pole. sein and einen solchen Bildungs- 
grad besltzen, daB er befahigt war, zuverlassige Beobachtun-

31.24...  gen zu. tref fen.' So kam-es, daB sich die Agenten zumeist aus dem
Kreise der polnischen Intelligenz rekutierten, die in dem

- .— - .. - Altreich verblięben waren .und a uf gr und ihrer deutschen Sprach-
■ kenntniśse' in Riistungsbetriebe usw. eine Beschaf tigung sge- 

B1.25 funden'hatten. Żum Teil-wurden auch solchę Polen geworben, die
bereits ihre Eindeutschung beantragt hatten bzw„ schon im

—  ' - Besitz des Yolksdeutschen Ausweises waren, zumai diese einen 
.« ungehinderten Zutritt zu den Rustungsbetrieben and za milita- 
'• rischen Ania gen hatten. ",

BI ,2.5 Die Abfertigung bzw. die Tref fen der Agenten f and en zu-
meist an bestimmten Stellen in 'verkehrśreichen StraBen statt.

• ■••••;’- Das Aufsuchen von Gastwirtśchaf ten wurde vermieden. Die Ver- 
■■■• giitung der Agenten erfolgte- je nach dem Wert des von ihnen ^

" ' -"gelieferten' Materials-, daneben be k amen sie Lebensmittelmarken. 9
Die durchschnittliche Bezahlung der Agenten belief sich auf 
monatlich 200,- bis 250,- SM, eine Yergutung, die deshalb nicht 
hoher war, weil ein gewisser Idealismus ,fur die<polnische Sa-

- c h e■vorausgesetzt wurde.
Die Organisation hatte auch geplant, an Stelle der Kurie- 

re kiinftig die Yerbindung durch Punk zu bewerkstelligen, um 
die. Gefahr der Festnahme der Kuriere zu veringern und um ra- 
scher die Uachrichten zur Eand zu haben,-So war schon Ende

 —  — --— -Mar- i-ęUk?.--ein..Sende^- und Empfangsgerat, ais Grammophonapparat
___.. ge.tarnt., .in Thorn versteckt geh&lten worden. DiesffiGerat^sollte

spater in Gotenhafen aufgestelit und von einem Agenten, der 
friiher polnischer Marinefunker w a r , bedient werden. Auch ein 
Chiffrierschlussel war bereits vorhanden.

II.

Im einzelneii i_s_t, soweit die vorliegende Untersuchung 
in Betracht kommt, folgendes nur zu sagen: —  ■
1.) Gzeslaw Ł a s i k. i , c w o U  

B1.2 R Er war “bis--zam Jahre 1936 in Yerschiedenen Stellungen ais 
landwirtschaftlicher Inspektor tatig. Bis zum Ausbruch des 

____  j / Polenfeldzuges21
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Polenfeldzuges war er Instrukteur fiir die Landwirtschaft im 
Kreise PlS^nen. Hach dem Polenfeldzug war er Guts^erwalter auf 
dem Gut "Ęceweinn . Seit Februar 1941 war er arbeitslos. Er fuhr, 
um sich eine Stellung suchen, nach Warschau. -Dort traf er 

oJ&r—  zufallig den ihm von fruiier her be kann ten. Olkowski. Dieser-erbot
' ____sich, dem Besch uldigten behilflioh zu sein, eine;..neue Stelle zu

suchen. Olkowski beschaffte dem.Beschuldigten zunachst eine Um- 
meldung von dem Lande nach Wars cha u auf den Namen Szymanowski. 
Bei dieser Gelegenheit verpflichtete ihn Olkowski . der ihm auch 
seinen. Decknamen nŁeon'’ offenbarte, Verbino.ungsnann fiir eine 
polnische Wi d e rs taS^Ko rgani sa t i o n namens. POW zu werden. Der Be- 
schuld-igte■ muBte verspreche-n, iiber seine Tatigkeit absolutes 
Stillschw eigen zu bewahren. Einen Eid Iraiachte er zunachst noch 
ni cht v ąb żule gen. Er war erst fiir spater vorgesehen, nachdem er 
eine gewisse Zeit fiir die Bewegung tatig-war.

BI.3 Im Juni 1941 erhielt der Beschuldigte den Auftrag, in den
Regierungsbezirk Zichenau und vor allem nach Plohnen (friiher 
Plonsk) zu fahren, um sich dort zu óofiemtięren, namentlich 
Feststellungen .zu treffen, ob sich in Plohnen und Umgebung ge- 
eignete Personen befanden, die ihm von friiher her bekannt seien 
und die fiir eine Mitarbeit- in Frage kamen.-^In der Folgę zeit hat 
nun der Beschuldigte eine ganze Anzahl soloher Agenten fiir die 
Organisation geworben, sei es, daB diese ihm schon bekannt waren 
sei es, daB! er von Leon auf dięSe Personen hingewiesen worden 
war.. Bis zu - seiner Festnahme hat der Beschuldigte zugegebener- 
maBen insgesamt 21 Agenten 'geworben, auf dereń Tatigkeit węiter 
unten im einzelnen einzugehen ist„

BI o 23,198 ‘.Daneben war der Beschuldigte Kurier < zwischen der Gruppe
ZB und den Agenten im Altreich. 17iele Nachrichten selbst ■ konnte 
er wegen seiner geringen deutschen -Sprachkenntnisse.nicht he- 
schaffen. Ais Reisekostenvergiitung erhielt er monatlich etwa 
300,- Zloty. Daneben bekam er ̂ esondere GratifikaŁonen und. auch 

B1.-26 Lebensmittelmarken. Er fiihrte gefalschte Papiere auf den Namen
Josef Weber bei sich, die er w n  Leon erhalten hatte.

Er hat eine umfassende Tatigkeit ehtfaltet, wie sie sich 
Blol98 R namentlich aus den weiteren Ausfiihrungen zu den einzelnen. Agen­

ten ergibt.
2. Josef g r o p 1 e w s k 1.

-----.-- -------lni' Jahre-'--1931 erfolgte seine Einberufung zum polnischen. Mi-
.Ę1.37 R litar. Da ihm der Soldatenberuf zusagte, hatte er kapituliert.

Bei Ausbruch"des Polenfeldzuges bekleid.ete er den Rang eines 
' Unterfeldwebels. Am 3°9°1939 konnte er sich der Gefangennahme

dadurch entziehen, daB er in die Walder floh und sich . aus 
einem einzelstehenden Haus Zivilkleider holte, sie anzog und 
f lii cht e te. '

Der Beschuldigte war im Januar 1942 mit Lasik bekannt ge- 
worden. Dą Lasik wuBte, daB der Beschuldigte ehemaliger polni- 

4 scher Berufssoldat war, hatte er zu ihm Zutrauen und offenbarte 
ihm, dąB er fiir den polnischen Nachrichtendienst arbeite und 

~31;~38-'— -— "fiir die sen laufend Berichte iiber Truppenbewegungen und Tru.ppenv-e;i
__ __ /B.ćhiebungen- im .B.ezirk Zichenau brauche. Lasik frug den Bęs^hul-

digten,' ob er zur Mitarbeit bereit sei, ob er ihm' monatlich 'iiber 
BI.199 R ■ seine Ausspahungen berichten wolle und ob er seine Wohnung ais

Briefanlaufstelle zur Verfiigung zu stellen teereit sei. Er sprach 
i davon, daB.die Agenten aus Ostrolenka Briefe bei dem Beschul­

digten . abliefem wurden, von wo er - Lasik - sie dann durch einen 
i Kurier abholen lassen werde. Der Beschuldigte erklarte seine

Zustimmung. Entsprechend wurde er tatig. Er beobachtete durch- 
ziehende 'Kolonnen, vor allem dereń taktische Zeichen, dereń 
Ausriistung und Bestiickung ' und berichtete hieruber schriftlich.

'.'"'"'‘" "Die. Berichte - es waren im ganzen 4 Berichte - gingen iiber eineh 
Kurier an Lasik. Aus Ostrolenka erhielt er 3 Informationsbericht<

die
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die er weisungsgemaB durch einen Kurier an Lasik weiterleite- 
te. Dieser Kurier war der Beschuldigte Konrad.

B1.-39 Eine geldliche Zuwendung erhielt der Beschuldigte fur
seine Mitarbeit nicht.

Der Beschuldigte hat glaubhaft zugegeben, von Lasik von 
E l . J8 Anfańg. an ins "Biid-gesetzt-wo-rden— zu— se-i-n-y— da-B-d-ie-erbetenen

Nachrichten fur den polnischen Nachrichtendienst bestimmt seien. 
In diesem Sinne ist er dann auch tatig geworden.!Ais ehemali- 
ger aktiver polnischer Soldat ist ihm der Begriff des Nach- 
richtendienstes bekannt und gelaufig. Er hat angegeben, sich 
aus Idealismus fur die Belange des illegalen polnischen Nach- 
richtendienstes eingesetzt' zu haben.

BI,51 S 3? Josef R y c h l e w s k i .
Der Beschuldigta hatte von 1931 bis 1936 auf der Univer- 

sitat in Posen Hechtswissenschaft studiert, wegen Geldschwie- 
rigkeiten aber das Studium aufgeben miissen. Er hat sich dann 
ais kaufmanniseher Angestellter betatigt und war zuletzt bei 
der StraBenbaufirma "Wolffer u. Goebel" in Plohnen beschaf- 
tigt,

BI,52 .Der Beschuldigte bekennt sich zum polnischen Volkstum.
Im Juni 19^1 wurde der Beschuldigte von dem Be^chuldig- 

ten-~ Zbigniew Milewski gefraet-,, _ob-er einen Bekannten in Thorn. ̂  
habe,.der f u r jsine nationaloolnische Arbeit eingesetzt werden 
konne. Er klarte ihn dahin' ąuf_, daB er in Plohnen mit einem 

"lann in Yerbindung stehe , der Mitarbeiter des polnischen 
Nachrichtendienstes sei und der weitere Mitarbeiter d n  Ost- 
pręuBen suche. Da der Beschuldigte die Gefahr einer derartigen 
Tatigung erkannte, will er den- Yorschlag deś— Milewski t selbst 
Mitarbeiter fiir den polnischen Hachrichtendienst zu werden, 
abgelehnt haben. In der Folgęzeit kam der Beschuldigte mit 

'~15rfewskr~noch etwa dreimal~zusagimen. i/ieTser hat .jedesmal 
^Łersuc6T7 den Beschulaigcen erneut fur den polnischen Nach- 

31 „52 richtendieast zu werben'. Der' Beschuldigte will~je~doch dieses
A n s m n e n  jeweils zurii c kg ew i e s e n haben. Am 1. August 1941 wur­
de der Beschuldigte arbeitslos. Dą er keine Moglichkeit hatt e , 

f elne neue Stellung zu .erhalten, w~ar er ~hunmehr nicht abge—
heigt,, 'slctr^eia Milewski zur. Ve rfugu~hg~zu stell^5T~pieser ~

....... .. '^rac1rne~£hn mlt^^asik zusammeń-. Lasik wei-htePcTen Beschul‘dig-
”ten o m ”, âai-f̂ er- fiir 'den ^polnischen Fachrichtendienst tatig 
sei.,. und daB er.fur diesen Nachrichten militarischer Art be— a  
schaffe., Dem Lasik gegeniiber erklarte der Beschuldigte seine 
Bereitschaft zur Mitarbeit.

B I ,10.5-3, Am 15.9♦ 194-1_nahm er an einer Besprechung in dem Gartęn
201 des Anweseos? e s ~~Wo .i c i e chow s ki In Plohnen teix.~wo'auSer La—

sik die Agenten Milewski,. Konrad, Przygodzki u.,a.m. zugeg.en 
, waren. = = = = =  - -

Lasik ubergab dem- Beschuldigten ein Buch uber die deut­
sche Kriegsmarine mit dem Auftrag, den Einband des Buches 
_ąufzuschneiden und die dort befindliche Instruktion uber die 
Arbeitsweise des- polnischen Fachrichtendienstes zu entnehmen-

- .-■■■:.. Der- Beschuldigte- will jedoch dieses Ansinnen des Lasik zur-
ruckgewiesen haben. Nach der Bekundung des Lasik ging der 
Beschuldigte auf diesen Yorschlag jedoch ein und erhielt 
von Lasik den Auftrag, in Thorn das Agentennetz aufzubauen 
und selbst Hachrichten militarischer Art zu sajnmeln., In. der 
Folgeze.it lieferte, nach de.r Darstellung des Lasik,., d.er Be­
schuldigte militarisch-e Berichte uber die' Truppenteile ia 

Bl.,10 Thorn-,. uber Truppentransporte und Truppenverschiebungen. Er-
berichtete auch uber- die Stimmung in der Bevolkerung„

Ende. Jan.uar oder Anfang Fe-bruar suchte Lasik den Beschul- 
31.54-,201 digten in seiner Wohnung in Thorn auf und. trug. ihm. erneut auf , 

Nachrięhten iiber den militarischen Eisenbahnverkehr und iiber 
____ . militarische ■23
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militarische Transporte, die mittels Kraftwagen durch. Thorn 
kommen, zu sammeln. Vor allem sollte er auf die Erkennungszei- 
chen der einzelnen Eahrzeuge achten, weil man auf diese Weise 
in Warschau feststellen konne, zu welchen Formationen die Eahr- 
zeuge gehorten. Hieraus ergeb.e śich ein einwandfreies Bild iiber

-- . 5:2.— •- die Transporte vom--Reich-nach dem-Osten und umge.kehrt. Lasik
beauftragte den Beschuldigten weiter, Starkemeldungen uber die 
Besatzung Thorns und Meldungen uber die Elakstellungen mit Kali­
ber zu liefern. Der Beschuldigte sagte zu und erhielt jetzt von 
Lasik 80,- RM. ,

Ende Eebruar. 1942 erfolgte ein neuer Besuch des Lasik. Ihm 
teilte der Beschuldigte mit, ih Thorn sei eine gro.Be Anzahl Yer- 
wund-eter aus dem Osten eingetroffen,’ die Ernahrungslage habe 
sich in Thorn nicht geandert und er habe auch noch keine Mitar- 

B1.55-,201 beiter auf dem Flugplatz und bei der Eisenbahn in Thorn gesehen.
Lasik beauftragte ihn, solche Mitarbeiter unter allen Umstanden 
zu finden. Der Beschuldigte versprach, seine Bemiihungen fortzu- 
set.zen und bekam\von Lasik wiederum 80,- RM und Reisemarken fur
1 1/2 Pfund Eleisch, 3 kg Brot und 1/2. Butter.

BI.56 Anfang April 1§42 erhielt der Beschuldigte von Lasik 220,-
RM und ziar 4-0,- RM ais Ostergratifikation, 80,- RM ais Entloh-

5 7 __  n.ung .fiir den April und 100.,- RM, die der Beschuldigte zum Ein-
kauf von Biichern militarischer und wirtschaftlicher Art verwen- 
den sollte, iiber den er noch einen naheren Beścheid erhalten wer 
de. Diese Mitteiluńg wegen der Biicher bekam er Anfang Mai von . 
Wojciechowski. Soweit er dazu in der Lage -war, besorgte der Be­
schuldigte diese Biicher. Zum Teil waren diese Biicher ais Unter- 

B1.201 R lage'fiir ein Chiffriersystem gedacht. Die von dem Beschuldigten • 
gekauften Biicher erhielt der .Beschuldigte Konrad.

Ende April iibergab Lasik dem Beschuldigten 2 Briefe, die er 
dem Agenten Świątkowski in .Bromberg iibermitteln sollte. Die 
Briefe trugen die Bezeichnung "ZB 5"• Diesen Auftrag hat der 
Beschuldigte alsbald ausgefiihrto

Lasik ersuchte den Beschuldigten, sich. 3 Ausweise amtlichen 
Charakters zu beschaffen. Einen solchen Ausweis verschaffte sich 
der Beschuldigte im Mai 1942-iiber einen gewissen Schulmann um 

B 1 c59 den Preis von 35»— __RMo Es war ein Ei s e nb ahn e r a u sw e i s mit Licht-
bild, angeblich ausgestellt von der Bahnmeisterei Thorn-Mocker« 

SchlieSlich hatte 'def Beschuldigte noch den Auftrag erhalten, 
solche^ Mitarbeiter zu.iwerben, die in der Lage waren, ihr Haupt-

.'56''..... augenmerk auf wichtige Yerkehrszentren zu richten.
Ende Mai 1942-bekam der Beschuldigte ais fester Agent und, 

da seine Mitarbeit giinstig. beurteilt wurde, nebe.n Riickerstattung
■ seiner Reisekosten monatlich’80,- RM, nachdem er vorher monat- 

B 1 . 5 7 > H  lich 40,- RM erhalten hatte. Yon nun an fiihrte er die Decknummer 
"ZB 14". und den Decknamen "Mirosław". ■

B1.58,201R Im Juni 1942 brachte Wojciechowski in Begleitung der 'Be-
ł/ ' schuldigten Konrad und Punkt. in die Wohnung des Beschuldigten

Rychlewskj eon Śehdegerat.. Wojciechowski bemerkte dazu, der 
Apparat solle^uber MarTenwerder-Danzig nach Berlin geschafft 
werden. Der Beschuldigte verwahr.te den Apparat in seiner Wohnung 
wo er spater von der Polizei beschlagnamt wurde. Noch am glei- 
chen Tage, ais Wojciechowski mit dem Apparat bei dem Beschuldig­
ten war, erschien auch Lasik bei ihm und beauftragte iłmi* nach 
Bromberg zu fahren und den Świątkowski zu einem Treffen nach 
Thorn zu bestellen. Diesen Auftrag fiihrte er aus.- Seiner weite- 
ren illegalen' Tatigkeit fiir den polnischen Nachrichtendienst wur­
de durch s.eine JFeatnahme ...am 30.6.1942 ein , Ende gesetzt.

Der Beschuldigte ist sich nach seiner Einlassung bewuBt, 
daB-er srLch durch seine Mitarbeit im polnischen Nachrichten­
dienst strafbar gemacht und daB er ais Spion die scharfste Strafe 

BI.6 0  zu erwarten hat.
4.24



SĄ-i,
4. Eduard Ś w i ą t k o w s k i  . “ ****

Der Beschuldigte war im Jahre 1917 zani 6. Grenadier Reg. 
31.68 R in Posen eingezogen worden. Alsbald nacii seine.m Einsatz an 

der Front geriet•er bei d e r 'Schlacht bei Arras in englische 
Kriegsgefangenscłiaft, aus der er im Jahre 1920 entlassen wurde. 
Danach kehrte er nach Posen zuriick and wurde hier zum polni- 
seJien; He er ausgehoben. Er hat wahTencT^dirs "Bolsćhewiken-Krieges 
auf polnischer Seite gekampft. 1921 -wurde er aus dem polnischen 
Heere -entlassen., und arbeitete von da ab in der Papierbranche.

Im September 1941 war Anton Przygodzki an den Beschuldigten 
B1.69,202R mit der Aufforderung herangętreten, ihm einen Mann namhaft zu 

machen, der fiir den polnischen Nachrichtendienst zu arbeiten 
bereit sei. Dieser Mann erhalte ein mohatliches Gehalt von 
250?- RM. Der Beschuldigte will aber niemanden genannt'haben. 
Etwa 3-4 Wochen danach, richtete Przygodzki an den Beschul­
digten die Aufforderung, selbst fiir den polnischen Nachrich­
tendienst tatig zu werden. Aber auch dieses Ansinnen will der 
Beschuldigte zuriickgewiesen haben. SchlieBlich hat er bei 
einem erneuten Treffen im November 1941 dem Przygodzki gegen- 
iiber seine__Bereitschaft erklart. Er erhielt nunmehr von die- 
sem einen tJberblick iiber die Arbeitsweiśe des polnischen Nach- 
richtendienstes und iiber seinen Aufgabenkreis,. der dahin ging, ̂  
Informationen iiber Iruppemrerschiebungen, Truppenbewegungen, ™  
iiber die Belegstarke des deutschen Militars und der deutschen 

" . Lazarette in Bromberg,. iiber Rustungsbetriebe und dereń Pro-
duktiónsleistung, sgwie uber die Starkę der deutschen Polizei 
In Bromberg za Łiefern. Przygodzki hatte dem Beschuldigten 

. auch die schrif rlichen Inf ormationen iibergeben.
Im Dezember 1941 wurde der Beschuldigte -mit Lasik bekannt 

Bi.14 gemacht. Dieser hatte von Leon. den Auftrag erhalten, einen
Yerbindunganann-fiir die Organisation in Thorn _ z u werben. So 
wurde Lasik von jetzt ab der Auftraggeber des Beschuldigten.

' Fiir ihn war der Beschuldigte in dęr FoTgezeit intensiy tatig.
BI, 20,14, Er lieferte alle 4 Wochen :die gewiinschten Berichte . iiber Trup-'

202 R penverschlebungen und Truppentransportę, iiber die Starkę der 
Polizei und iiber die Lazarettbelegung In Bromberg. Da Lasik 
in ihn gedrungen sei, _nóch eingehendere Berichte. zu liefern, 
will der Beschuldigte y zumąl' er auch den Antrag auf Eindeut- 
.schung gestellt habe, im Marz .1942 dem Lasik gegenuber zum Aus- 
druck gebracht haben, seine Tatigke.it fiir den polnischen Nach­
richtendienst nicht mehr f ortsetzen zu wollen. Dafiir verspra.chJ|\ 
erjlem Anton Przygodzki, der ihn umzustimmen versuchte, einen 

BI.?0 Ersatzmann zu stellen. Ais. solchen nannte er den Beschuldigten
- ■ Andrzejewski. Von Lasik hatte der Beschuldigte im April 1942 -
BI.201 R iiber den Beschuldigten Rychlewski zwel Briefe erhalten.
BI.15,200 Der Beschuldigte- war fester Agent. Er hatte ein festes 

Gehalt von 80 RM monatlich und fiihrte die Deckbezeichnung 
B1.70',202R "ZB 5,ł und den Decknamen "Bogus". Insgesamt hat er 480,- RM 

und zweimal Lebensmittelmarken fiir Fleisch, Brot und Fett 
-- -.....— .— ...erhalten.

5 . Bogusław A n d r z e j e w s k i . .
Der Beschuldigte war von 1934 ab zunachst bei der Stadt- 

31.73 R  verwal.tung in Bromberg und' spater bei dem Landesbauamt in
Thorn ais Tlefbautechniker tatig. Soldat ist er nicht gewesen. 
Nach'Beendigung des Polenfeldzuges fand er ęine Anstellung bei 
einer StraBenbaufirma in Bromberg, wo er bis zu śeiner Fest- 
nahme tatig war. Am 25- Marż 1942 hatte er einen Antrag auf 
Eindeutschung gestellt.

Der Beschaldigte Świątkowski war Anfang Marz 1942 mit dem . 
ITorschlag an ihn heran.getreten, fiir den polnisdhen Nachrich-.

BI.74 tendienst Inf ormationen zu/beschaffen, wobei er hinzuf ugjte ,
daB dabei viel Geld za verdienen sei. Der Beschuldigte will

sich j-};'.25
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sich zunachst abwartend verhalten haben.- Einige Tage danach 
lud Anton Przygódzki den Beschuldigten in ein Bromberger Hotel 
ein. Dort wurde .er mit Lasik zusammengebracht, der ihm antrug, 
militarische Informationen aus Bromberg zu liefern, namentlich 
uber Truppenverschiebungen, Truppentransporte, Truppenstarke in 
.Bromberg, Belegstar.ke_.der—  Laza-rette— und-^ta-rke-der Poliże i in 
Bromberg. Nachdem der Beschuldigte den Betrag von 100,= HM ais 
Reisekostenvęrlage erhalten hatte, gab er sein Einverstandnis.
Ais ihn Lasik im Mai 1942 in Bromberg besuchte, iibergab i hm der 
Beschuldigte einen Bericht iiber die Polizeistarke in Bromberg' 
sowie Angaben iiber. die Garnison in Bromberg, d.h. iiber die von 
ihm-festgestellten. Truppenbewegungen durch die Stadt Bromberg.. 

---Der Beschuldigte bekam bei diesem Treffen Lebensmittelmarken, 
auBęrdem war ihn ein weiterer Betrag von 70,- RM zugesichert 
worden. Zu einem ,weiteren Treffen, das auf Ende ■ Juni 1942 ver- 
einbart worden war, ist es durch die Festnahme des Lasik nicht 
mehr gekommen.

Der Beschuldigte will aus wirtschaftlichen Griinden sich zur 
Mitarbeit bereitgefunden haben. Er waiB, daB er sich durch seine 
Mitarbeit fiir den polnischen Nachrichtendienst, dessęn Ziel- 
setzung ihm bekannt war, strafbar gemacht hat.
6. Jan •' K a w u 1 a.

Er war vo'n 1916 bis 1918 Soldat in der osterreichischen 
Armee. Nach seiner Entlassung und seiner Ruckke.hr in sein Hair- 
matdorf Chrosnau wurde er zum polnischen Heere einberufen und 
hat den Bolschewiken-Krieg mitgemacht. AnschlieBend blieb er 
beim polnischen Heer im Zivilverhaltnis ais Mechaniker. Nach 
dem PolenfeldzUg war er zunachst bei dem Landrat in Feuhof, 
spater bei einer Baufirma ais Kraffahrer tatig.. Blinen Antrag 
auf Eindeutschung hat er nicht gestellt.

, Im Herbst 1941 war er von dem Polen Janusz Wojciechowski, 
der Platzagent in Plohnen war. dafiir geworben, Briefe von Neu- 
hof bzw. von Warschau nach Plohnen zu iiberbringen. Einige Zeit ■ 
danach wurde er mit Lasik bekannt. Im Auftrag des Leon mąchte ' 
ihn Lasik mit den Zieleń und Bestrebungen des polnischen Nach- 

. richtendienstes bekannt und forderte ihn auf, Kurierdienste fiir 
diesen Nachrichtendienst zu leisten. Der Beschuldigte sagte -zu, 
und hat nun in der Folgezeit ais Kurier die Verbindung zwischen

• • der-Zentrale in Warschau und Lasik bzw..Wojciechowski hergestellt 
Er wurde dahin informiert, daB seine Aufgabe zunachst darin be-

..stehe,.fiir-die Nachrichtenorganisation Geld von Warschau nach
Plohnen und Inf ormationsberichte von Plohnen nach. Warschau zu 
bringen. Lasik nannte ihm auch die Anlaufstelle der Zentrale in 
Warschau, es war die Beschuldigte Helene Dobrżycki. Der Beschul­
digte hat nach seiner eigenen Einlassung insgesamt 7 solcher 
Kurierf.ahrten ausgefiihrt. Es waren 5 Fahrten nach Warschau und
2 Fahrten von Neuhof nach Plohnen. In zwei Fallen verbrachte 
er verschlossene Briefe, die er voh Wojciechowski erhalten hatte, 
nach Warschau und lieferte sie auftragsgemaB bei der Helene 

-— Dobrżycki ab. Ais Entgelt erhielt er fiir jede Fahrt 20,- bis 
25,- RŁI und Lebensmittęl, teils von Wojciechowski, teils von 
Lasik. Da er nur in gewissen Zeitabstanden die Grenze zu passie- 
ren in der Lage war, hatte ihm Wojciechowski aufgetragen, noch 
einen zweiten Kurier zu werben. Das tat auch der Beschuldigte 
und warb den Antonowicz, wobei er ihra sagte, daB es sich um ' 
wichtige Briefe haijdele, die nicht geoffnet werden durfien.
7 i Witold A n t o n o w i c z .

. Sein Vate_r war bis 1935 polnischer aktiTer Offizier. Im 
Jahre 1939 absblviertę der Beschuldigte in Warschau sein Abitur. 
Wahrend des Krieges war; er Kraftfahrer bei dem polnischen Kran- 
kenhaus in Warschau. Nach Kriegsende arbeitete er zunachst bei 
einem Feldzeugstab in Modlin. Zuletzt war er Biiroangesteliter bei

dem
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staatlichen Forsthaus in Neuhof. Einen Antrag auf Bindeutschung 
hat er nicht gestellt.

. Kawula, mit dem der. Beschuldigte bekannt war, hatte i hn 
im August 1941 angegangen, Briefe und Geld. aus dem. G-eneralgou- 
vernement in das Altreich zu verbringen. Ber Beschuldigte er-

_:___ ...klarte . sein Einyerstandnis damit. Den ęrsten Auftrag dieser
, . Art fiihrte er im Mai 1941 aus. Er war von Kawula aufgefordert

worden, in Warschau eine gewisse Helene - gemeint war die Hele- 
'\ ne Dobrzycki - aufzusuchen. Zu ihr ging. der Beschuldigte und 

Bl.96,208 "erhieT5_vbn_l.hr einen verschlossenen Briefumschlag mit Geld,
R den er zu Kawula brachte * der den Brief an Wojciechowski wei-

terleitete. Der Beschuldigte-bekam fur die Durchfuhrung d e 'S  
Auftrages 20,- RM. Eine 2. Kurierfahrt nach Warschau unternahm 
der Beschuldigte etwa Mitte Juni 1942* Auch diesen Brief, den 
er dort von der Dobrzycki erhalten hatte, brachte er-zu Kawula.

Der Beschuldigte war sich dariiber im klaren, daB er fiir 
• einepolnische illegale Organisation tatig war. Seine spatere 

B1.95)35S.,Einlassung, der Meinung gewesen zu sein, daB es sich lediglich 
' 207 R um Geldschmuggel handele, ist unglaubhaft.

8. Theofil S i  e^g m ii Ile r.
Der Beschuldigte hatte im Jahre 1937 die Miihle seines 

B I . 101 R Vątę'rs iibernommen. Nachdem er von 1925-1927 bei einem polnischej^fc 
... . Eisenbahnerregiment aktiv gedient hatte,. wurde er im August 

1939 zum 2. Eisenbahnerregiment in Jabłonna ais Unteroffizier 
der Reserve eingezogen. Am 18. September 1939 geriet er in. Ge- 
fangenschaft,. aus der er bereits an 22. September 1939 ent­
lassen wurde. Zuletzt war er ais Platzmeister bei einem Sage- 
werk in Pr. Stargard tatig.

BI.102 Im Juli 1942 erfolgte seine Eindeutschung. ^
Im Marz 1§42 hatte ihn Lasik aufgesucht-. Im Laufe der 

Unterhaltung- weihte. ihn dieser ein, daB er Feststellu.ngen fiir 
eine polnische Organisation brauche, namentlich iiber die Trup- 
penstarkę der Garnison in Stargard, iiber. die Zahl der zum 
Militar' Einbe-rufenen und. .der Eingedeutschten. Soweit der Be- . 
schuldigte hierzu im Stande war, machte er dem.Lasik gegeniiber 
Angaben iiber die Starkę der Garnison in Pr.Stargard und iiber 

B1.I02 die Einziehung zum Militar. Lasik notierte sich diese Angaben.
Einige Zeit danaGh erschien Lasik erneut bei dem Beschul-

..digten und erkuncigte sich -nach der Anschrif t des Schnę id er-
meisters Zawicki in Pr.. Stargard mit dem Bemerken, daB er auch w

• - ' von diesem Nachrichten militarischer Art erhalten wolle. Der w  
Beschuldigte kannte aber dessen Anschrift nicht. Lasik beauf- 
tragte ihn jetzt, sich nach der Anschrift zu erkundigen. E r  :
werde- dieserhalb jemanden mit einem Zettel zu ihm - dem Be-

■ schuldigten - schicken. Nach einigen Tagen kam Baniecki zu dem 
Beschuldigten. Diesem teilte der Beschuldigte mit, daB seine.

BI. 103 Feststellungen negativ verlaufen seien, Z.awicki wohne nicht 
mehr in Pr. Stargard. •

Der Beschuldigte hat sich dahin eingelassen,daB er gewuBt 
“--- -— *— -•— -haber-sicii durch seine Handlungsweise strafbar gemacht zu haben.

■  ..•. . Q. Johann K 1 i n. .
Der Beschuldigte war vor dem Kriege bei der Stadtverwal- ' 

31.7,8 R tung in Czersk tatig. Nach dem Kriege war er ais Tischler bei
einer Firma in Czersk beschaftigt. . r ■:

? Ihn hatte Lasik im Dezember 1941 aufgesucht und ihm den
Vorschlag gemacht, seine Arbeit aufzugeben und fiir ihn zu reisen, 
wobei er anfiigte, daB der Beschuldigte auf diese Weise mehr :ĘĘ§gM;Q 

BI.78 R und leichtęr Geld yerdienen konne. Bei spateren 'Besuchen machte 
er ihn-mit den Zieleń und Richtlinen des polnischen Nachrich- 

31.17 tendienstes der POW vertraut und f orderte ihn zur Mitarbeit a u ^
Er Tersprach ihm auc-h falsche Ausweispapiere. Der Beschuldigte • 
vermochbe sich jedoch nicht dazu zu entschlieBen. Bei welteren 

— - B e s u cheh"j§̂^^fl27



■BI. 1'7 Besuchen gab der Beschuldigte dem Lasik ..einen Stimmungsbericht
&ow-ie Informationen iiber militarische 'Transporte, die durch Czersk 
gegangen seien. Da' die Berichte jedoch zu diirftig waren, um ver- 
wertbar zu sein, und da Klin auch nicht zwe ckent spre che.nd einge- 
setzt werden konnte, weil sein Yater bereits 1939 festgenomnen 

BI.184 und die Familie Klin ais fanatisch polnisch eingestellt bekannt
gew o rd e n w ar,.W  tir a e von seiner weitere.n Kitwirkahg~"Ab stand ge-

B1.206 nommen, Angesichts dieser glaubhaften E.inlassung des Lasik komrnt 
dem Bestreiten des Beschuldigten eine Bedeutung nicht zu.
10. Friedrich P u n k t  .

Bis zum Ausbruch des Krieges war er auf der Sparkasse in 
31.62 R, ^otenhafen tatig. Nach dem Kriege erhielt er eine Beschaftiguńg 

63- ais Angstellter bei der Dienststelle des Arbeitsamtes ih Plohnen* 
Obwohl de.utschb.lu.tig bzeichnet er sich- a uf gr und seiner Er- 

ziehung-und Einstellung ais Pole, und hat auch keinen Antrag auf 
Eindeutschung gestellt. Zur Begriindung hat er angegeben, Angst 
zu haben, dann zum deutschen Kilitar eingezogen zu werden.

In Plohnen lernte der Beschuldigte den Janusz Wojciechowski 
BI.63 kennen. Sie freundeten Sich an. Im Laufe der Zeit frug ihn Woj­

ciechowski wiederholt nach genauen Angaben iiber Starkę und Reiss- 
ziel der Landarbeitertransporte nach OstpreuBen. Der Beschuldigte 
schopfte schlieBlich Yerdacht und verlangte. von Wojciechowski Auf-

O

i'EV202 - klarung. Dieser gab dahin Auskunft, daB er mit einigen Personen
in Verbindung stehe, die Nachrichten wirtschaftlicher und milita- 
rischer Art sammeln, um sie. nach Wa-rschau .weiterżuleiten.- Wojcie­
chowski forderte den Beschuldigten jetzt’ zur Mitarbeit auf, na­
mentlich sollte er Yerordnungen und Er lass e iiber den mannlicheń 
Arbeitseinsatz besorgen. Der Beschuldigte erklarta seine Bereit- 

B1.64 schaft. Er gab dem Wojciechowski, da er die gewuns.chten Anord-
nungen selbst nicht beschaffon konnte, aus dem Gedachtnis heraus 

B I .64 Kenntniss v 6n dem Inhalt solcher Anordnungen, die den auswartigeh 
Arbeitseinsatz insbesondere fiir Riiśtańgsbetriebe in OstpreuBen 
betrafen. Wojciechowski bezeichnete diese Angaben ais śehr wićh- 
tig. Er forderte-ihn a u f , ..auch ̂ militarische Transporte durch 
Plohnen zu beobachten und ihm zu melden. Das will der Beschuldigte 
jedoch abgelehnt haben.

Anfang Juni 1942 war der Beschuldigte im Auftrag des Wojcie­
chowski zusannrien mit Konrad beteiligt, ein Sendegerat zu Rych- 
_1 ewski nach" Th o m  z p . schaf f en,. Die Re.is.e wurde fiir "den 14. ć . 1942 
yereinbart. Die Aufgabe des Beschuldigten zusammen mit Konrad 
be stand darin, ..diesen T r ansport zu. decken. d . h . sobald' ein Poli-- 
zeibeamter auf~Wó^fcie ^EowSki~ aufmerkśam weiiden • solTW, habterP""  

.'der Beschuldi^te~u53^ o n r a d  ,- der _sich einige S c h r ^ t ś  zuriićkhal- 
'Ten^sollte, die~iuT?g£n5e', a ń a e n  ^amben^heranzutreton^nd ihn ‘ 
nach_irgend einer StraBe z u f ragen. DadurcH. sollte der Beamte 

BI. 65 'cL^geTen^^werdTgn. D.er~l?raSsportwurde durchgefiihrt und der Appa­
rat in^EEorn bei" Rychlewski untergęstellt. Dort traf der Beschul­
digte auch den Lasik, dien er...schon vorher wiederholt in der Woh­
nung des Wojciechowski gesehen- hatte. Lasik bedańkte sich fiir die

— ___ ^_Mitarbeit.. ł .
Danach;.. sah der Beschuldigte den Wojciechowski noch einmal, 

“T'Br.66' ̂ “~~ wobei- er ihn. berichtete, daB ein Transpprt von-20 Arbeitern nach 
Allenstein abgegangen sei.

"tr; Der Beschuldigte war sich daruber im klaren, daB seine Anga—
ben iiber die Bewegungen auf dem Arbeitsmarkt gegen daś deutscłie 

ś. ; Reich ausgenutzt werden sollten. Er habe sich deshalb dem polni—
schen. Nachrichtendienst zur Verfiigung gestellt, weil er Pole sei. 

r—B l »66 Der Tragwelte seiner Handlungsweise ist er sich bewuBt.- 
]_]_ # Johann _ L a-'S k o :w s k  i-.

Ł. . . Im Mai” 1915 wurde er zum deutschen Militar eingezogen und
~~J3i.31 -..R.■. hat den Weltkrieg bis zum Ende mitgemacht. Yon Juli bis Dezember
f- 1920 diente er im polnischen Hes? und wurde ais Feldwebel e-ntlsrs—
Ł  sen..
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sen. Er trat dann in den Dienst _der polnischen Eisenbć 
war zuletzt ais Bahnmeister in Gotenhafen tatig. Am 27.-8.1939 
wurde er zum połischen Heer eingezogen* BeimMinsk .geriet er 
Ende September 1939 in deutsche Gefangenschaft. Nach seiner 
EntlasSung aus dem Lazarett wurde er aus der Kriegsgefangen- 
schaft.entlassen. Nunmehr wurde er beim Reichsbahnbetriebsamt 
in Gotenhaf en 'eingestellt. ;

BI.82 Ende September 1940 wurde der Beschuldigte eingedeutscht.
Im. Dezember 1941 erschien bei ihm Lasik, der sich ais nHar- 

jan" vorstellte und sich auf die Bekanntschaft einer Lydia 
Lapke bezog. Im Laufe des Gespraches erkundigte sich Lasik,nach

■ durchgehenden Ililitartransportzugen. Der Beschuldigte gab iiber 
B1.82 die Zahl der Transportziige sowie iiber das beforderte Materiał 

Auskunft. In der Folgezeit suchte Lasik den- Beschuldigten noch
3 oder 4mal auf. Auch hier drehte sich die Unterha.lt ung um 
militarische Transporte, namentlich um den direkten Zugverkehr 
zwischen Gotenhafen und Danzig. Der Beschuldigte machte vor

... .allem genaue Angaben iiber die Bauzeit und die Leistungsfahig-
keit des-neu gebauten zweiten Bahngleises dieser Bahnstrecke.

B I .83 ' Der letzte Besuch des Lasik fand. im Juni 1942 statt.
■ DaB Lasik diese Angaben, fiir die polnischen politischen 

Belango brauchte, hat der, Beschuldigte .nach seiner Einlassung ^  
BI.83 . aus der Fragestellung und aus den Umstanden entnommen. Wenn der w  

■Beschuldigte bei seiner letzten Einvernahme seine Schuld ab- 
streitet, so wird dem eine Bedeutung nicht zukommen. zumai 
Lasik glaubhaft erklart hat , daB er von seinem- Auftraggeber 

B1.18 . Leon die Weisung erhalten hatte, einen Agenten bei der Eisen- 
bąhn in Gotenhafen zu werben. Des hale habe er sich an den 

Beschuldigten gewandt und diesem gegenuber zum Ausdruck ge- . •• " 
... .... bracht, daB er diese Nachrichten fiir eine polnische Organisa- ■ ',SJ 

tion brauche. Die Meldungen des Beschuldigten dienten.zur Kon- 
fcrflle b,eim Stabe der POW In-Warschau„ Eine. Vergiitung hat der 

BI. 19 ^Beschuldigte nicht erhalten.
Theofil S a r n o w s k i .
» y’on 190o bis 1908 diente er im.deutschen Heere. Den Welt- 

B1.85 5/ krieg hat er v.on 1914 bis I9I6 an der Front mit gemacht und wur­
de dann fiir die Wehrindustrie reklamiert. Im Jahre 1918 siedel- 
te er nach Czersk iiber. Zuletzt war er ais Meister bei den 
yerschieden-feteu-Baufirmen. im Hafen von Gotenhafen tatig. Im 
Dezember 1939’fand er beim Kriegsmarinearsenał in Gotenhafen 
ais Werkfuhr.er-ęinę_ Aństellung, £

Der Beschuldigte wurde am 2. April 1942 eingedeutscht.
Im Dezember 1941 lernte der Beschuldigte den Lasik kennen.

BI.85 R Bei der Gelegenheit erfuhr Lasik iiber die Tatigkeit des Be­
schuldigten bei dem Kriegsmarinearsenal. Das hattg Lasik be- 
sońders interessiert, , Er stellte deshalb gleich entsprechende i
Fragen. Im Marz 1942'Suchte Lasik den Beschuldigten in Goten- . ' j 

. hafen-Kielau auf. Er frug iiber den Hafen und die dortigen 
Schiffsbewegungen. _An Pfingsten 1942 kam es zu einem e.rneuten ^ 

e en-zwischen den beiden. Lasik offenbarte dem Beschuldig- ••
__.. ....... .. .. ten, daB. er fiir eine polnische Organisation nachrichtendienst-

lich arbeite und foraerte ihn auf, iiber Schiffsbewegungen im '■
Hafęn Feststellungen zu treffen und ihm hieriiber zu berichten. 7 U  

1.86,204 Ais sich beide am 23.6.1942 wśderum traf en, berichtete der • % ■ '
\ Beschuldigte eingehend uber die im Hafen iegenden Schiffe miii ijff; 

genauen Angabenniiber Tonnage, Bestiickung sowie iiber die Fracht- 
gilter. Lasik .machte .sich hieriiber Notizen. Gela oder eine 

; sonstige Vergiitung hat der Beschuldigte nicht erhalteho: -f
DaB sich der Beschuldigte der Spionage schuldig-gemacht ' '

1.86 hat, ist er sich bewuBt. -
ę Stanisław ...K .js,.̂a..,i,-n.., s . k. .1 v . .

Er diente von 1919 bis 1922 im polnischen Heere, aus dem - 
.,---l. .■ ' er29
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, Ah- y s -
\ er ais Unterfeldwebel entlassen wurde. Von 1924 an war er Angestel! 

ter einer polnischen Feuerversicherungsgesellschaft in Plohnen. 
Wahrend des Polenfeldzuges wurde er erneut- ais -Tdnterf eldwebel _e-in~ 
gezogen und fiihrte eine Kraftwagenabteilung d e r . Festungskommandan- 
tur in Modlin. Dort geriet er in Gefangenschaft., aus der_ er bereit* 
nar.h fnr,hfin entlassen wurde. Er Isehrte nacłi Plohnen Zuriick „und 
war wiederum im Versicherungsgewerbe -tatig.- r .

Der Beschuldigte kannte den Lasik bereits aus der Zeit vor ' 
dem Kriege. Ais Lasik nun im Juni 1941 zur Durchfiihrung seines 
Auftrages nach .Plohnen kam, urn geeignete Agenten fur die illegale 
OigŁnisation zu werben, wandte er sich an Kamiński. Er offenbarte 
ihny daB er fur die - Na chrichten ab t e i l u m .̂ eineJĈ X>-alni-aałŁen ^ider-

n - • --1- iife^^grd 'aaB 'd±ój:Q ,ila ch 7 ilo h te n... . f i i r  ̂ ,den enRiische; 
i:eb.rau-cllt^^Seri. Kaminski erklarte

f|jrdTri|p;, so meinte er,, sei .er zu 
einer intensiven Mitarbeit nicht befahigt, da er durch seinen 
Beruf viel an das Buro gebunden sei. Lasik klarte iłin nun dahin -au: 
daB es i hm auf Meldungen uber Truppentransportzlige ,. aur chmar s.chie- 
rende Kolonnen und auf Trupoenb e l ^ s t a 3£e'nT5er^inzeInen 
S o ^ i T ^ D e f g t e  in der Polgezeit 
me hr f acłi^gelieTer ̂t^T^sF^DWiBOTet’f“e f ' u ^ F ^ T 5 r c E g e ^ e W e ^ n ^ a ^ ^ OT" 

i=1^Śhispo rte, ‘ul5er^H-Ś% Belegstarke des deutschen Militars in dem 
Eegierungsbezirk.-Ziciienau und uber die in der' Nahe von Plohnen 
liegenden Flughafen. Der Beschuldigte nannte dem Lasik-auch me Ja­
re re Personen, die seiner Meinung nach geeignet und fahig seien, 
seine nachrichtehdienstliche Tatigkeit zu unterstutzen. So nannte 
er ihm den Polen Konrad aus Plohnen und-den Polen Wojzik aus 
Schrotersburg. Er brachte auch Lasik mit Konrad zusammen, nachdem 
er dem Konrad zuvor den Vorschlag gemacht hatte , fur die polnische 
Abteilung des englischeh Nachrichtendienstes zu arbeiten. Konrad 
■war auf diesen Yorschlag eingegangen, worauf ihm Kamiński erwider- 
t e , er werde ihn mit einem Vertreter dieser Abteilung in Verbin- 
dung bringen.

Kamiński hatte we der einen Decknamen noch eine Deckbezeichnun 
,Fiir seine Tatigkeit hatte er ein Entgelt nicht erhalten. Seine Mit 
wirkung erfolgte aus Idealismus fiir die polnische Sache.

Der Beschuldigte weiE, daB er si-ch. dadurch strafbar gemacht. 
hat, daB er dem Lasik kriegswichtige Nachrichten iibermittelte 
.und 'aaB er 'ibrn geeignete Agenten namhaft mach te.

14. Kazimierz K o n r a d .
" Nach demBegache rdes . Technikums wurde -er im Jahre 1927 zum - 

polnischen -Heer einSezogen► Nach 6 monat-iger Dienstzeit zum Unter- 
offizier befordert, wurde er ais Zeichner zur Kriegsschule in 
Warsohau einberufen und nach" einer Dienstzeit von 15 Monaten ent- 

..lassen. In der Folgezeit. bekleidete er verschiedene Stellungen 
-ZoB. ais Instrukteur einer Handwerkerschule in Białystok und Les- 
lau und ais Direktor der Elektrizitatswerke in Sichelberg. Kurz 
Tor Ausbruch des Krieges 1 9 3 9 wurde er wieder zum polnischen Heer 
einberufen und kam bei der fibergabe der Pestung Modlin in deutsche 
Ki‘iegsgefanger.sch.aft, aus der er nach 20 Tagen entlassen wurde 
Z-uletzt war er ais Bauzeichner bei einer StraBenbaufirma in P3#Ji- 
•nen tatig. —  1 •

Nachdem er im April 1941 mit Lasik bekannt geworden war, 
off enbarte ihm-dieser, daB er fiir den polnischen Naćhrichtendienst 
tatig sei und einen Mitarbeiter fiir Plohnen suche. Er maehte ihn 
mit den Zieleń der Widerstandsbewegung der POW bekanntr wobei er 
au stuhr te , a a ii c/s^vor~'a 11 ̂ “̂uT^^lIe^es^śTruhg^^iTit ari s c ne r Nach 
richten fiir a^a^brltTichen Informationsdiensr ahEomme ♦ Der Beschui 
"digte erklarte seihe^Blreitschaft., nanientlich 'nachdem ' ihm Lasik 
geldliche Zuwendungen versprochen hatte. Lasik fiihrte ihn nunmehr 
in sein Auf gabengebiet ein--and beauftragte ihn,. f ortlauf end Be— 
richte uber Truppenyerschiebuneen und Truppentransporte zu lieferr 
“ - Bei30
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Bei dem nachsten 'Treffen etwa 2 bis_ 3 Wochen danach iibergab 
Konrad dem Lasik seinen ersten Bericht iiber Truppenyerschiebun- 
gen und Truppenstarke . innerhalb des Regierungsbezirkes Zichenaus 
Lasik iiber gab dem Beschuldigten jetzt die schrif tlichen Instrńk- 
~'1jiońen̂ 3er'--L50W-r-Be-r-Be-s-e-hti-id-ig%e— fer-tigt-e.~-f iir- sićh eine- Abschęif t 
des in den Instruktionen ehthalteneń F r a g e b o g ę n s u n d  gab die 
Ursciirift an Lasik zuriick. In der Folgezelt traf der Beschul­
digte' f ortlaufend Feststeilungen iiber Truppenverschiebungen 
und'Truppentransporte und lieferte die Berichte teils perso-n- 
lichj teils iiber den. Agenten Wojciechowski dem Lasik etwa alle
4 Woclaen ab. .r~'T..

Am 15o9.1941 fand, wie bereits. gesegt, eine Besprechung 
der Agenten bei Wojciechowski in Plohnen statt0 An dieser Be­
sprechung "nahm auch Konrad teil.

Der Beschuldigte leistete auch fiir Lasik.Kurierdienste 
zwischen .den .einzelnen Platzagenten in Zichenau;, Mława und Ploh­
nen. So nahm er- im Auftrag des Lasik von den Agenten. Spojankows- 
ki, Kroplewski, /.Grzywinski .und Sokołowski in Zichenau bzw. in 
Mława alle 4  Wochen die Informationsb.erichte entgegen. und liefer­
te sie weisungsgemaB an Janusz Wojciechowski bzw, an Lasik ab.
.,. . Ende Mai 1942. erhielt Konrad von dem Platzagenten .Wojcie­
chowski- den Auftrag, zusammen. mit-. ..dem Agenten Punkt ein Sende-.

. und.Empfangsgerat, das. ais C-rammophon getarnt war, von Plohnen 
z u dem A genten Rychle w ski in Thorn: zu b r i n g e n D i e  Aufgabe des 
BeschuldigtelTbrestand dar i n , denTfcasnport, den Wojciechowski 
ausfilhrte, zusammen mit Punkt zu decken. Der Beschuldigte wuBte, 
daS dieses Ge rat ąur -tibern^i^lung jof. /'lachrichten nach Warschau 
bestimmt war » /k&u,. f ̂  „

Yon Rychlewski erhielt der Beschuldigte im -Mai 1942 Biicher 
miłitarischen und wirtschaftlichen Inhalts, die 'dieser im Auf­
trag des Wojciechowski gekauft hatte« Einen Teil dieser Biicher 
sollte ais Grundlage eines Codes dienen. Der Beschuldigte fiihrte
ji-j _ *T\ j __ nTr- *14- i-T? 7-r™ t_j_ ' ’ ~„-2--“ r-nn rm/r■ die Deckbezelchnune "Kazik” Im- ganzem hat er etwa 500,- RM 

31.45 ,r Y.erratsgeM erhalten. . •. -sitk*Z»u 3 %.&*/:. •
199 R ~ ' TJer Beschuldigte whŁB * daB er sich, durch seine Mitarbeit 

Bi .45 -'-■/ fiir1 -den -polnischen-Nachr ichte.ndienst_,strąfbar gęmacht h a t .
•__■■ }/ 15, Stanisław S. z p o j a~n k o w s k i.

m

BI.32 R

Der Beschuldigte_ vón I927 bis 1931 bei der polni-
chen.PluBflottille in Pińsk. Er wurde ais Obermatrose entlas-

c IPw - .Cyhen. Danach war er bei der Han ciTIs zen trale' 'in Zichenau tatig„
‘ - -Kurz v.or-Aus.bruch des polnischen Krieges erfolgte erneut seine

Einbęrufung zur FluBflottille. Im Septembe.r 1939 wurde seine 
Einheit von den Russen ehtwaffnet. Er kehrt.e jetzt nach Ziche­
nau zuriick, wo er' eine Hnstellung bei Raiffeisen in Zichenau ■ 
erhielta .

-Zu dem gleichen Zwecke .des Aufbaues eines Nachrichtenstiitz- 
punktes in Plohnen w and te sich. Lasik auch an den, ihm von Siiher 
her bekannt en Beschuldigten.‘.Das-war im Juni 1941. 'Br teilte ihm 
mit--, daB er fiir den polnischen Nachrichtendienst arbeite und 
daB er damit befaBt sei,- geeignete Agenten fur diesen Nachrich­
tendienst zu werben. Er setzte ihm dabei die Zśle der polnischen 
Widerstandsbewegung. ihr.es Nachrichtendienstes auseinander und gab 
ihm auf, Meldiihgen iiber;.militarische Anlagen, Truppentransperfe- "g: 
ziige nach dem Osten', durchmar.schierende Kolonnen und Truppen- 
belegungen der einzelnen O.rte.. im Bezirk Zichenau zu erstatten. 
Weiter be auf t ragę er ihn, Briefe, die bel ihm-fiir Lasik abge- 
gebeu wurden, -entweder ihm personlich. auszuhandigen oder einem 
Kurier- zu iibergeben,. den er ihm schicken werdec D-iesem-Kurier 
sollte. er auch seine-Meldungen iiber die eigenen Beobachtungen 
mitgeben. - ' .

Diesem Auftrag hat der Beschuldigte entsprochen. Seine Be­
richte an Lasik enthielten Angaben iiber militarische Transport- .

ziig;e,.

BI.33"
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ziige, die iiber den B»hnhof Zichenau nach Osten fuhren, ferner An- 
gaben iiber iruppenbewegungen im Bezirk, Zichenau sowie iiber den 
Flugplatz bei Sokołów. Etwa 4 Mona te *3.'ang iibte der'Beschuldigte 
diese Ausspahtatigkiit fiir Lasik aus. Wahrend dieser Zei-t lie-f 
auch wiederholt ein Kurier des Lasik - es handelt sich um den 3e- 
schuIdigten Konrad.j- :.bei...1 hm-an. E inma 1 iibe-rre-ic.hte-.-ihm' der Kurier 
auch 2 bedruckte Blatter, die eine- Anwelstrng-zur Durchfiihrung 
von Beobachtungen der Truppenverschiebungen, namentlich die tak- 
tischen Zeichen der deutschen Einheiten enthMten. Die.se Instruk- 
tionen will der Beschuldigte spater vernichtet haben, weil es ihm 
zu gefahrlich erschien, sie in seiner Wohnung aufzubewahren oder 
auch weiterzugeben.**

Bei dem' Beschuldigten wurde auch einmal durch einen Postbo- 
ten ein Paket fiir "-Czech” abgegeben. Der Beschuldigte wuBte,daB 
es sich dabei um Lasik handelte, und gab das Paket weisuhgsgemaB 
an dessen Kurier weiter. Ein Postbote aus Ostrolenka hat auch ein­
mal einen Brief bei dem Beschuldigten abgeholt, den der Kurier 
durch Lasik bei ihm fiir Ostrolenka abgegeben hatte. In dem Buro 
des Beschuldigten fanden auch wiederholt Zusammenkunfte der Agen~ 
ten bzw. der Kuriere dieser Organisation statt. Geld oder eine 
sonstige Zuwenduhg hat der Beschuldigte fiir seine Spionagetatig­
keit nicht erhalten.

Der BeschuldigteweiB, daB er sich durch seine Handlungsweise 
strafbar gema'cht hat. Wenn er bei einer spateren Yernehmung ver- 
sucht hat, seine Schuld iiberhaupt abzustreiten, so- wird er durch 
die glaubhaften Bekundungen des Lasik iiberfiihrt werden.
16. Zbigniew M i l e w s k i . "^ ---- -

Nach seiner/Schulentlassung wurde er im Jahre 1935 zur pol­
nischen Fahnrichschule in Samrow einberufen. Ais Unteroffizier 
und Reserveoffizieranwarter yerlieB er diese Sohule nach Ablauf 
seines Militardienstes. Zu einer Eeserveiibung wurde :e.r im Jahre 
1938 erneut einberufen. Nach dem Mobilmachungsbefehl hatte er 
sich.bei einer Radfahrerdivision zu melden. Mit ihr hat er den 
Feldzug 1939 mitgemacht. Seine Einheit wurde -in Warsch.au mit ein- 
geschlossen. Nach dem Fali Warschaus begab er sich nach Plohnen 
zuriick, wo er ais Bautechniker, eine Anstellung bei der deutschen 
Firma *’ Wolff er u. Goebel" f and.

Im Juni 1941 trat der ihm bekannte Lasik mit der Fraga an 
ihn. heran, ob er iiber den Bau'des Flugplatzes in Kroczewo orien- 
tiert sei. Der Beschuldigte gab Auskunft, soweit"er dazu in der 
Lage w a r . L a s i k  wolite aber-nahere Einzelheiten wissen. SchlieBlicJ 
machte er dem Beschuldigten den Vorsch-lag, fiir den polnischen 
Nachrichtendienst zu arbeiten’ und die Piane von diesem Flugplatz 
zu liefern. Aus Angst vor einer Entdeckung und Bestrafung will 
der BeschuldigtJe'' diesen yorschrag"abg-elehnt haben, obwohl ihn La­
sik noch wiederholt darum ersucht "hatte

Am 15.9.1941 fand wie bereits gesagt, eine^Besprechung der 
Agenten bei Wojciechowski in Plohnen statt. "An~dieser'Besprechu ng 
hat auch^MilewskT teTTgenommeBu'1'' ~

-'Anfang Marz 1.952Jarbe.rteIfe der Beschuldigte zusammen mit Kon­
rad in dem technischen Biiro der Firma. Auch Konrad, von dem der 
Beschuldigte gesprachsweise erfahren hatte, daB er Agent des pol­
nischen Nachrichtendienstes war und mit Lasik in Verbindung'stand, 
forderte den Beschuldigtan-zur: Mitarbeit auf. Er teilte ihm mit, 
daB das Hauptinteresse des. polnischen Nachrichtendienstes in der 
Beschaffung von Nachrichten iiber die deutsche Handels- und -^riegs- 
marine liege. Es kame vor allem darauf an, Informationen iiber die 
Einheiten der deutschen Kriegsmarine, uber dereń Bestiickung und 
Ausriistung zu erhalten. Der Beschuldigte war nunmehr zur Mitarbeit 
bereit. Er beschaffte sich. um sich zu ';ori entieren, Biicher iiber 
-technische-und praktische ^inzelheiten der deutschen Kriegsmarine. 
Er stellte eigene Ermittlungen iiber die deutsche Kriegsmarine.an

und
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und ve.efaBte dariiber- laufend Berichte, die er dem Konrad aus- 

Bl*49 handigte. Fiir diese Berichte bekam er von Konrad insgesamt • 
p 4 l  ^ O , -  RM.

'*v —  " Der Beschuldigte flihrte den Decknamen "Zbig".. Ais Beweg- 
...— — •--grttnd--sei-fl-e-r— Hand-lungsw-ei-se— beaeichne-te— der— Beschuldigte das 

Bestreben, materiell besser zu stehen.'Ais Offiziersanwarter 
des polnischen Heeres war er sich der Tragweite seiner Hadnlungs- 
weise bewuBt.
1'7. Helene D o b r z y c k i .

Sie hatte das Gymnasium in Warschau besucht, konnte aber 
B I . 97 R wegen des Polenfeldzuges ihr Abitur nicht mehr ablegen. Zuletzt 

war sie Hauslehrerin bei einer Familie in der Hahe von Warschau. 
Die Beschuldigte unterhielt mit Lasik freundschaftliche Be- 

B l .98 R, ziehungen. Selt dem Sommer 1941 brachte sie im Auftrage des La- 
99 sik wiederholt Briefe zu einem gewissen "Mietek” in Warschau,

spater auch zu Leon. Bei ihr hinterlieB Lasik auch ófters Briefe, 
B1.-208R. ~ die dann von dritten Personen, z.B. von Kawula und Antonowicz 

aus Neuhof abgeholt wurden. Kawula brachte ihr auch 2mal ver- 
schlossene Briefe aus Plohnen.

DaB.sie sich damit nachrichtendienstlich betatigt hat, will 
die Beschuldigte nicht gewuBt haben, wenngleięh ihr klar gewor- Q  

B I . 99 , 205 den sei-, daB es sich hi er- um eine illęgale Betatigung des Lasik 
R gehandelt habe-. Dem gegeniiber hat aber Lasik. glaubhaft erklart, 

daB er es gewesen sei, der die Beschuldigte im duli 1941 dem 
polnischen Nachrichtendienst der POW zugefiihrt habe. -Ihre Aufga- 
be habe darin .be stand en, die Verbind.un.vg zwis che n Leon und ihm 

BI.22 aufrechtzuerhalten; spater sei sie ausschlieBlich fiir Leon tatig 
gewesen. . Olotę 0& ■ t Z ‘" .

Bew e i sini tte 1:

I. Die Binlassung der Beschuldigten-:
1 • ) Cheslaw,„Lasik BI. 1-2.6,90-91., 198-198R,
2.) Josef Kroplewski BI .36—39,199 R,

- 3.) Josef Rychlewski BI.50-60,201-201 R,
4 . ) Eduard Świątkowski B I 067-71,202 R-203,
5o) Bogusław Andrzejewski B I „7.2-76.,.203-j .
6.) Jan Kawula B I „88-93,208-209,

. ....7- ) Witold'Antonowicz El v>'93_96,207-207 R,
8.) Theofil Siegmuller BI.100-103,210-210 R,
9 •) Jóhann' Klin B I .77-79,206'-, - •.

10.) Friedrich Punkt BI.61-6.6,202,
•li.) Johann Laskowski Bi.80-83,203-204,
1 2.)  _
13•) Stanisław KaminskiBlT2y-30,2d7,
14.) Kazimierz Konrad BI.40-45,199 R-200,
15.) Stanisław SzpoJankowski BI.31-35,199,
16.) Zbigniew Milewski BI.46-49, .

II. D i e 'Zeugeh: ....

1.) Kriminaloberassistent Stentzęl
2..) Kriminaloberassistent Berlack
3.) Anton Przygodzki BI.111-129,200-200R

- die Zeugen zu 1.) u. 2.) zu laden uber die Geheime Staats- 
poiizei - Staatspolizeiieitstelle Dan.zig -

III. Die. Urkuniejul... . . .  ..... .......

1.) Bildmappe. der Geheimen Staatspoiizei Danzig,
.2.) die Y.or.straf listen (.werden nachgereicht).
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Eeichskriegsgeriojfcit M  • <j 35 Abdrueke.

. i. Senat © g f e f l J t  P f C f ~ N n  O  O  2  1
StPL (HLS) I 114/42

StPL (RKA } III 4 ^4/42.___________________•_________ ________

3 m  H a m e n

d e s  D e u t f d } c n  D o l h e s !

F . e l d u r t e i l _ o _

1
In der Straf sache .^epn ( bshajtaeAAA-C

1 0 den f a m w i r t  Czesław L a s i k  ,

gebo am 7»7°1911 ir Ruhenwerda/Wartheland,

Bezirk Neutomischl, zuletzt wołinhaft in Warschau,

2o den Schornsteinfeger Josef K r o p l e w s k i  , °u 

gęb, am 18»lol911 in Wielle, Krsa Konitz, 

zuletzt wohnhaft in Zichenau,

3 o den Kaufmann Josef B - y c h l e w s k i ,  ą Ces

gebo am ł4o3°1907-in Kosten/Warthegau, 

wohnhaft in Thorn,

4„ den Papierfachkaufmann Eduard Ś w i ą t k o w s k i ,  

gebo am 2107°1899 in Posen, Qs

zuletzt wohnhaft in Bromberg,

5» den Tiefbautechniker Bogusław A n d r z e j e w s k i ,  i 

gebo am 26o7°1908 in Powitz, Krs. Gnesen, 

zuletzt wohnhaft in Bromberg,

6= den Muhlenbesitzer .Theofil S i e g m u l l e r  , 

gebo am 22o4o1904 in Zellgosch, K r s 0 ProStargard, 

zuletzt wohnhaft in Pr o Stargard,

7 o den Tischler Johann K l i n ,  A&r oJL ^  ̂  ̂  •-> ic 

g e b o  am 17 o6 01916 in Czersk, Krs„ Konitz, 

zuletzt wohnhaft in Czersk,

8o den Bankbeamten Friedrich P u n k t  , ' J4u  '

gebo am 16o7°1916 in Danzig-Langfuhr,

zuletzt wohnhaft in Plohnen,
3ósyz~
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den Techniker uohann L a s k o w s k i 1<L

gebo am 9<>7° 1894 in Lubichow, K r s 0 

den Schlossermeister Theofil S a r n o w s k i  9 

gebe am 20e12„1885 in Bernstein9 Krse Konitz, 

zuletzt wohnhaft in GoteńEaf-in-Kielau,, 

den Yersicherungsagenten Stanisław K a m i ń s k  

geb0 am 28<>4ol899 in Sloschewo, Krs* Zichenau, 

zuletzt wołmłiaft in Plohnen>

12o den Bautechniker Kazimierz K o n r a d , 

gebo am 240ll0i906 in Warschau, 

zuletzt wołmhaft in Plohnen, 

den Biiroangestellten Stanisław S

Pr„Stargard,—

.1.

13

g e b o  am 1 0 o 7° 1 9 0 8  in Smiecin^Jirs,

z p o j a n k o w s  

Zichenau,

zuletzt wohnhaft in Smiecin,

14o den Studenten Zbigniew M i l e

gebo am 28<>12oi914 in Taganrog,

s k i

zuletzt wołmhaft in PIohnen," •: " ••••

die Hauslehrerin Helene D o b r  z y c k i

am ll<,'5oi920 in Starachowica, &rsD Kielce,

„ zuletzt wohnhaft in Warschau, 

wegen Spionage u 0a 0

hat das Reichskriegsgericht, ł. Senat, in der Sitzung vom 5= bis 8,

Januar 1943» an der "telTgenommen haben

ais Richters

Senatsprasident-¥eumann, Yerhandlungsleiter,

" - General 1 eutnant -Ri11er -von Mann 9

.. Generalleutnant Bertram,

Oberst von Limburg9

;i.;. ..." Obe.rkriegsgerichtsrat Sesemann,

ais Yertreter der Anklage;

Oberkriegsgeric-htsrat D r 0 Speckhardt,

ais Urkundsbeamters

; ' - Amtspat ;'M s k e  f

^ m ^ ^ ^ a n u a r ^ 9 4 3  fur Recht erkannt:

Der Angeklagte L a s k o w s k i  wird freigesprochen0

Yerurteilt werdens

der Angeklagte K l i n  wegen Nichtanzeige eines geplanten Ver-

brećhens zu 3 Jahren verscharftem Straflager;

.der Angeklagte -S -a r n o w s k i wegen Spionage zum Tode;

' "" der- Angeklagte M i l e w s k i  wegen Peindbegiinstigung in Tat-

em heit. mit Yorbereitung zum Hoehverrat und Beihilf e zur Spionage zum 
...........  ' Tode
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W • •

.Tbde;.' • ■ -•••* • •. ’ . . ■

v d i e  Ąngeklagten. Ł a s i  k 'K r .o-pL 1. e w s k i E j 'c. h - . 

1 e. w s-.k i' , .S ,w' i- a t k. g;{ w' s k i-', A' n d r ;z*e. 3 e w s k i. - \

&  i e ~g m u. 1 l-e r p.u-n k t ,i£ .a_3i.-.i„n..;s _k _i K .o/.n r a d

S  z' p o j a t k o #  ,s k i und- ' D o b r z •y c -k -i • wegen S-pionaee in 

Tateinhsit mit Feindbeg;imstiśunk\ und Yorbereituns; zum Hocioverrat; zum '-- v̂, ,, ...... ......  . -• . x
Tode-, ju :̂

'. • Die Ąngeklagten S 'i e g' m u 1.1 e r tuid S a . r "n o. w s' k i'- •> 

werdeji ?ferner 'zum dauęrnde-n Verluśt der burgerlichen, Ehrenrecirte ■ ', 

v-e_rurteilt'». • : ,* ' ' j • ' -■ • - ■ . ';

• ELńgezogen'wird der. Yerraterl-ohn . ••

von L  a. s i k in Hphe yon 3Ó0G Zloty, ;' • . ’■ , ..

von c- h ,1. e' w a k  i ih Hohę ■ v o n -600 -RM, •, -

yon- .S w i a t'k o w s k i; in Hołie v p n .• 430 Hlf, - > 

von,-.A n d r/z ,ę j e w  s k  i in Hohe .yon 100 RM, ' ,

•yon K;■ o n -r a d. in Hohe ycn 500 RM, .
• ■ . . . . . .  -• . • < ' . - ;; ' •

•von 'M. 1 1  e w s k .i 'in Hohe yon- 13© RM

oder ein. dem Werte des betreffenden En tgeIts entsprećhender Geldbetrag: 

" Eerner; werden diej.beśchlagnałimten Gegeństand-e .eingeżogen?; '

) \

. ! ' V'on \y Rechts ' wegen, 

G' r u n d  e . D .

-  T, . .. . .Łasik o /'■ • j  r
; ' ••• : '0Ó Yj '■[/. ;

^la) Der Angeklagte L  a's -i k  \wurdś am- 7° 7/1911,  ̂  ,,
Beżirk Neutomischi,■ ais Sohn des' Lar^dwirts -Ignatz ,Lasik'/und dessen- Ehe— ' 
fra-u'Jedwiga geb-o Baczkiewitz geborek/ Er • besucnte die /łolksschule, und 
arbeite.te sodann ;in der- ŁandwirtscłiaM; seines Vat-ersV -Bp&ter erHielt'/ :n " 
er auf. eińęr landwirtsckąf tlicben ,Scłiule. eine1 we i t e r e/ Au sb i 1 dung □, h-o^ lAĄCyfa 
In der Eolgeze.it bat tę . er-bis-' zum-* Jabre 1935 versGb.ied.ene Sb e 1 luńgen 
ais landwirtsonaftl.icber Inspektor .i^e? 'Im"J.ałire. 1936 liess er sich.' 
a.łs~-ji-nstrukteur-€.ur'';]̂ hd.wirt;s.cb;â .tr' umscbulenc Bis - zum. .̂ iiabjâ ch' desl^ ! 
-deutscb.-polaiścjien. Kr.leges. war ęr In'strukteur..fiir .Landwirtschaft im. V. ■' 
Kreise Plobnen= Fach. Beendigung de s ' P.ol enf eldzuge s' war er, ^abgesełien \ 
iron .-zeitweiligęr ' Arbeitisldsigkeit, . wieder als'.Gtutsverwalt.ep tatigo V \ * 

Der Angeklagte isb katholisch, ledig und unbestrafto Poli.tis^ch ' ; 
hat ê-r sich.-seiner Angaibe nach bis zum. deutsch-polnischen -Kriege . nicht 
hetiatigto ■ Soldat- ist er( .nicht' geweśeno Er -war. Angehor-iger des fruheren" 
polnischen. StaątęSj dem':yolkstum-nadh is^; ęr- Po.l^o Einen A^itrag- auf-. 
Eindeutschung .hat er nicht .gestellt<, .

H ^ -  ■
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Tode; ' . ''
. * ’ f '  v -  •' . ’ t '  : >

v d i e  Ąngeklagten L a s i k ' , '  .. JK r .o-p- 1 e w s k i , R y c h - 

1 e. w-s-.k i' ,, .S ,w i a t k. o-. w  s  k i Y  . A n d  r:z'e. 3 e w s k i ; *.\ 

S i  e £ ig ii 1 L e r T. ■. P-u-n k t 9 : K a m i n s k r. K o;,n j? a. d , 

S  z" p o j a n  k o w  .s k i und- ' D o b r z •-? ć -k.-i • we gen Spi onage in 

Ta u einheit mit P e indb e gun s t i g;uhg- und Vorbereitung zum Hochyerrat zum .

Tode;j,,-. ' • .■ ' ■ •-'? .. - :/

. • Die Ąngeklagten S 1 e g' m u 1,1 er:' uhd S a r n  o. w s k i / ; -. . 

werden'ferner zum dauernden Verluśt der burgerlichen.Ehrenrechte■ 

yerurteilt,. - . ,* . > . ;

' •  Eingezogen wird der ,Verraterlohn

yon L a s  i k in .Hohe' yon 3000 Zloty, ' • . - /

von <E y c- h ,1 e' w s k i in Hohe von 600 HM* ...

yon S w i a t k o w-s k i; in Hohe von 4-30 EM, - ; " '

yon,. A n d r z ,e j e w s k- i "in Hohe .-von 100 R M f ‘ \-

•yon K  o n -r a d. in Hohe yon 500 RM.,

■yon -M. i' 1 .e w s k i ,'in Hohe yon- 130 RM • //.> ' / . ; ; ‘ .

oder ein dem Werte des betreffenden Entgelts entsprećhender Geldbetrag,

" Ferner werden die beśchlagnahmten Gegeństand-e eingezogen,, . ' ~

' Von Rechts -' we gen., .

■ G'. r "u n d' e ■ o. ■

■ "  l . . . : ;  1  . u . . . . . . . . I ' .  _____ —  X  '  ‘ \  ■
. • 7  . . -■ . 0 ;  .. •

v.:v: ' ' • ' Lasik o • :

- ' . -- '■ ■ '■ ' Z A

lo) Der Angeklagte -L a's 1 k ..wurde am 7„ 7 „ 19.II in Ruhenwerda, 
Beżirk Ńeutomiśchl. ais Sohn des Landwirts Ignatz .Lasik und des'sen Ehe— ' 
fr.au 'Jedwiga gebo Baczkiewitz geboren,' E r . besuchte d ie  Volkssch.ule, und 
arbeite.te sodann in der Landwirtschaf t seines VatersV • Sp^ater erhielt 
er auf. einer landwirtschaftlichen ,Schule, eine' weitere ,Ausbildungo,
In der Folgę zeit hattę er bis- zum'Jahre 19.36 yerschiedene Stellungen . . i 
ais landwirtschaftlicher Inspektor inne o Im Jahre 1936 liess .er sich; 
ais- -instrukteur - fiir Landwirtsćhąft umschuleno Bis - zum Ausbruch des ! 
deutsch-polnischen Krieges war er Instrukteur fur .Landwirtschaft im 
Kreise P16hnen= Fach. Beendigung des Polenfeldzuges war e r , abgesehen 
yon -zeitweiliger; Arbeits-1'osigkeit, . wie der ais 'Gut syer Walter tatig,.--/'

. Der Angeklagte i-st katholisch, ledig und unbestraft. POlitisch • 
hat -er. sich.-a-einer Angabe nach bis zum deutsch-polnischen Kriege nicht 
-betatigt o Soldat ist er .nicht' gewesen3;. Er w a r . Angehoriger des fruheren ' 
polnischen Staat.es,. dem Vó Iks tum-nach ist er- Poleo .Einen Antr-ag- auf 
Eindeutschung hat er nicht gestellt. '•>. • •>. •'

----- - -■ ' .. -/-■-. - Kroplewski^
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2.) Der Angeklagte K r o\p'I -e w's k i .wurde am -18'. 1 3- 1911 in 
Wie Ile., KrSo Konitzs ais Sohn des Land wir£s -Josef Kroplewski und des sen 
Ehe-f ratf Franciszka geb. Narlocłi geboren. Nach dem Be suche der Volksschule 

—  -ar-b'eitetę--er^in---der~Iliandwirtsc-haf-t— s.eines_Yą.ters,o_llm,J-ahre.....l_931 .wurde er 
*. ;zum polnischen Militar einberuf en und zwar • zum-: Schut.zenbataillon in 'Ko- • 
nitz. Er kapitulierte und- nahm ais Unterfeldwebel am deutsch-polnischen 
Kriege tell. Der Gefangennahme entging er dadurch, dass er in Zivi.lkle’i~ 
dern-nach seiner Heimat 'flachtete. .Nach Kriegsende arbeitete er bei einem„ 
Schornsteinfe.germeist.er In Zichenau, ■ .

Der'Angeklagte bekennt sich zum kathollschen Glauben; _er ist ver- 
heiratet. . Seiner- Ehe entstammen drei Kinder., Politischen Yerbahden hat.'... - 
er nicht angehorto. Dem.Yolkstum nach- ist der Angeklagte Pole. Bestraft 

. ist. er nicht o ' ' ' • ’ ■ ' ■-
‘ '  '  /  ' ■ ■ ,  . * \  / l . ~JLS . ;

• " - • ‘ . ..Rychlewskio*.

■ ■ 3o) Der Angeklagte R  y e h l e w s- k i wurde am 14, 3 ® 1907 in 
Kosten/Warthegau ais Sohn des Ingenieurs Julian łiychlewski und dess.en 
Ęhefrąu Leokadia geb6 Nohrenberg geboren. Er besuchte das Gymnasium und 
bestand im Jahre 1927.die Reifeprufung. Danach war er bis 1931 ais Ptak-, 
tikant bei der. ,Wald-, und Forstdirektlon .Thorn ..beschaftigt. 'Śpater-Stu- 
dierte er Okonomie und Jura, muśste .dieses. Studium jedoch 1936 aufge- 
ben, da sein Yater. "in Geldschwierigkeit. gekomme-ń war. In der Folgęzeit 
war er .ais Angestellter tatig, und żwar zuletzt bis Ende Juli 1941 .; ■ 
-ais -kaufmanni scher . Ahge ste liter bei einer Stras senbaufirma in plóhneho 
Yon lo 8 o 1.941 ab. war er ąrbeitslos. ; •. - . "--r:

Der.Ahgeklagte ist. katholisch und unverheiratet. Er war Angehoriger 
des f ruher.en polnischen-S.taates. Dem Yolkstum nach ist .er Pole „ Einen ’ 
Antrag auf Einburgerung hat er. nicht gestellt., - -

Der Angeklagte',i'śt im Jahre 1934 durch das polnische Gericht in Thorn 
wegen Spionage zu einem Jahr Gefangnis verurteilt worden. Die Strafe 
ist din Wege der Gnade erlassen worden. Nach Angabe'des Angeklagten ist 

■i die Bestraf ung'hervorgeruf en durch den Kampf zweier Organisationen, wo~ 
bei er ais polnischer Naticnalist zur Anzeige ge.bracht wurde.

•' ' . Świątkowski o - - . ; ' : .. .

Aroplewski» ' -

\ 4 = ) Der Angeklagte' S w i a t k o w s k i wurde am 21. 7» 1899 in 
Posen ais Sohn des Maurers Peter Świątkowski und dessen Ehefrau Stanis­
ława gebo- Bellmann gehoren. Der Angeklagte besuchte die Volksschule in 
Berlin, wohln seine .Mutter•nach der Trennung der Ehegatten verzogen war= . 
Im Jahr.e . 1913 kehrte der Angeklagte nach Posen zuruck und trat. ais kauf-' 
mahni scher Lehrling in ein Papięrwarengeschaft' ein, 191.7 .wurde er. zum 
60 Grenadier-Regiaent I n .Posen eingezogen. In.-der Schlacht bei Arras - 
-geriąji:,:e r . in.'englische'.Gefangensćhaf t , aus der er im Jahre 1920 entlas- 
sen'wurdeo In die Heimat zuruckgekehrt, wurde er zum polnischen Heer 
ausgehcben, bei. dem er den Bolschewikehkrieg mitmachtec. In der Fclge- 
zeit arbeitete er. ale kaufmarinischer Angestellter in der Papierbranche, 

-und zwar- zuletzt in. Bromberg. Im deutsch-polnischen Ariege war .er nicht 
Soldat; er hatte zwar GeStellungsbefehl, ,konnte aber seine Truppe nicht 
mehr erreichen0 •'-; .•> .' -- - ."•• • - • -

Der Angeklagte bekennt .sich ż.um katholischeri Glauben, er ist ver~ 
heiratet und hat z we i K i n d e r E r  war nach der Griindung des polnischen. 
Staates dessen Angehoriger, Der. Vate.r des Angeklagten ist dem Yolkstum 
nach ..Pole, die Mutter des Angeklagten Deutsche o Der Angeklagte hat im 
Prilhgahr -1942. den' Antrag., auf. Eindeut.schung gestellt.. ..Der. Yplksdeutschen— 
Ausweis ist ihm noćh nicht. zugestellt worden. Nach Er lass des .Ur.teils 
Jr.|t_^igend.e .Auskunft des ReglerUhgSprasidenten in: Bromberg zu den Akten

' ' ■ • . ”Świat-
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"Świątkowski ist am 23°'. 6„ 194-2 in die Ab to' III der-Deutschen'
Yolksliste aufgenommen wor.de n und besitzt -daher die- deutsche

"r. Staatśangęhorigkelt auf 'ffiderrufo” ; • ' .  - 
}Strafen hat der. Angeklagte hicht erlitteho'. . -

.v •; Andrzejewski,--- •' • T". “ ' -

3°) Der Angeklagte- A n d r z e 3. e w's k i wurde am 2 6 o 7° 1903 
in Powitz, KrSo Gnesens ais 3 ohn ‘des. Kaufmanns Ignatz Andrzejewski Und 
deśsen .Ehefrau Maria geb„ Stan gebor.eno Sr' besiichte die v'oIksschule und 
dann das.. Gymnasium, das, er.' mit 'Untersekundareif e verliess„ -Nach der ; ' - 
Schulentlassung trat er ais Lehrling.bei ein'er Baufirma in Bromberg ein, 
um das Baufach'zu erlernen., Nach Beendigung seiner dreijahrigen 'Lehrzeit 
ging er ein Jahr łahg auf eine Baugewerksschulec. Se in Studium konnte er ; 
nicht zu Ende fuhren, ..weii-ęr nicht die genugenden Geldmittel^ zur■ wei- 
teren Jfortbildung in dieser Anstalt hatte, Nachdem er dann einige Jahre 
bei Privatfirmeń tatig geweaen war, besuchte er erneut eine Baugewerks-\-. 
schule und yollendete aort sein Studiumo In der. Folgęzeit arbeitete er 
•zunachst bei der •Stadtverwaltung'in Bromberg und anscłiliessend bis Kriegs- 
ausbruch beim iandesbauamt in Thorn^ -Nach Beendigung des deutsch-polni-- 
schen Krieges erhielt. er eine Anstellung- bei einer Strassenbaufirma in 
-Brombergo-•' - V/ ; >  .. •. ■■ :7 / V-. .. ■ '

- /Der Angeklagte ist katholisch;' 'er ist verheiratet, der Ehe ent- 
stammt .ein Kind„. Soldat Ist.'er nicht -geweś.eny- In politischen Yerbanden 
hat - er nicht mit gę wirkt„ Er war Angehoriger des fruheren polnischen 
Staatesc' Dem Yolkstum naóh ist er Pole-o Er hat am 25;, Marz .1942 ęinen . 
Antrag auf "Eindeutsehung gesteilt', 'Einen Be.scheid auf diesen Antrag 
hat er nicht erhalten0. •' : ,

Be s traf t ist er nicht o .■•" ", - •

.• i. 7 Slegmuller/ ' V V  v

■ ''7 69 )7 Der 'Angeklagte • S i e g m  u l 1 e r wurde am 22. 4* 1904- 7 /, 
in Zellgosch, Krs = Pr .= Stargard, ais Sohn des Miihlenbesitzers Jakob - 
Siegmuller -und des sen Ehefrau. Maria geb, Sadowski geboren. Nach.dem 
Besuch der Yolksschule trat er bei sei.nęm Yater in die Lehre. In den .'173- 
Jahren I925 bis 1927 diente- er bei einem polnischen Eiseńbahner-Eegi- 
mento'. Bei Beendigung der Dienstzeit. wurde er ais Unteroff izier. ent- 
lasseno Spater arbeitete er; .wleder in der/Muhleiseines Yaters0 Im' ■' - . -
Jahre 1950 ubernahm er dieseo.Wahrend des deutsch-polnischen Krieges tat
er bei einemEisenbahnregiment Dienst- Am 180 9«'V 1939 wurde er gefangen' 
genommen, aber be'reits vier Tage spater-in die. Heimat entlassen*. Da 
seine Muhle enteigne.t- wurde:, war er nąch dem Krlege ais Platzmeister - 
eine's Sagewerks in Pr.3 Stargard beschaftigt, / •.

Der. Angeklagte ist katholisch,'/ seiher Ehe entstąmńen yier.Kinder,
Er war'Angehoriger des fruheren polnischen Staates und zu damaliger 
Zeit Mitglied • eir.es polnischen Xriegervereins .und der polnischen "See- 
und' Kolonialliga ,1’0 Auf Grund seines Antrages erfolgte im Juli 1942 
j3eine„Eindeut schung; er is t- im. Besitz des YoIksdeut schen -Auswe ises,

Im. Jahre 1938 erhielt .er eine Strafe von zwei Wochen G e f a n g n i s . - . .. 
we gen Beleidigungo - :. -' ' - ... , ' " ■■ ; 7 r' ■

-i _ ' Kliho : .

Der Angeklagte K l i n  wurde am 17-i-6, 1916. in Czersk, Krs„ Konitz, 
ais Sohn des Kaufmanns Johann Klin.und dessen Ehefrau Theodosia geb; . 
Zeselski geboren^ Er besuchte zunachst die Yolksschule, spater' ging er ■ 
ein Jahr auf das Lehrerseminar» ■ Im Jahre- 1932 erhielt er eine Anstellung 
bei der Stadtverwaltung in Czersk, die.er bis Kriegsausbruch innehatte, 
Nach dem Kriege arbeitete .ęr ais .Ti s cni er in Czersko 7

Der Angeklagte ist katholisch und Iedig= S.oldat ist er nicht gewesen, 
Ej- war Angehoriger des fruheren polnischen Staates o Er gehort dem' polBi-

; - • • ''’• • , • • ' . ' ' schen '.39
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schen Yolkstum an. Aufseinen Eindeutschungs&ntrag hat er bisher keinen • 
Beacheld 'erhalten.' Sein Br ud er ist seiner -Angabe- nach bereits fiir. das .• 
deutsche Heer gemustert.' Politischen Yęrbandeń -hat der Angeklagte in der 
Polenzeit angeblich'nicht angehort. ' . --

„Br i .wegen Korperverle-tzung mit drei Wochen Gefangnis yorbestraft.
Seine festnahme erfolgte an 8, -6.-1942,--. . r~~ - •• *

.. * Punkt o ■ .'•• •. i

8 o.)-Der 'Angek.Iag.te P u n k t  wurde am 16° 7° 1916 in Dan zi g-Lang-- 
fuhr ais Sohn des Restaurąteurs Otto Punkt und des sen Ehefrau Klara geb3 . 
.Bungo gąb or en o Der Angeklagte besuchte die Yorschule, mehrere Gymna-siał- 
klassen und śehlięsslieh die Handelsschule. Letztere yęrliess er im Al- 
’ ter yon • 21. Jahren, ohne eine 'Abschlusspriif ung gemącht zu. h a b e n E r ' : trat" 
dann'ais Banklehrling bei der Kr'eiśspąrkaśse in Gotenhąfen ein? Wach Be-'' ■ 
.ehdigung des dęutsch-polnischen Krieges. erhielt et eine Beachaftigrmg. 
ais Angestellter bei der Dienststelle des Arbeitsamtes in Plohnen^

. Der Angeklagtę gehort der katholischen Kirche 'an.„.Er ist ledigo 
■r Sóldat. war er nicht-geweseny er hatte jedoch zu Beginn des Polenfe 1 dzu--
■ geś einen Gestellungsbefehl zum polnischen Heer, konnte ab er seinę' Truppe 
infclge des Eriegsyerlauf s. nicht mehr erreicheno . •

. ..Der Angeklagte war .Staatsburger, des fruheren polnischen Staateśj 
e r ha.lt sich.fiir deutschbliitig; seine Mutter - der.Yatąr is-t bereits 1925 

. yerstorben ■ • ist seiner Angabe nach ais Yolksdeutsche anerkannt, Sr be- 
zeic-hnet sich. aber ś-.uf Gruhd seiner -Erziełiung und Einstelłung- zum ehe-'.'. . : 

: maligen .'.polnischen Staat ais Pole; er spr i cht ‘auch bess er polni.sch.-als 
deutsch. Der Angteklagte hat bisher noch keine Anstalteń gemacht, sich ■ ■ / 
eindeutschen zulassen; wie er angibt? d e s h a l b w e i l  er Angst hatte s 

/ dann; zum . deutschen Militar' eingezogen zu werden, : • ‘ •■'; .
Bestraft ist er noch nicht J; i_ '

- Laskowski,
r : - - . - ? - . ^  . . 'J ■ ' ; -T ■ w _

S M
' 9=) Der Angeklagte'• - L a s k o w  s k i ' wurde as 9, 7° .1894 in Lubi 

. chow,. Krsv Pr. Stargard', ■ ais• Sohn des Bauunternehmers Isidor Laskowski'
' und des sen Ehefrau' Anna geb. Chirek geb.oren.- Er besuchte. 'die 7oIksschule 
bis zum 12 a. Lebensjahre und ging anschiiessend ż m i  Jahre in das Gym- 
nasium. Sodann erlernte er i m  yaterlichen Geschaft das'Zimmererhandwerko 
Seine Ausbildung yeryollstandigte er durch żweijahrigen Besuch der/Bau- 
gewerksschule.' Im Jahre 1.915 ..wurde er zum deutschen .Militar eingezogen;
'den Weltkrieg nachte er bis zum Ende mit, auch. wurde er mit dem E S . II. i /, 
ausgezeichnet * Im - Jahre 1920 diente er . im polnischen Heer und wurde dort 

, ałś Feldwebel entlasseh. Anfang 1921 trat er in den Dlenat der polni—  
schen Eisenbahn ‘und war nach Abschluss■seiner Ausbildung ais Bahnmeister
I n  Czerską Laskowitz und'dann bis 1939 i n  Gotenhąfen tatig. , Im deutsch- 
polnischeń Kriege wurde er .zu eineir Eisenbahnunterha 1 tungskompanie ein-v’. 
gezogenc Er wurde durch Plisgerbeschuss verwundet und am 1 7 . 1939; 
gefangen genommen. Bereits Ende. Sep.tember 1939 wurde er entlasseh'und *
' s odanfi^ais tęchnische .Hi.lf skraf t beim Re i c hs bahńb e. triebs am t in Go.ten- !

. hafen eingestellt. 1 '-' ' ’. -• r • _ - ;. ■
' , Der 'Angeklagte bekennt sich zum katholischen Glauben; er ist yęr- 1 

heiratet. und, besitzt drei Kinder. . . . 1 . . \ \ ĄĘi.
In der polnischen Zeit war er in folgenden terbąnden organisiert 2 ■

; ' li® '‘Militarische- Yorbereitung der Eisenbahner n ,
2o Eisenbahnerbeamtenyerband, ;

. 3* Polniśches Rotes Kreuz^ . . : ■. '..-IiS-
4. Poln. Lufts.chutzbund, . .. . '
-5V See~ und Kolonialliga, ■ ■ ' - • . • ' •
6.. Eisehbahnerfamilienverein. • . •• - .. .

Im.September 1940 wurde der Angeklagte elngedeutscht.
Hach Erlass' des Urteiłś ist folgende Auskunft des Regierungspraśi- 

denben in Danzig zu den Akten gelangt: '
' '• ' • ; . • "Bei-
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"Bei.1 der Zweigstelle, der Deutschen Yolksliste in Gotenhafen liegt 
\ ein Antrag, des L. auf-' Aufnahme in die Deutsche Volksliste vor.

Eine Entscheidung der Zweigstelle ist noch nicht erfolgt, _.da die 
angestellten Ermiftlungen noch nicht abgeschlośsen sind,.Nach 
Abschluss der Ermittlungen und Ehtscheidtmg durch die Zweigstelle

__i~werde._ic.h-iwei-tere— M-tteiLm-g—ma-c-hen-̂ — ----------:-------:--- -— - • - -
Bestrafe ist er nicht

Sarnowski <
n

1 0 )  Der Angeklagte S  a r Nn o w s k i wurde am 20,. 12-,' 1885 'in ■ 
Bergstein, Kr's. Konitz, ais Sohn des Maur er s' Anastasiuś Sarnowski und 
dessen/.Ehefrau Johanna geb, Muller geboreno .Nach dem Be suc.he der Yolks-' 
schule arbeitete er. zunąchst in. der'Landwirtschaft seiner Eltern, Dann 
erlernte er das.' Schlosserhandwerk, Ton 1906 bis 1908 diente er* bei dem , 
Ińfanterie“Regiment 128 in Danzig, Nach " seiner Schulentlassung arbeite­
te er bei verschiedenen- Firmen in Deutschland, 1914 bis 1916- w a r  er. an , 
der Front,. Spater wurde er durch die "Deutsche Waffęn- und Munitionsfa-' 
brik-11 in Berlin-Wittenau reklamiert, Ende 1918 siedelte- er nach .Czersk 
und .spater nach Gotenhaf en-Kielau u m 0' im letzte/ren Orte arbeitete er 
bei -irerschiedenen Baufirmenim Raf en von Gotenhafen ais Meister, Nach 
der Besetzung Kielaus durch deutsche. Truppen im Herbst. 1939 wurde er 
in ternie rt und erst am 4,, Dezember 1939 entlassen, Spater' fana er Be- 
schaftigung beim Kriegsmarine-Arsenal in Gotenhafen ais Werkfuhrer,

Der Angeklagte ist katholisch.- Seiner Ehe entstammen vier Kinder im 
'Alter von 14 bis 30 Jahren, In der polnischen Zeit hat er keinen po­
litischen Yerbandeń. oder Organiśationen-ais Mitglied 'angehort,' Im April 
1942 ist er eingedeutscht-worden, /• • ' .

S traf en hat er nicht erlitten,

, ■ Kamiński „ . ■

11,) Der Angeklagte K -a m i n s k i 'wurde am 28, 4, 1899 in' S.lo- 
schewo, Srs, Zichenau, ais Sołm des Landwirts Jakob:,Kamiński 'und dessen 
Ehefrau Konstantia g e b M i e r c z y n s k a  geboren/ Nach dem Besuch der T/blks- 
schule arbeitete er in der Landwirtschaft seines Vaters, Von 1919 bis 
1922 ..diente er im polnischen Heere, aus,, dem er ais Unterf eldwe.be 1 ■ ehtlas- 
sen wurde. Da der' l.andwirtschaftliche Besitż seines ,7aters im Bolsche- 
’ y/istonkriege ruiniert 'war * wurde "der/'.'Angeklagte Angeste 11 ter einer pol-- 
nischen Feueryersicherungsgęseliśchaft in Plohnen, Wąhrend des Polenfeld- 
żugeś wurde er ais Uiiterfeldwebel eihgezogen und fuhrte eine Kraftwagen- 
abteilung der Fes tungskommandantur in Modlin, Do-rt geriet er in Gefan- .• 
genschaft, aus der er bereits nach zwei Wochen'entlassen wurde. Er-war 
darauf weit.er in PLohn<#n im Yers.icherungsgewerbe tati'ga'. '

Der Angeklagte gehort der katholischen Kir che an. Er ist verhei-» ■ 
ratet und hat ein Kind, Zu polnischer Zeit hat er weder politischen Ver- 
banden noch Organiśationen ais.Mitglied angehort; Dem Yolkstum nach ist 
er- Pole, ■ - . ' / , ’ •' •

-Im Jahre I93I erhielt er wegen Beleidigung eine Geldstrafe von 50

Konradc

. | 120) Der Angeklagte K o n r  a d wurde ain 24, 11, 1906 in War­
schau ais Sohn des kauf mannischen Angest elit en. Anton Konrad und 'dessen 
Ehefrau. Ałexandra geb,. Ostrowska geboren. Er ging auf die Vo Iks schule,; , 
spater besuchte er dreieinhalb Jahre ein Technikum, im Jahre 192? wurde 
er zum polnischen Heer eingezogen, Nach sechs.monatiger Dienstzeit zum 
Unteroff izler bef ordert, wurde'-er ais Ze.ichner bei der Kriegsschule in 
Warschau verwandt und" n a c h . einer Dienstzeit von 15 Monaten entlassen

• . ' ' • ’ ' ’In
41



In der Folgeze.it bekleidete er verschiedene Steilungen technischcr Art, . 
z .3® ais instrukteur einer Handwerkerscłiule in Białystok und Leslau und 
ais Diraktor der Elektrizitatswerke in Sichelberg. Kurz vor-Ausbruch des 
Krieges .1959 wurde-er wieder zum polnischen Heer einberufen und kam bei . 
der ubergabe der Festung Modlin in deutsche Kriegsgefangenschąft,. aus
"'dler.er n l i c h ^ O ^ a g e n ^ e n t l a ^ ^ ^ .er ais Bauzeic.hner
■bei einer Strassenbauf irma i n  Plohnen tatig®

Der Angeklagte ist katholisch^ er ist verheiratet, ' aus seiner Ehe 
entstammt ein Kind. Dem Yolkstum nach ist er Pole. .

Bęstraft ist »er nicht® "" -

Szpojankowski®

13®) Der Angeklagte S z p .  o j a n k o w  s k i .wurde am 10, Juli 
1908. in Smiecin,; Krs.o Zichenau, ais Sohn des Aibeiters Antony Szp o Jan­
kowski und dessen Ehefrau Katarzyna geb. Wichnewski geboren. Er .ging 
drei Jahre in die Volksschule und vier Jahre. in das Gymnasium® Sodann 
erlęrnte er das Schnęiderhandwerk. Spater arbeitete er ais Schneider- 
geselle. Yon 1$2? bis 1931' diente er bei . der polnischen Flussf lottille 
in Pińsk. Er wurde ais Obermatrose entlassen. Nach seiner Dienstzeit . 
erhielt er eine Anstellung bei der Handelszentrale in Zichenau. Diese' 
Ste.llung hatte er bis zum Ausbruch des Pc-lenf eldzuges inne* Wahrend des 
Polenfeldzuges-war er wieder zur Flussflottille in Pińsk einberufen, Er 
wurde von den Rus sen gef angen genommen und Ende .November aus der Gef an— 
genschaf t,entlassen. Er erhielt darauf eine Anstellung b e i .Raiffeisen in 
Zichenau® \

Der Angeklagte ist katholischer Religi on. Seiner Ehe entstammt ein 
Kind. In politischen Yerbanden hat er in der Polenzeit nicht mitgewirkt. 
Dem Yolkstum nach ist er Pole.

Bestraft ist er nicht. -. .

• '• /•••,. . ’ -1 v '• ~r Milewski® • '• / . -

14,) Der Angeklagte M i 1 e w 's k i wurde am 28® 12. 1914 in ■ 
Taganrog ais Sohn. des Bauunternehmers Od on Milewski und des sen Ehefrau 
Janina - geb. Masłowski geboren. -Seine Kindheit ver.lebte er im Kaukasus- 
gebiet. Nach Ausbruch der russisc.hen. Revolution verzogen seine Eltern, 
die beide dem polnischen Yolkstum ange.hortęn, nach Polen. Der Angeklag­
te. besubhte eine Yorschule ..und dann.das Gymnasium. Nach Bestehen d e r . 
Abiturientcapriif.ung wurde . er im' Jahre 1935 zur Fahnrichschule in Samrow 
einberufen, die er ais Unteroffizier und Reserve-Offiziersanwarter .v§r—
1 less;® Er begann dann auf der Technischen Hochschule zu studieren, muss- 
te dies aber geldlicher Schwierigkeiten wegen aufgeben. Spater bekam er. 
eine Stellung ais Sekretar bei dem Landwirt.schaft skommissar in Plohnen®. 
Im deutsch-polnischen Kriege. wurde er mit -seiner Truppe in Warsęhau
- eingeśchlossen. -Nach dem Fali Warschaus begab er sich nach Plohnen zu- 
riick, wó er ais Baute.chniker eine Anstellung bei einer. Firma fand.

Der Angeklagte ist katholischer Religi on „ Er ist verheiratet und 
besiuztzwei Kinder... Politischen Yereinen hat er in der Polenzeit nicht 
angehort® . , r' * • / ■
^ ““̂ es t r a f t“'ist'’er nicht. •

D obrzycki® >

15®} Die.Angeklagte D o b f z y c k i  wurde am 11®.5® 1920 in 
Starachowice, Urs® Kielce, ais Tochter des Bankbeamten Piotr Dobrzycki 
■und dessen Ehefrau Felicia gęb. Zan geboren. Sie ging;-in die, VolkSschule 
und spater in das Gymnasium. An der Ablegung des Abiturs wurde sie durch 
den Ausbruch des deutsch-polnischen'iirieges- verhindert. Nach Beendigung 
dieses Krieges nahm sie ęińe Stellung .ais- Hauslehrerin in der Nahe von 
War sc hau an. . ,

Die
42



Die Angeklagte bekennt sich zum-katholischen Glauben* 'Sie ist le- 
dig0 Sie war Angehorige des fruheren polnischen Staates; dem Volkstum 
nach ist sie Polinc • x

Politischen Yerbanden oder Organiśationen hat sie sich in der Po— 
lenzeit nicht ańgeschlossen0 Strafen hat sie nicht erlitten.

LLo '~i

A, Y . o r b e m e r k u n g e n 0

. Nach der-Niederwerfung Polens bildeten sich in den fruheren Ge— 
bieten !dieses Landes Vielfach iIlegale Widerstandsgruppen, welche die 
Weiteff. iihrung des Kąmpfes gegen ‘ Deut.schland dienen wollten. Zu diesen ' 
Organiśationen gehorte die. "Polska Organizacia Wojskowa” -= “POW" —
= °Polnische Militarorganisation** = Sie' war eine Unterorganisation der 
polnischen illegalen’Organisation ZWZ und wurde fast ausschliesslich 
von ehema.iigen polnischen 0-ffizieren gefiihrtć- Die POW arbeitete fiir 
den .englischen fnf ormationsdienst» Sie war in der hier in Betracht 
kommenden Zeit,' d 0h 0 von M itte.1941 ab, in der Hauptsacne noch damit 
befassf, ihr Agentennetz und damit ihren Nachriehtendienst auszubauen*. 
Das Ziel ging dahin, iiber alle militarischen Obję.kte, namentlich uber 
Rustungsbetriebe sowie; uber Truppenbewegungen, einwandfreie und umfas- 
sende Informationen zu erhalten, Eesonderen Nąchdruck legte die Orga­
nisation auf die Beschaffung von Nachrichten aus der deutschen Kriegs- 
. und Handelsflotte,’ von Nachrichten ,uber -die -deutschen Haf en und iiber 
die deutsche. Rustungsindustrie0 Da ein grosses Ge-wicht auf den Haf en- 
Nachrichtendienst gelegt worden war, waren die Agenten. fiir diese Ta- 
tigkeit durch besondere instruktionsblatter geschult worden. Diese- 
Blatter befassten sich mit drei Gruppen: v

1 c Kriegs- und Handelsmarine, - ; ' - -
l 2c Hafenanlagen und Schiff sbewegungen3

3» Riistungsbetriebe in Diensten der. deutschen Kriegsmarine0 '
Sie enthielten bis ins einzelne gehende Anweisungen iiber die Art der 
Durchfiihrung der Ausspahungen und Feststellungen o • -"

Der. Stab der Organisation POW befand ,sićh in Warschau. Von hier . 
a,us'wurden die Agenten. in dem gesamten .Keichsgebiet ąngesetzt. Es wur- 
den Gruppenb.ezirke mit ■bestimmten Tarnbezei-ehnungen gebildet, z„B» ZA, 
ZE. uswo, So hatte der Kustenstreif en der Ostsee von Stettin bis. Konigsr- 
berg einschliesslich-des Gaues Danzig-Westpreussen und des Eegierungs- 
bezirkes Zichenau die Sezeichnung "Z3" oder auch' "See-Nachrichtendienst" 
Jede'Gruppe war in sich'geschloęseno D i e .Yerbihdung von der Zentrale 
zu den Gruppen erfoigte durch Kuriere0 Die Terbindung durch Funk wurde 
angestrebt, aber anscheinend noch nicht durchgef iihrt, dą sich- ins owe i t 
noch alles im Vorbereitungsstadium befandc ' ■ "

. Die Agenten hatten das Nachrichtennetz nach eigenem Ermessen wei~ 
ter auszubaueno innerhalb der Gruppen waren besondere Agenten fiirfdie 
Stadte und fiir die Landkrei.se eingesetzt = Die-Agenten der Landkreise 
mussten ihre Meldungen an die Platzagenten der- Stadte abgeben. Die Agen­
ten^selbst erhielten Tarnbezeichnungen, d o ł u  hinter d i ś .  Tarnbezeicłrnung 
■des Bezirkes wurden • się f ortlaufend' nummeriert., wie ZB 1,.ZB 2 usw.-.
Auf die Auswahi der, Agenten wurde -ein gros ser; Wert gelegt. Da sich die 
Organisation ausschliesslich mit der Beschaffung militarischer Nach - 
richten befasste,. w a r .zur Voraussetzungrgemacht, dass der zu werbenie- 
Agent nach Moglichkei-t ein ehemaliger Angehoriger de.r polnischen Armee 
w a r 0i Er musste aus.Uberzeugung Pole sein und einen solchen. Bildungsgrad 
besitzen,' dass er be.fah.igt war, zuverlass’ige Beobachtungen zu tref-fen^
So kam ęs, dass sich die Agenten'zumeist aus dem Kreise 'der polnischen 
Intelligenz rełTubierten, -die in dem Altreićh - verblieben waren und auf 
Grund ihr er deutschen. Sprachkenntnisse 'in Riistungsbetrieben usw.. eine 
Beschaftigung gefunden hatteno Zum Teil wurden auch solche Polen. ge- 
worben, die bereits ihre Eindeutschung beantragt hatten bzw. schon im

- ' Be-
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Besitz des Volksdeutschen A-usweises. waren, zumal diese . einen .ungehinder- 
ten Zutritt zu den^Eiistungsbętrieber und zu militarischen Anlagen hatten 
Die Agenten erhielten zum Teil eine Vergiitung in Geld,; die aber nicht 
besonders' hóch bemeśsen war, weil ein gewisser Idealismus fur die polni- 
scheSache vorausgesetzt wurde„ Daneben wurden yereinzelt auch. gefalscht 
Lebensmittelmarken an die Agenten ausgegeDen. : . . . '

Bo Der Sachyerhalt .im. einzelnen,, , . .

•1..} L asiko ." ; ..
Der-Angeklagte L a s i k  ' wurde. in de^ ersten tialfte des Jahres 

194i in Warsch.au fiir .die Organisation geworben, wie er angibt, durch 
einen ge wis sen Olkowski, der. den Decknameh "Leon” fiihrte «, Etwa im Juhi
1941 wurde dem Ąngeklagten Lasik der Bezirk Zichenau und ..angrenzeńde . 
Telle der ffiiheren Proyinz Westpreussen ais Arbeitsgebiet zugewiesenc Er 
sollte dort ein Agentennetz aufbauen.o Er fiihrte den Dećknamen Josef 
Weber und erhielt auch- gefalschte, auf diesen Namen lautende ,Auśweispa-= 
pierec Vóm i. 10 0 1941-ab bis zu seiner am.2 4 0 60 1942 -erfolgten Verhaf~ 
tung erhielt er eine fes te Vergiitung v.on monatlich J00 Zloty: Vor dem L  
10*. 1941 hatte er drei Monate lang Je 100 Zloty gezahlt bekommen.,

• --- In Angelegenheiten der POW® unternahm der Angeklagte eine Eeihe yon 
Kurierreisen, so vor allem nach Zichenau,. Plohnen’, Thorn, ■ Danzig. und Go- 
tenhafeny. Dabei ubermittelte er Ausspahmaterial der einzelnen Platzagen- 
fen a n  die Zentrale nach Warschau, Bei seinen Keisen bediente' er sich 
seines Decknamens' und der falschen Papiere. ..- ^

Abgesehen rdavon warb er .eine Peihe. yon Agenten fiir die- Betatigung* 
in der P..O0W 0, vor allęm fur die Ubernahme von Ausspahauf tragen= Genauere 
Einzelheiten der-Betatigung des Ąngeklagten Lasik ergeben sich in den. 
folgęnden Ausfiihrungen betreffena die einzelnen anderen Ąngeklagten 0

Der. Angeklagte war iiber die'. Zwecke und Ziele. der Organisation Un- . 
terrichtet t in s d es ońder e' wusste 'er, das_s ' eś sich darum handel t e , fiir 
die 'Wiederaufrichtung Polens zu wirken und fiir die, welćhe.gegen De.utsch— 
land kampften, einzutreten,* ur.d dass die Nachrichtenbeschaffung in er- 
ster .Helhe fur England gesćhaho - \ .

2.0) Eroplewskio. : v; \ ‘
. Der Angeklagte K r o p l e  w s' k i wurde Anfang 1942 vom Angeklag- 

;Mits&i>eit fur.,die PoQ<>.Wo' geworbenj- er war bis Mai - '1942' ais 
"Platzagent”~-in Zichenau tatigc Seine Auf gab e war es, laufend Berichte 
uber Iruppenbewegungen und Truppenyersc.hiebungen im Bezirk Zichenau zu . 
erstatteiio śr lieferte vier derartige schriftliche Berichte. und zwar 
den .letzten im Mai 1942 „ Seine Berichte stiltzen sich auf ̂ eigene Be cbach~ 
tungen, die er in. Zichenau angestellc hatte j sie enthielten MeIdungen 
iibęr durchziehende Militarkolonnen unter genauer Angabę der taktischen 
Zęichen und der Ausrustung bzw;0 Bestuckunge Diese Berichte iibergab er 
dem - Ąngeklagten Konrad, dem -die.We iterb ef orderung an Lasik oblago -

Ąbgesęhen-dayon ubernahm der Angeklagte' Kroplewski. auch Berichte', 
die ■ ihm-'aus Ostrolenka iibermitte.lt wurden , und lei te te sie durch Konrad 
an Lasiko->- - ; ; ' - •' • . ■ ....

uber Sinn und Zweck seiner Tatigkeit war der Angeklagte .Kroplewski 
durch Lasik ins Bild gesetzt' worden* -

3°) Bychlewskia . ' ' . ' ,
. Der- Angeklagte E y c h 1 e w s k. i wurde, nachdem er. zunachst 

einigec.Werbungsversuchen gegeniiber -sich'ablehnend verhalten hatte, spa- 
testens Ęnde 1941 yon Lasik zur Mitwirkung bei der PoO.oWo, dereń Ziele 
ihm -bekańnt gegeben wurden, yeranlassto Er hatte die Stellung eines 
Platzagenten in Thorńo Piir die Zeit yon Januar bis einschliesslich Mai
1942 erhielt er eine regelmaśsige Entschadigung.von monatlich 80 E M 0 
per - Angeklagte fiihrte den Dećknamen Mirosław und. die Tarnbezeichnung ZBo 
14o -Lasik bea-uftragte ihn, Nachrichten iiber folgendes z.u besorgen:
.' , militari-scher Eis.enbahnverkehr und iiber Militartransporte, die mit—

. . ' - tels
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tels Kraf-twagen d‘urcii Thorn fahren, ■,
■ Starkemeldung iiber die: Besatzung Thorns und Me ldung uber die i?‘lak—
. stellungen mit Kaliber und Bedienungsmahnschaft, ■

Berichte iiber die Stimmung der Bevolkerung und iiber - die Ernahrungs-
• ; lage. o' : . .

Der Angeklagte erstattete' dementsprechend mchrfach Berfchte-. Unter 
anderem teilte er des Lasik mit, in Thorn sei eine grosse Anzahl Yer- ■ 
wundeter aus dem Osten eingetroffen, die Ernahrungslage.habe sich in ' - 
Thor.n nićht. geandert. Abgesehen davon iibermittel-te er i m  .April 1-942 
zwei Briefe des Lasik an den Ąngeklagten Świątkowski nach Bromberg..
E i n .ariermai bestellte er im Auftrage-des Lasik den eben -genannten 
Świątkowski zu einer Besprechung nach-Thorn„ Weiter erhielt er im Laufe 
seiner Tatigkeit-fiir die-Organisation einmal 100 HM, damit er dafiir eine.

. grossere Menge von Biichern besorgtfe.o Der...Angeklagte kam dem Auftrage 
'auch'nach o' Z u welchem Zwecke .die Biicherbe schaffung erf olgt ist, hat sich 
nicht einwandfrei klaren lassen/ im Juni 1942 nahm' er auf, 7erlangen eines 
anderwe-iten Mitglieds der Or g a n i s a t i o m a m e n s  Wojciechowski in seiner 
Wohnung. in Thorn einen kleinen Koffer in/Yerwahrung, der. ein ais. Gram- 
mophon’getarntes Sendegerat enthlelt und der von Thorn weiter. nach Berlin 
geschaf ft werden. sollte „ Der Koff er wurde vc-n dem ebeng.enar.nten Woj- ' • 
.Ciechowski sowie den Ąngeklagten Konrad und Punkt ' von Plohnen nach-Thorn
.getprachto Bevor seine Weiterbeforderung nach Berlin vorgenommen werden
“konnte, wurde der Koffer beim Ąngeklagten Rychlewski von der Pol i-ze i .

’ beschlagnahmto . •• -.
r .Ausser den 'bereits "erwahnten 'Monatsbetragen bekam der Angeklagte. 

no.ch weitere Summen i m . Zusammenhange mit seiner Tatigkeit -fiir die PiO».
W„; insgesamt hat er mindesteńs 600 RM gezahlt erhalten0 . >

'4O  - Świątkowski 0 V
Der Angeklagte S w i a t k o w  s k i . erklarte. im Herbst 1941 

dem in einem ańdęr.en Tęrfahren angeklagten Przygodzki gegeniiber seine 
: Bereitschaft zur Mitwirkung in der P o0 =>¥=,' o Ęr hatte' den. .Posten eipęs 
Platzagente.n in Bromberg mit der Tarnbezeichhung Z3.>. 5 ^ d  dem Deckna-
- men "Boguś" inne und erhielt-ais soleher monatlich 80 RM* Przygodzki 
iiberliess-■ ihm die schrlf tlić hen Inf ormatiónen der P . O d a  und gab ihm 
einen tJberblick iiber dię. Arbeitsweise des polnischen' Nachrichtendien- 

. stes und iiber seinen. Aufgabenkręis, der dahin ging, Inf ormationen iiber " 
Trupjienverschiebungen, .Truppenbewegungen, uber die Belegungsstarke des-. ■

- deutschen Militars und . der deutschen Lazarette in Bromberg,-.iiber Rii— 
stungsbetriebe .und. dereń- Produkt!onsleistung, sowie iiber- die Starkę der 
deutschen Polizei in.Bromberg. zu liefern0 Der Angeklagte reichte in der. 
Folgezeit mincestens zwei Berichte an Lasik uber TruppehVerschiebungen 
.. und Truppentransporte, iiber die. Starkę der Polizei ..-und iiber die Laząrett- 
'. belegung in Bromberg ein,:' . /• . .
. , , Wie schon in den Au-sf iihrungen betreffend Rychlewski erwahnt ist, 
erhielt der Angeklagte Świątkowski auch durch Rychlewski Briefe des La­
sik iibermittelt,. fe.rner wurde er zu einer Besprechung nach Thorn. be-.- 
stel.lto Ende Friih jahr>1942 bat er Lasik, ihn seines Postens z.u enthębęn0 
Lasik war einverstanden, er verlangte aber, dass.der Angeklagte Świat— 

-rkowski ihm -einen Ersatzmann stelle »■ Der .Angeklagte benannte dar auf dem 
Lasik den Angeklagten Andrezjewski und-machte die beiden Genannten auch.

1 miteinander bekannt<, ł
Insgesamt hat- er mindes-tens 430 RM von der P»0olo bezogen, -

5°) Andrze,jewski.a ■ . •,/' ,. 'r -.
Der Angeklagte A n  d r z. e j e w s k i :wurde, wie schon-soeben 

gestreift, im Friihjahr 1942 durch-Yermittlung des Angeklagten . Świątkowski 
fiir die P a0»W,° verpflichtet und.zwar ais Nachfolger des.Świątkowski'im 
Posten eines Platzagenten fiir Bromberg mit dem oben erorterten, ihm 
bekanntgegebenen, Auf gabenkreisi -auch sollte er in den Kreisstadtęn Leu-te. 
su'werben suc hen o Er lięf er tę dem Lasik mindestens. zwei Bericihte, unter 
anderem. iiber die Starkę der Brombergęr Polizei und iiber Transporte der 
Organisation-Todto' ^ D .
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: Der Angeklagte erhielt'fur .seine. Tati'gk.£its abgesehen von .Le.benś- 
mittelmarken :in ribht,, naher f eśtzusteilendem.-Umfange lGO-RMj
wę'it.ere\ 70 'HM. waren ihm zugesicher-c,, ais Ende J.uni der polizeiliche 
Zugriff erfólgte der einen bereits festgelegten Treff mit Lasik ver~ 
hinderts'0. ",.... :., .'.y' ' V '■

6ó ) ŚŁegmulrler-c..' ■ v -■■ ^ .
. Der Angeklagte: S i e. g  m u 1 1  e r . wurde, im Marz 1942 v o n ' Lasik 

aufgesucht „ .Nachdem Lasik sich iiber.ze.ugt hatte dass . Siegmiiller ein .
. “guter Pole” .war, ki ar te. er ihn dahingehend auf, dass er, Lasik, fiir eine 
polnische ■-Organisation arhelte. und in den einzelnen Stadten des Gaues 
Dańzig - Wesupreusseir geeignete Leute suche 5 . die sich :ber.ea'̂ '-fiiŁdenv/-S!̂': : 
den polnischen Hachrichtendienst tatig zu .seiń.o<Gleichzeitig unterwies 
er Siegmiiller, dass der Kachrichtendienst yornehmlich Wert auf militari. • 
sche informationen leges dereń” auch pólitische informationen beigegeben 
.w.erdan--kdnnen.. Auch. wolitę Lasik inf ormationen iiber- -Truppenstarke, der. 
Garnison Stargard., die Zahl der zum M l  i tar Einberufenen und .der EInge-• 
de utsćh ten haben c Siegmiiller' machte d a r a u f s o w e i t  er-hier tu'im Stande • 
war, Angaben iiber die Starkę der Garnison in Ptc- Stargard und iiber die 
Einziehungen zum Militar0 Lasik 'notierte- sic-h diese -Angaben«
- ■ Einige- Zeit- danach erschfen Lasik erneut bei dem Ahgeklagten und 

erkundigta sich nach der Anschrift 'des Schneidermeisters Zawićki in P r Q . 
Stargardj- er- setz^e hi-nzu, -dass -er-auch :..von diesem..Nachricłit.e.n .mili- . . 
■tarischer 'Art erhalten^wblle „" Der Ahge~klagte kannte 'aber'dessen- Ąnsć-hrift; 
hichtc- Lasik beauftragte ihn- daraufhln7 'sich-na;ch::der-Anschr-ift :zu.er- 
kundigeno• -Nach-- einigen Tageh meldete. sich der in einem anderen Verfah- 
'ren, unter -Anklage .geąte.llte ''Baniecki- bei Siegmiiller> iim ■ dąs ; Ergebnis- Y:: ;  
der Nachf orschungen- zu erfahrenó Letzterer 'teilte dem Baniecki -mit, dass 
'nach seinen Ermittlungen Ząwicki, •ńicht mehr iń • Pr 0.- -Stargard wóhne-? son-' 
■dern'-naeh-'Kalisch-yerzogen ■ sei„ — <■'

7 o > Klln^, ^ ® ' S M : I t ® '
Der.•Angeklagte Lasik suchte diesen Angeklagten'Ende.'1941--auf .und; , • 

..woll^ylte^-ztoj-Mijbarbeit. bei.; der P^p.^fc^-sę.^^ęnirrljasik wie-s -dęn'-'-Anśe-4- 
kiagten^ 'u4jŁ:ihm-die-'.Teilhahme. - schmackhaft su machenf darauf. hins dass 
er' auf 'dieśe: Weise - mehr :und leichter Geld verdienen konne o ' Auch' machte • 
er ihn ?mit den Zieleń und :fiichtlinien ;des Nachrichtendienstes der PoOoWo 
vertraut: und versprach. ihm : falsbhe--Ausweispapiere-y-l)er-Angeklagte. lehnte . 
.nach...mehr.ęren. B.espre.chungen..aber .eine j:Mit:wirkung ,ab0 i.

Die,: .Anklag&ęchrift- wirft:’dem Angeklagten Klin yor, er habe dem La- 
..sik---;j§-ilien>-Śt%imungśbericht = sowie- -Inf.ormationen. iiber'.militarisc.he Trans^ 
portS^tdie, durch -Gżersk gegangen s.eien, iibermitteltc' Die Verhandlung  ̂
hat: riach,-:’dieser -Eichtuhg hin aber keine geniigenden Anhąltspunfcte su .Tage 
gef ordert-o Der Vertreter der Anklage-ha.t daher in der Verhandlung-selbst 
-nur Bestrafung auf Grund von S 139 StGBo beantragt„ ■ J/ ; '-r - ' ■.

8 0) Punkt o : . . I' v ; r '-
Der Angeklagte P u n k  t lernte den. bereits erwahnten. Wo jciechowski 

nach'dem Ende.des deutsch-polnischen Krieges auf,seiner Diensfstelle - :: 
in Plohnen kennen und yerkehrt-e mit ihm-freundschaftlicho Wojciechowski 

~'welTate^en’' AngekTagtęn"-'-im '.Laufe- des ■ Jahres 1941 -in die Ziele . und . Ar =■ 
-beitśweise,. der P.-o.OoWo ’ein, und veranlasst.e ihn zur. Mitwirkung, Der Ange • 
klagte gab dem Wojciechowski darauf hin mehrf ach - 'zuletzt im <Juni;Ti942 -’. 
genaue Auskunf t uber Starkę - und Reiseziei der Landarbeitertranspprte 
nach Ostpreussen., Auch bęsorgte er .ihm Yerordnungen und Erlaśse uber : 
den mannlrchen AroeitseinsatZo Soweit der die betreffenden An o rdnun gen - 
selbst; ni'cht-.beschafferL,konnte.,:-gab -.e.r— aus. dem Gedachtnis■ herauś Keiinf ■ 
nis_ :v=on - dem Inhalt solcher "Anordnungen, die den ąuswart-igeń.• Arbeitsein- 
satz insbesonde-re--fur-H-iistungsbe-tri-e'be-ln-Gstpreu-ssen -be-trafen-Wójcie^ 
eh.owskij' stell.te :an . den -Angeklagten :aucłi' das Ą n s i n n e n : militariśchę 
Transporre .durch Plohnen zu;/beobachten_und ihm zu meldeno Dass der Ange- 
klagte, dem; stattgege.Den hat 9 .Tśt - durch" di e- Yerhandlung nicht ersdesen^ .
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•' Im Juni 1942 war der Angeklagte an dem Transport-eines Sendegerats 
v'on Plohnen nach Thorn beteiligt - zu yerglo die Ausfiihrungen betreffend 
den Angeklagten Rychlewski oben unter II B 3 Die Aufgabe- des Ange— . 
klagten zuśammen mit Konrad bestand- darin, diesen "Transport zudeck.en, 
do-hó sobald ein Polizeibeamter auf Wojciechowski, aufmerksam werden sollte 

"liatten'_der~Angekłagte'TOTd~"KÓirrad / der- sich-einige-Schritte zuruc-khalten 
sollte-s die Auf gabe, an d e n .Beamten heranzutreten und ihn nach irgęnd 
einer Śtrasse zu fragen? Dadurch sollte der Beamte abgelenkt werden*■

9 o) Laskowski o ■ •
Diesem Angeklagten legt die Anklage, ebenso wie,den ubrigeh Ange­

klagten,. ;zur Last:- .
. - - In den Jahren 1941/42 in Deutschland und Innerhalb des General- 

‘ gouyernements.. teils fortgesetzt und teils.gemeinschaftlich heim- 
lich und unter falschem vorwańd in dem Kriegsgebiet. der deutschen 
Wehrmacht Nachrichten eingezogen oder einzuziehen gesucht zu ha- 

. ben in der. Absicht, 'sie dem Fe ind oder zu dessen Hutzen einem- an- 
. dereń-mitzuteil en - Yerbrechen nach g 2 KSSYO »»

Die Verhandlung hat insoweit ergebens
- 1 Im .Dezember'1941'suchte Lasik den1 Angeklagten in-dessen Wohnung in 

.Gotenhąfen .auf, Die beiden kannten sich bi-s zu diesem Zeitpunkt noch, 
nicht o - Bei. dem Angeklagten war gerade eine ęntfernte Verwandte namens 
Ljydia’ zu Gast = Der Angeklagte nahm an^ dass der Besuch des: Lasik- dieser 
Lydia galto in den folgenden Monaten bis Juni 194-2. erse-hien-Lasik noch 
etwa yiermal bei dem Angeklagten-Laskowski und bestell-te regęlmasslg 

■/ Grusse'fiir Lydia/-Bei dem letzten Besuch des Lasik9 der .kurz yor des- 
: sen Festnąhme erfolgte * teilte. 'der Angeklagte Laskowski1, diesem mit, . , 
dass Lydia sich yerlobt .haben sollte» Sr tat dies, um Lasik, yon dem er 
annahm,.. dass dieser Lydias wegen er s chi en, v.on sich abzuwimmeln0 Daśs 
Lasik - bei seinen Besuchen yon seiner Arbe.it fiir. die P o0 oW o gesprochen 

c und den Angeklagten Laskowski vor allem-'nach EinzeUheiten aus dem Ei^
^  senbahnbetriebe .ausgeforscht ha-t, ist i n  der Yerhandlung nicht festge- 
 ̂ ^ t  elit a ' ' .

m O o )  Sarnowski 0 ;. . -* •... . ..."
V  Im Dezember. 19^1 lernte der Angeklagte S  a r- n o w s k i den .
Lasik kennen, ais.-er- anlasslich einśr Beerdigung in tzersk we i1t e » In 
der Folgezeit suchte Lasik' den Angeklagten. mehrfach in Gotenhąfen auf 

_..t Lasik .te.il te. ihm mit,, dass ę r  .fiir eine polni s che Organisation. nach-' 
richtendienstlich ̂ rbeitec ,-Er bat. dar um, Nachf orschungen anzustellen 
...uber, Schiff.sbęweg:'angeni I-m .Eaf en und ihm. hiervon Mitteilung zukommen . 
zu, las sen o "Gleichze.ltlg yerabredete "er mit den -Angeklagten einen f.e- 
sten Treff, um die Ermittlungen des Angeklagten in Empfang zU nehmeho '
Der Angeklagte Sarnowski stellte. darauf ’ihsgeheim Ermittlungen im Sinne 
der Wunsche .Lasiks an„'-Am 23-c 60 1'942 fand sodahn der yerabredete Treff 
s tat to Bei dieser Geleganheit machte Sarnowski dem--Lasik eingęhende ’ 
Mitteiluńgen uber die im Hafen liegenden' Schiffe mit genauer Angabe der 
Tonnage und Bestiickung bzw. Frachtgut* Lasik legte diese Mitteilungęn 
jin Gegenwart des Angeklagten schriftlich- nieder. Lem Angeklagten Sar­
nowski war dabei. bewusst, dass Lasik die .Mitteilungen seiner Organiśa- • 
tion zum Zwecke der .Wsitergabe an die Feinde Deutschlands zuleiten wcllte

H  o) ' Kamiński c - . •
■ Im Juni 1-941 suchte der Angeklagte, Lasik in Plohnen geeignete Ageii— . 

ten''fur. die iliegale Organisation zu w e r b e n E r  wandte vsich zu diesem :. 
Behufe auch an den ^ingeklagten K a m i ń s k i  , den er schon yor dem 
deutśch-polnischen Kriege kennengelernt hatte', .Lasik offenbarte dem An'~. 
geklagten Kamiński s dass ęr fiir die Fachrichtenabteilung einer polni­
schen Widerstandsbewegung arbeite, und dass diese'Nachrichten fur den- . - 
englischen nachrichtendienst gebraucht wurden, Kamiński'erkl.artę seine ' 
Bereitschaft zur Mittrbeito Lasik klarte ihn dahin auf, dass es. ihni auf 
Meldungen iiber Truppentransportziige,. durchmarschierende. Kolonnen und 
auf ■ Truppenbelegstarken der einzelnen Orte a.nkomme= Derarti^e Meldungen i
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li.ef.erte der Angeklagte darąufhin mehrfach. So-berichtete er iiber durch- 
gehende Militartransporte, .iiber die Belegstarke des deutschen Militar.s 
in dem Eeglerungsbęzirk Zichenau’und iiber die in der TTahe von .Plohnen 
liegenden Flughafen. Ferner nannte er' dem'Lasik mehrere. Personens die . 
seiner l/ieinung nach geeignet und fahig ■ waren, śeine' nachrichtendienstlichc 

“tatigkeit --zu--:uiite-rst-tttzen-~'--&o--wies--;er—a-ufu--de'n-;--Angeklagten-'Konrad aus Plofi- 
nen und den Pol.eh Wojzik aus Schrotersburg hiru E r 'brachte .auch Laśik / 
mit Konrad'zusammen, nachdem'er dem K o nrad' zuvor den Yórschlag gemacbt 
hatte 5 fiir die poinische Abteilung des englisc-heh Nachrichtendienstes 'zu, 
-arteiteno ' . , , ' . ' ' .

1 2 o) Konrad,,
Wie so.eben be-reits ausgefiihrt, wurde. der Angeklagte' K o n r a d 

durch Yer.mittlung des Ąngeklagten Kamiński mit Lasik bekannt0 Aus patrio- ■ 
tischen Griinden. erkiarte \Konrad sich damit eihverstandeh, -Nachrichten 
fiir die Po0»Wo einzuziehen und Kurierdi.enst.e zu leisten? Lasik iibergab 
ihm die Instrnktionen► Der Angeklagte :fertigte fiir sich eine Abschrift ■ 
uhd gab die-'Ursc.hrift an Lasik zuriicke I n ;der Folgezeit traf der Ange­
klagte fortlaufehd Feststellungen uber Truppenver.se hi ebungen. und' Trup—' 
pentransporte'und lieferte die Berichte teils- personlich, teils uber - 
den Agenten Wojciechowski, dem Lasik, etwa alle vier. Wochęn .ab,

Am l_5o .9̂  1941 nahm der Angeklagte.Konrad an.einer Besprechung der" 
Agenten bei Wojciechowski in Plohnen''.teil.. Ferner nahm er im Auftrag. des 
Lasik von deńj Ąngeklagten Szp o Jankowski und Kroplewski sowie von noch ■ 
anderen Agenten der P o'b0Wo in Zichenau bzw„ i n 'Mława dereń Informations- 
berichte entgegen und iiefertę sie weisungsgemass an Janusz Wojciechowski 
oder an Lasik ab0 . -, - - - ■

An der oben unter II B 3 erorterten Beforderung eines Sendegerats
- zu 'dem Ąngeklagten Eychlewski 'nach Thorn war Konrad mitbeteiligto Es 7 
lag; ihm. dabei dieselbe, Auf gabe ob wie dem Ąngeklagten Punkt - oben II B 8
• .Die von Kychlewski .besorgten Buc.her pben .II B 3 ■-'erhielt der'Ange­

klagte Konrad zum Teil ausgehahdigt, '*i 7  * - '.' . • • 
s>' ' D.er Angeklagte fuhrte. die Deckbezeichnung "Kazik” o Im ganzen hat 

er etwa 500°- EM Verratsgeld erhalten <> - " ... '

I'3 c- ) ■ Szp o jankowsk 10
. _Zu dem Zwecke des Aufbaues eines 'Nachrichtenstiitzpunkt.es in 'Plohnen 

wandte sich. Lasik im. Juni 1941 auch -an: den ihm yon friiher her bekannten 
Ąngeklagten Szpolankowski. Lasik teilte dem Ąngeklagten mit, dass" e r , 
Lasik, fur den polnischen NaehrIchtendienst arbeiteo Er .setzte ihm dabei 
die- Ziele "der p.oInisc.henWiderstandsbęwegung und ihres; Nachrichtendienstes 
ęuseinander und gab ihm; auf., Melduńgen -iiber; militarische. Anlagen, Trup— 
pentranspo.rtzuge nach dem Os ten,- durchmarschierende Kolonnen und Trup-, 
pehbelegungen der einzelnen Orte im. .Bezirk. Zichenau zu .erstatten a Weiter 
beauftragte er ihn,. Bifiefe, die bei ihm fiir Lasik abgegeben wiirden,' ent- 
weder ihm. personlich auszuhandigen oder einem Kurier, zu u.bergeben"* dęn 
er ihm .schicken werde s •" Diesem Kurier śollte .er auch seine Meldungen iiber 
die ęigenen Beobachtungen. mitgeberu ,

Der Angeklagte Szpójankowski-, kam, diesen Auftragen mehrere Monate 
lang, nacha Seine Berichte an Lasik enthielten Angaben uber militarische . 
Transportziige,. die iiber "den Bahnhof Zichenau nach Os ten fuhren-, ferner 
Angaben iiber Truppenbewegungen im Bezirk Zichenau sowie iiber den Flug—  
platz- bei Sokólow0 ' . . -

Mehrfach lief der Angeklagte Konrad bei ihm ań,' um 'Nachrichten fiir 
Lasik - abzuholeno. Bei dem Ąngeklagten wurden auch in Angelegenheiten der - 
PoQvWo ein-Brief sowie zu anderer Zeit eih Paket abgegeben, welche Ge*- 
genśtajide der Angeklagte durch Kurier an Lasik weiterleitete, Ein an- 
der mai gab er einem Boten aus Ostrolenka einen Brief fiir einen Agenten 
in diesem Ort weiter, den Lasik ihm durch Kurier ’ zuge sandt. hatte i In dem 
Buro des Ąngeklagten fahden auch wiederholt Zusamme^kiinfte der Agenten 
bzwo der Kuriere der Organisation statt» ' • -
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1 4 o)' Milewskie
Im Juni 1941 wcllte Lasik den Angeklagten M i l e w s k i  zur- 

Mitwirkung fur-die ?,0,Wt gewinnen, 'Milewski sollte iłun die-Piane von 
dem Elugplatz in Kroczewo liefern, Zu diesem Ansinnen kam Lasik,' weil 
der Angeklagte Milewski bei einer Plohner iirma beschaftigt war, we 1 che ' 
"mitT der "Anlage"“des~'El“ugpTatzes^e^raut^ar-^Dass-der--Angekla gte Milewski 
auf , das Ańsinnen .eingegangen. ist, hat die Verhandlung nicht mit ausrei- 
chender Sicherheit ergeben* ’ ‘

- Unge.fahr um die- gleiche Zeit' wandte sich der Angeklagte Milewski 
an den Angeklagten Rychlewski -r z u vergl„ oben II B 3 - und forderte 
ihn auf, fiir den polnischen jNachrichtendienst in Ostpreussen zu arbei- 
teno'. Rychlewski verhielt. sich aber ablehnend, ’ ,

. Im-September 1941 nahm der Angeklagte Milewski an eiher Besprechung 
mehrerer Agenten der PcO.W* teil, die bel dem schon mehrfach erwahnten 
Wojciechowski stattfandc

Im Eriihjahr 1942 betatigte sich der ‘Angeklagte .in der Weise fur 
die PoOoWo j dass er auf tragsgemass, Berichte iiber die'deutsche und -ita- 
lienische Kriegsmarine;anfertigte, die vor allem Einzelheiten in-Bezug 
auf Bestuckung und Ausriistung enthielten0 Die .-Unterlagen verschaffte . 
er. sich aus allgemein kauflichen Werken iiber die Flotten» Die Berichte 
llęferte er an den Angeklagten Konrad zum Zwecke'der Weltergabe nach 
W a r s c h a u W o z u  diese Berichte im einzelnen. verwandt werden’ sollten, 
hat die Verhandlung nicht aufklaren konnena Der Angeklagte woli te mit 
ihnen dazu beitragen, die .Splonagetatigkeit sonstiger Organisationsan-- 
gehoriger zu fordem, ohne selbst Spionage treiben zu woli en o - \ -

Der Angeklagte--fiihrte den Decknamen ”ŻbigM . Eur seine -Tatigkeit 
rhielt er insgesamt mindestens 130 RM, c ■

1 5 0  Helene Dobrżycki»■ • ••
^  ’ ■ Die Angeklagte D o b r z y c k  i wurde im Sommer 1941 durch La­
sik' zur ̂ -Mitarbeit .-fiir -die P»0»Wo. geworaien0 Lasik -setzte sie dabei iiber 
Ziele und Arbeitsweise der P,0oW o ins Bild. Die Angeklagte beforderte 
in der Folgezelt mindestens 6 Briefe des Lasik, und zwar 4 an einen nici 
naher ermittelten M e t e k  und 2  an Leon, d o ł u  an den M7orgesetztenM des 
Lasiko Eerner holten dieTfruheren Mitangeklagten dieses Verfahrens Ka­
wula und Antonowicz bei der Angeklagten Dobrżycki wiederholt von Lasik - 
hinterlegte Briefe a b / u m  si‘e hach Plohnen*, zu schaf fen,;- Kawula brachte 
ihr auch zweimal verschlossene Briefe aus Plohnen zum Zwecke i der Wei- 
terlśitung an'Lasiko Die nach Plohnen bestimmten Brief e enthielten in 
der Hauptsache Ge Id, die v on dort kommend en. sowie die an Leon und Mietek 
gehehden Briefe Nachrichten an die Zentrale. Der. Angeklagten waren diese 
Zusammenhange bekannt, ?or allem. war ihr bewusst, dass- sie Ausforschungs 
.^-rgebnisse- drtilcher Stellen. der centrale żuleitete0' Sie wurde in der 
geschilderten Weise tatig, um im Rahmen der T . 0 oWo und im Zusammenwir— 
ken mit den bei dieser Organisation tatigen'Personen-der Sache- Polęns 
zu dienen, . .

lllo '

~~..’ Einlassung der Angeklagten0
.. . * - / • * : - •

...................  ‘ - r • . . . . ; i . *
lo) Lasik,-

Der Angeklagte L a s i k  hat seine Verfehlungeh ruckhaltlos- ein- 
gestanden0 in der Yęrhandlung hat er lediglich die Mitangeklagten nach 
Moglichkeit zu entlasten gesucht und insóweit die Richtigkeit seiner . 
friiheren Einlassungen bestritten.

2 o) Kroplewskio ' ' - - ’
Der Angeklagte ' K r o p l e w s - k i  hat den ausseren Sachverhs.lt 

-im wesentliche-n zugegeben» Mr will ursprunglich auf Grund der Auslas- 
sungen des Lasik angenommen haben, Lasik brauche die gewiinschten Aus-
- unitę zum Zwecke. der Eeststellung der Chausseestąrke”, um sie einer

Stras—
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Strassenbaufirma. zu ubermittelru Dieses Yorbrihgen . is,t schon deshalb • ohne 
Einflusś fiir die Gesamtbeurteilung, v7e.il der Angeklagte nicłit in Abrede 
stelltj im Yerlaufe-.seiner Mitarbeit dann 'durch Lasik a.ufgeklart worden ' -

■ zu sein. Das Gericht. ist aber ,davon uberzeugt, dass dieses Vorbringen ' ! 
nachtraglich vom Ąngeklagten erfunden ist, . um seine Tat etwas milder -
.ersc.helne'n rzu-.dassęno---JDas--e-rgib-t— s-ic:-h--sG-hQn--'-dar'auss dass der Angeklagte
mi ~ diesem Vorbringen ers.t ih der Hauptverhahdlung gekommen. iś.t, wahrend 
er bei keiner der drei fruheren Vernehmungen etwas derahnliches h a t  ver- 
lauten' lassen; Auch der Angeklagte Lasik hat beżiiglic.h des Ąngeklagten • 
Eroplewski' nichts nach. solcher -Richtung Deutend.es ausgesagto

Der Angeklagte iiroplewski hat sich ferner darauf berufen, er habe 
angenommen, die Nachrichten seien' fiir eine polnische Armee bestimmt9 die 
bel Warschau zusammengezogen werde und die im Yerein- mit D.euisc.hland ,ge- 
gen die Boisehewisten ins Feld zi.eh.en solle* Die Unrichtigkeit auch die­
ses Yórbringens ist nach Ansieht ''des Gerichts mit Haitden zu.greifen-o 
Abgesehen davon, dass es in der Yerhandlung zum ersten Mai auftaucht und 
sich dadurćh ais nachtragliche Erfindung kennseichnet, ware es naturge^ ' 
mass widerśinnigj. fiir eine solchen Zweckęn• dieńęnde polnische. Armee’Aus = 
spahungen. iiber deutsche Heeresangelegenheiten vorzunehmeno Dieser Wider- 
sinn ware dem Ąngeklagten ais fruherem'aktiven polnischen Unterfeldwebel 
sof drt - zum Bewusstśein. gekommenP Das Gericht halt daher dieses Forbrin-'. 
gen fur erlogen und nimmt auf Grund der fruheren Angaben des Ąngeklagten 
und der-'fruheren Angaben des Ąngeklagten lasik fiir erwiesen an, daśs 
Kroplewski von vornherein iiber die Zusammenhange im Bilde war 0 • . .

) Rychlewskio ; . - - •
Dieser.Angeklagte steht zu seiner Tat0

4 o.) Świątkowski o *. - ~ ' .
. Der Angeklagte ' S w i .a. t k o w s k i  will nur einen einzigen 

Bericht geliefert haben und zwar im Dezember 19410 Dieser habe sich uber- 
die Starkę der Polizei in Bromberg und iiber die Lebensmittellage yerhałten 
Mit .Riicksicht : auf die anderslautendęn Angaben des Ąngeklagten im Vprver=, 
faiiren und' die ihn betreffenden Einiassungen des Lasik ist das Gericht' 
aber uberzeugt, dass es, mindestens zwei Berichte gewesen sind, weIche 
Świątkowski geliefert hat, Fiir;die.se- Auffassung spricht auch, dass.dem 
Ąngeklagten, wie er nach. langerem Hin und:Her in der Yerhandlung. schliess- 
lich żugegeben hat, insgesamt. 430 RM gezahlt worden sindo Einen s:o ho- ' 
hen Betrag wiirde der Angeklagte nicht. erhalten haben, wenn er nićht 
semerseits einigermasseri Betrachtlich.es geleistet hatteo '

Der Angeklagte hat sich ferner darauf b.erufen, die Berichte an die 
P.oO^Wy hatten nur der Schulung dienen sollen, nicht etwa seien sie' zu 
ernsthafter Yerwertung und Weitergabe an. Feinde Deutschlands bestimmt 
geweseno 'Das Gericht hat diesem Einwand keine Beąchtung geschenkt9 es •' 
halt ihn vielmehr fur nachtraglich erfunden, wie sich schon daraus er-, 
gibn, -dass der Angeklagte ihn erst jetzt vorgeschiitzt-hat* • • '

5°) Andrzejewski o . -
• Der Angeklagte A. n d r z e  j e  w s k i hat seine Yerf ehlung, im 

we.sentlichen eingestanden^ Seiner Angabe nach be-fand sich die Urganisatlon 
.:erst.. in--der,jsntwicklungr.-er habe. sich nur probeweise betatigen wollen 
und habe gedacht, die'Nachrichten‘gihgen'noch nicht' an den Fe ind a Es 
habe sich bei seinen Mitteilungen auch nicht um Geheimnisse gehandelto 
Be habe nur die Gelegenheit gesućht, sich etwas, Nebenyerdienst zu v-er- T ,  
schaffen-. Das Gericht-hat dieses vorbringen ais leere'Auareden angese- 
hen, -ypr allem auch deshalb, Weil der Angeklagte erst in der Yerhandlung 
darauf' zu sprechen gekommen ist0 .

60 } Siegmiiller, -
•Der Angeklagte S'i e g m  ii 1 l-.e r hat si.ch dahin eingelassen, er 

habe nichts davon gewusst, dass Lasik fiir eine polnische Gełieimorgani= 
sation tatig sei0. mr habe -'Lasiks Fragen zunachst beantwortet, so gut er 
dazU imstande gewesen seio Die jfragen seien im Rahmen einer ublichen Un-=

ter-
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terhaltung gestellt worden. Schliesslich sei ihm-das. Interesse Lasiks 
sonderbar "vorgęk.ommen und er habe Lasik gefragt, weshalb er sich fiir 
Eragen der ge stel lic en Art interessiere. Lasik habe erwidert: ‘'fiir: einen 
bestimmten Zweck". Dass lasik einer polnischen Geheimorganisation an- 
gehor-te,, habe er erst nach seiner Verha'ftung erfahren. Lasik'habe-auch 
nach dem 'Schheid‘ermeTst'ef^Z^rckr^e'fra"g'ti~Einige-“Zei-t--spater sei Ba­
niecki 'mit - der gleichen Erage an-ihn herangetreten, ohne aber z.u sa- 
gen,' dasś er von Lasik geschickt sei...

Der.Angeklagte Lasik hat in der-Yerhandlung insoweit angegeben, 
er habe .dem Siegmiiller fiir. seine Anwesenheit in.Pr. Stargard keine ■ 
Griinde mitgeteilt., . ińsbesondere habe er nicht,'auch nicht andeutungs- 
weise, von seiner (JSPlelfcarbeit erzahlt.- Es habe sich bei dem Gesprach 
mit Siegmiiller nur um eine Unt.erhaltung allgemeiner Art gehandelt.

Das /Gericht ist jedoch zu der Oberzeugung gelangt, dass- der Ange­
klagte Siegmiiller sich im Si^ne der get-rdff enen-Eeststellungen beta- 
tigt hat. Diese Oberzeugung .stiitzt' sich auf die' friiher en polizeilichen 
bzw. riChterlichen Angaben der genannten beiden Angeklagten* Insbeson- 
dere wird der belastende' Inhalt der Aussage-vor dem .Danziger Richter . 
nicht dadurch ausgeraumt, dass. der Angeklagte Siegmiiller vorbringt, 
das Protokoll sei so schnell vorgelesen, dass er nicht habe folgen kon- 
nen. Die fruheren Einlassungen erfahren • zudem eine wes.entliche Stutze 
durch. das,-.was der Zeuge Baniecki in durchaus glaubwiirdig erscheinender 
Weise in der Verhandlung bekundet hat*'Danach hat Baniecki, nachdem die 
Angelegenheit Zawicki zwischen beiden besprochen war, noch nach Mili­
tar transporten gefragt. Hi er auf hat der Angeklagte Siegmiiller. erwidert *. 
damit konne, er ̂ sich nicht befassen. Nach Auffassung des Gerichts lasst 
allein .schon' diese letztere. Ausserung erkeimen, dass de.r Angeklagte 
Siegmiiller Bescheid wusste, und dass er nur jetzt in der Verhandlung 
sich durch sein Abśtreiten reinzuwaschen v.ersucht„ '

7») Klin, • Ą- • ; ';. Ż ■ ' . ,..
Jach Einlassung des-Angeklagten E l i  n hat Lasik ihn. nur ge­

fragt, obi er nicht mehr verdienen wolle; in diesem .Zusalnmehh#nge habe 
Lasik noch davon gesprocheń, .dass er ihm,Klin, Handere Papiere” yer-. 
Schaff en werde.. Er habe sich sogleich gedacht, dass-die Sache. nicht 
sauber sei, und deshalb abgelehnt. Auch bei' einer we i ter en Bespre­
chung habe Lasik .ihn lediglich gefragt,.qb er eine andere Stelle ha-; 
ben wolle. Er, Klin, habe sogleich wieder abgelehnt,.

Der Angeklagte Lasik hat demgegenuber aber in der Yerhandlung. 
angegeben,' er-habe Klin im allgemeinen mit dem .bekannt gemacht , wofiir 
die Arbeit. gelę i.st.et werden sollte,- insbesondere habe er gesagt, er 
sammle ‘Hachrichten fiir eine Organisation.politischer A r t ; Klin habe \ 
nicht etwa annehmen konnen, dass er sich bei Schmuggelei beteiligen 
sollte. 'Im -Hinblick auf diese Dąrstellung hat das Gericht keine Be- 
denken gehabt, im Zusammenhange mit den f'riiheren/ Einlassungen. Klins 
und. Lasiks die den Angeklagten Klin belastenden Angaben Lasiks fiir zu- 
treffend anzusehen. Dass der Angeklagtp .Klin auch Nachrichten an ‘La­
sik gegeben hat,. iror allem Stimmungsberichte' und Mitteilungen iiber 
Truppentransporte, ist dagegen nach Ansicht d.es Gerichts nicht voll -

£

Wir 

M i  -

erwiesen, da Lasik insoweit nichtś Belastendes in der Yerhandlung 
vorgebraCht hat. Yon der gleichen Beurteilung ist ‘auch.der Yertreter 
der Anklage ih der Yerhandlung ausgegangen* -

S<.) Punkt. - • ''
I Der- Angeklagte P u n k t  hat n a c h .langerem Abśtreiten in der 

Yerhandlung schliesslich zugegeben, er sei dariiber unterrichtet ge- 
wesen, dass es sich.um eine Arbeit gegen Deutschland und fur Po.len ge- 
handęlt habe; er habe aber geglaubt,. es handle sich nur .um Yorbereitun- 
gen. Das Gericht hat im Hinblick-ąuf' dieses teilweiśe Zugestandnis kei- 
nęn Zweifel daran, dass die fruheren weitergehenden Zugestandnisse ihr< 
Richtigkeit haben,

Der Angeklagte will auch nicht gewusst haben, dass der nach Thorn
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geschaffte Koffer ein Sendegerat enthalten hahej er will vielmehr des 
Glaubens gewesen sein, es handele sich um.,einen .Radioempfangers mit; dem 
ausiandische Sender gehort werden sollten0 Das Gericht hat dieser Ein- 
lassung schon deshalb keinen Glauben■geschenkt8 weil die anderen Teil- . 
nehmer .der Szpecilion iiber den wahren inhalt unterrichtet waren,' und 
weil"'es'';den^Gegebenh:e'itenTłe"s~t'^Ti^'h5iiTjebeng:^ntspricht, dass die 
Beteiligten sich untereinąnder offen ausgeśproęhen haben=

9.) Laskowski. ^  J •'
Der Angeklagte L a  s k  o w s k i. hat jede .Zusammenarbeit mit Lasik 

_in-.Ahrede gestellt. Er hat auch mit a ller Entschiedenheit bestritten, 
irgend etwas von d e r .Geheimtatigkeit des Lasik geahnt zu habens Der JLnge- 
klagte Lasik hat sich im gleichęn Sinne geaussert, namiich dahin, Las­
kowski konne nicht,.gemerkt'haben, dass er, Laśik, ais Splon tatig sęio 

Bei dieser Einlassung sind die beiden Genannten auch trotz Yorhalt 
ihrer- fruheren,- zum Teil erheblich "anders lautenden Angaben verblieben0 
Das Gericht hat unter diesen Umstanden, zumal der Angeklagte Laskowski, 
perso.nlich einen guten Eindruck gemacht hat und Lasik bei anderen'Ange­
klagten seine fruheren belastenden Angaben in der Yerhandlung zum Teil - 
yoll aufrecht erhalten hat,. tro.tz erheblicher Yerdachtsgrunde nicht.die

^Lasik im Dien.ste einer Nachrichtenorganisation stando Lasik habe sich ,j 
ihm gegenilberals Ingenieur ausgegebeno Es sei ihm zwar- auf gef allęją-,^ dass 
Laśik.ihn wiederholt 'aufgesucht und ihn nach Haf en- und Schiff sverhalt- 
nissen ansgefragte habe„ E r , S a r n o w s k i h a b e  auch bemerkt, dass: Lasik '
- sich Notizen auf - .Zettel gemaćht h£ft>e0 Er sęi. aber der Meinung gewesen, 
dass Lasik durch ein berufliches lnteresse zu der Fragerei bestimmt werde 
Er habe daher ohne Bedenken dem Lasik mitgeteilt, was er gewuss.t .habe o . 7 
Dabei habe' es sich iibrigens nur um Dinge gehandelt, die 3e.dermann selbst 
hatte beobachten konnen0. . ,

' Der Angeklagte Lasik. hat zwar in der Yerhandlung ebenfalls erklart, 
er habe Sarnowski nicht in die Zusammenhange eingeweiht o  Et. Kiicksicht 
auf die fruheren Aussagen der beiden Angeklagten, vor allem mit Rticksicht 
darauf, dass/Sarnowski noch bei’ seiner gerichtlichen Vernehmung.in Danzig 
seine Yerfehlung im wesentlichen zugegeben hat, und dass es rollig un- , 
wahrscheinlieh kliagt, wenn Sarnowski . angenommen haben will', ein Inge­
nieur werde seinen Angaben, d.hy denen eines Laien, -besonderes lnteresse 
żollen, ist das Gericht. zu der in den cbigen. Feststellungen' niedergeleg- 
ten Beurteilung gelangto . -

11> }, Kamiński» —  • i ' ■; . .
Dieser Angeklagte h a t . seine Mitwirkung nicht ernsthaft in Abrede 

gestellt; er hat vor allem ohne weiteres eingeraumt, es sei ihm bekannt' 
gevresen, dass Lasik fiir den po.lnischen. Nachrichtendienst arbeiteo Ferner 
hat. er zugegeben, dass er Konrad und Wójcik ais zur Mitwirkung geeignet . 
benannt hat„- Sein Yorbringen, er habe. Lasik nur ganz allgemeine bedeu- 
tungslose .Angaben gemacht, erscheint unter diesen Umstanden' unglaubwiir— 
dig;'-' ..r; ......  ̂ ' ■ .

12a) Konrad<, • ' -
Der Angeklagte ,K o n r a d ' hat seine Yerfehlungen offen eingeraumt

1 3 .) S z p o j a - i k o w s k i • ' • •' ,
iDer Angeklagte S z p o j a n k o w s k i hat zugegeben, dass er, 

Briefabholestelle' war und' die instruktioneh erhalten hat., Letztere will 
er aus Angst nicht • gąnz- durchgelesen und ..sof ort verbrannt haben-Mit 
Rucksic.ht auf diese teilweisen Zugestandnisse in der Verhandlung ist ■ 
das Gericht davon iiberzeugt, dass . die. poiizeiliche Aussage ,des Angeklag­
ten, die sich im grossen und ganzen mit der Einlassung des Lasik deckt, 
das wirklićhe Geschehen zutreffender umreissto- ■ ' ’

^sic^ere Uberze.ugung vpn' einer Schuld des. Laskowski erlangen- konnen.

Angeklagte. "S-.a r n' o w s ,k i will nicht gewusst haben, dass
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14 „} Milewski i ■ . '
Der. Angeklagte M i  1 e- w s k i  hat nicht- in Abrede gestellt, 1 

.dass er auf -Grund yonBuchern Berichte iiber die deutsche, und - italieni- 
sche'Kriegsmarine gefertigt und an Konrad weitergegeben hat. Auf Grund 
der glaubmirdigen Angaben des Ąngeklagten. Rychlewski sieht es das Gerlcłr 
"ab er "ferner ~f iir~~er wie sen~an',— da/S'S~dan—Angekiagte^^MŁLle wsk i— s eine r z ei t 
den Rychlewski zu .werben gesucht hat, und dass er an der Septemberbe- 
sprechung beteiligt gewesen ist'.'- Da-ss er - sich* in noch/weiterem Umfange 
fiir; die P#OvW.. betatigt hat, ist nach dem.^firgebhis der Verhandlung nicht 
hyaiangiioh dargetah., ' .

,) Eelene Dobrzycki, - .; -V
>'1 DTe™"£ngeklagt'. J] ó b r z. y ’ę k . i raumt ein, dass -sie Durchgangs- 

stelle .fiir Briefe gewesen isty Sie behauptet aber., Lasik habe śie nicht 
daruber unterrićhtet, .zu.welchem Zwecke dies all-es ,vor sich geeangen 
sei o Sie will an Geidschmuggel gegiaubt 'haben und ihm gefallig ge.wesen. 
sein, weil er fiir /s.ie ung ihre'' Eamilie viel getsih habe.. Lasik habe ikr 
hamlich Samen fur den Friih.iahrsanbau .yerśchafft„ Ghnedem war on ihre •" 
■AngehtTrig^rT der gros St“rrr"NTrir“£usge s -a t z t gewe sen.

Das'Gericht halt es f ur . ausgeschloss.en, dass die der polnischen 
In t e 11 i gen z sc hi c ht angehorige, Angeklagte" nicht den -ganzen. bmstanden 
nach :die erf orderlichen Schliisso (iber die Art ihrer Tatigkeit hat 
■ziehen mussen.und auch gezogen hat. Ehenso klingt es in keiner Weise / 
wahrscheinlich, dass Lasik sie: nicht auf geklart' h a t U n t e r  die sen Um— 
standęn ist das Gericht zu-der Ober ze ugung. gekommen,; dass die polizei- 
licłie Aussage des -Lasik yom 17= 8 ; 1942 zutreffend ist. Auf Grund die­
ser Aussage sind daher die gegen die Angeklagte getroff enen' ■Eestetellun- 
geh aufgebautc . ' - - ’ . .-. ; ; • . '.. .

. - Im ubrigeh beruhen .die.-i^eststellungen auf den’ gla-ubwiirdigen. Be- 
kuhdungen der eidlich gehorten Zeugen^ Stenzel .und Barlack, weiter auf /. 
den Bekundungen der Zeugen Przygodzki und Baniecki sowie auf dem nach'
§ 60 KStVOa/-verwerteten Ergebnissen des Vorverfahrens „

■ - ■" ' • iv» •>' • .. . ■ / " r

Rechtliche fiir di gung und Straf zume s sung s gr iinde,

a » v'Ij a. s k o w s k i:.

' Wie oben - II B ,9» III 9 - ausgefiihrt, hat die Yerhandlung nicht - 
mit hinreichender Sicherheit ergeben, dass dem Ąngeklagten ein straf- 
bar es Yerha.lt en zur Last falito Die Preisprechuhg dieses Ąngeklagten - 
war ..daher-geb oten* ; , . ■ , -

b„ K l i n  - II B 7, III 7. -

Der'Angeklagte. K l i n  hat .sich nach.den getroffenen "i^eststel- 
2ungęn.aauf_d.ie ..Werbung zur Mitarbeit. nicht ęingelassen. Eine Bestrafung 
auf Grund des § 2 KSSYOc scheidet bęi diesem Ąngeklagten daher' aus.
Auch von einer.Beteiligung ,an einem hochverrateri sc hen Unternehmen 
oder einer Peindbegiinstigung kann bei ihm keine Rede sein* Wohl aber 
hat dieser Angeklagte durch die Aufklarungen, die ihm Lasik ertei.lt 
hat, von den Bestrebungen und von der Arbelt-nicht nur des-Lasik, son- 
derh iiberhaupt der P»0„W.o in allgemeinen Ziigen Kenntnis bekommen. - 
Trótzdem er sah, dass Laśik und die hinter ihm stehende Organisation 
sich kit ‘der AusspahUng zu Gunsten der Peinde Deutschlands, d.h. mit . 'Ą 
Spionage — 2 KS3Y0» - fortdauernd abgab, hat er es jedoch unte.rlasse.ii., 
der Behorde Kenntnis zu geben- Er hat sich damit gegen § 139 StGB. ver-| 
gangęn.p - , - •’ ' " . . -

' Dieśe Yorschrift fuhrt unter den anzeigepflichtigen Terbrechen.die
" ■ Spionage
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Spionage - §.2 KSSYO.o - .allerdings nicht auf,s Die Sonderbestimmung d e r - 
Spionage behande.lt- aber lediglich eine besondere Erścheinungsf orm, des ■. 
Łandesyerrats im Krieget 'Hinsichtlich ihrer Gefahrlichkeit fiir- den.Be— - 
stand'-'des Deutschen Reiches steht sie-mit Hoch^'.undi Landesyerrąt-minde'— 
stens auf gleicher Stule*, Sinngęnass' gehcrt .ihf olgedesśen die Spionage ..
• au den- der ±nz/e±gepfl'±crht'^eB^~lr59ZHt"(IBTrWtefIiegenden- Verbrecheno 
Diese Auffaśsung ,entspricht; der '-stąndigen /Rechtsprechuhg - des Reichskriegs 
gerichtsV . " .  ' ’ . - ■ . :

Die angefuhrte. Yorschr.ift des §139.StGBo kommt gegen den Angeklag— 
ter. Klin nach Ziffer II der Polenstrafrechtsverordnung zur, Anw.endungc 
Sein Einwąhd, .'er habe<.nicht gewusst8 ' dass fur ihn eine Y.e-rpf lichtuiig . 
zur Ahzeige. bestehe,.. vermag-ihn nicht zu entlaśten, weil' es sich tom deh 
■Irrtum iiber'-eine strafrechtliche .Yorschrift handeln .wurde. Abgesehen da--- 
von ist das Gericht auch iiber.zeugt, dass der Angeklagte sich seiner Yor • 
pflichtung bewusst gewesan ist- Entśprećhende Hinwelse- sihdJin 'den:Leihr- 
gegliedertęn Ostgebieten selbstverstandlich wiederholt erfolgte, Der 'Ange­
klagte ? dessen Yater bereits 1939 eine Ze.Itlang f estgenommen. worden war , 
hatte," aus .diesem Grunde erhohten/Anlaśs,''sich . mit den Anordnungen. und ,
,Hinweisen d e r .Behorden Vertraut zu machen5 und'er hat dies nach der. ■ 
tfberzeugung des Gerichts auch' getan0 . ' - 1

. • , Was die Straf zumessung anbetrifft, śo Ist das Gericht zu der Auf- 
fassung. gelangt, dass ein'-besonders. .schwerer Fali im Sinne des AbSc II 
des § 139 •St.GBo nicht gegeben ist,-' vor allem', weil. der' Angeklagte gegen-- 
,iiber den'mehrfach ąń ihn herangetragenen Werbungen fest geblieben' Ist0 
W.ohl.-aber hat das Gericht im hinblick .auf die' ausserordentliche Gefahr~ ■ 
lichkeit der nationalpolniśchen Wuhlarbeit einen schwęręn Fąll gemass 
Ziffer III Satz 3 der Pclenstrafrechtsverordnung ais /gegeben angenomnieii ? 
Sine Freiheitsstraf e von .5 ^a.hre.n geścharftem 'Straf iager erschięn unter . 
Berucksichtigung aller Umstandę eine - angemessene Siihne0

c. S a r n o w s k  ,1 —  II B 10, III. 10. -- ; -v '

'Der Angeklagte hat'auf Grund der A-bmachung mit Lasik- ‘Ifachrichten 
im Sinne -de's § 2.KSSY0J eingezogen bzw0. • einzuziehen gesuchto Dazu ge-’ 
horen alle fur den Fe ind bestimmten Erfliltt.lungen, soweit sie nicht. fiir 
den Fei-nd vollig bedeutungslos sind„ Um Staats geheImnisse braucht.es 
sich dabei nicht .„zu handeln; Dass'die. Auskiinfte, welcheder Angeklagte - 
dem Lasik, zugetragen hat, dem Begriff der Nachrlchten Sinne- des g 2- • 
aa0o unterfallen, bedarf kelner, wól ter en Ausfiihrungo Der Umstand, dass 
der Angeklagte an Lasik Nachrichten iibermittelt hat, ^erglbt, dass’der 
Angeklagte sogar noch mehr getan hśt ais g 2 aaO., zum Y-orliegen einer ’ 
Spionage'erfordert.o 'Er hat nicht nur-Nachrichten "eingezogen*' oder 
"einzuzieheń gesucht” sondę.rn er hat in d e r W o m  Gesetz .erf orderten Ab—  . 
sicht bereits die weiter en S c hr i t fc e getan£'Die Blnziehung der Nachrlch- 
ten ist auch im ILriegsgebiet der" deutschen Wehrmacht yorgenommen. D e m  dazu 
gehort i m  Zeitąlter des totalen Krieges bel der Reichweite der Luftan- 
griffe das gesamte Reichsgebi.et, also auch die Stadt, Gotenhąfen, Bei 
seinen Ermittlungen.lst der Angeklagte'auch nicht offen-und allgemein 
erkennbar ais Kundsćhafter a-ufgetrete.no .Die Absicht der . Feindiibermitt- 
luhg war bel ihm e-benfalls gegeben0

Gegen den Ahgeklagten'Sarnowski.-war daher auf Grund dfes § 2 ŁSSV0o - 
•die dort vorgeschrdebene Todesstrafe 'auszusprechen= Daneben rechtfertig-- 
te es sich bei' diese.m eingedeutschten Angeklagten', auf dauęrnden Yerlus.t 
der biirgerlichen Shrenrechte -zu erkennen (§ 32 StGB0)0. .' 1 ■

d Q Die ubrigen Angeklagten, 1 . ' .(

Die PoOpWo arbeltete, wie oben unter II A heryorgeho.ben, fiir den 
englischen Nachrichtendienst o. Die Ausspahtatigkeit fiir England war, je-^ . 
doch nicht Selbstżwecko Yielmehr war es nur. der Weg„ um die durch den 
Ausgahg des deutsch-polnischen Krieges -geschaffene. Lage umzustossen und 
den polnischen Staat mindestens in seinen ąlten Grenzen wieder aufzu— 
richteno Das bedeutete, dass zum Reiche gehorige Gebie.te- vom Rei che los— •
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'ger.issen werden soli teru Die Bęstrebungen der P.O.W. liefen mithin auf 
ein hochverrateris.ches Unternehmen• hinaus .(§ 80 Abs'». i StGB.).» Die iibri- 
gen Angeklagten "haben sich samtl.ich der 'P»0.»W:c arigesćhlossen und sind - 
fur die Organisation und"-fiir. dereń Ziele und Bestrebungen tatig. gewe- 
sen? ,'Dabei ist der Umfang der 'nachgewiesenen Beteiligung bei den ein-. 
zelnen Angeklagten ąllerdings .ausserordentlrch" "Terschiedeno . . v

■ Der'Angeklagte Lasik hatte eine leitende ..Stellung in der Organisatic 
Inne o Bei seiner Mtarbeit ais Funktiohar der.Organisation ging sein . 
Bestreben dahin, die Geheimorganisation durch seine Mitwirkung zu for- 
dern. Durch. seine Tatigkeit wirkte. der Angeklagte'-ań der Aufrechterhal- 
tung und Yerbreiterung des durch die Geheimorganisation-Terkorperten 
Zusammenhaltes mit, Das Verhalten des Angeklagten verstosst somit gegen 
§ 83 AbSo 3 Ziff o 1 StGBo, •' . • ; ' ~ •

Tn entsprechender Weise, wenn auch in'bescheidenerem Umfange- vęrhal1 
sich die Mitwirkung der anderen,, 3 o haben z sB c die Angeklagten Świat- .-■ > 
kowski, Kamiński und Konrad durch Anwerbung bzw= Benennung neuer Teil- .
. nehmer am Ausbau- der Organisation mitgearbeiteto Durch Erledigung von 
Sonderauftragen haben sich die Angeklagten .Rychlewski, Siegmiiller, Punkt, 
Konrad .und Milewski fiir die Organisation eingesetzt* sie haben damit zur. 
Aufrechterhaltung und Forderung.der Organisation beigetragens

Ais Briefsammelstelle und ais Brief "trager” haben sich. die Ange- 
.kiagten Kroplewski, Andrzejewski, Konrad, Szpojankowski und 'Helene Do­
brzycki' betatigtc Auch diese Arbeit bedeutete die Mitwirkung bei der- 
Aufrechterhaltung des, organisatorischen Ziusammenhaltso. ■ .

Ebenso wie der Angeklagte Lasik haben mithin auch diese Angeklag­
ten sich gegen § 83 Abs0 III Ziff/ 1 StG3» vergangen.

a Das oben geschilderte Endziel der P.o0 0.W0 lief darauf .hinaus, dem 
das Polentum im Auslande reprasentierenden General Sikorski und also 
mittęlbar England Yorschub -zu leisten und dadurch- zugleich der Kriegs- 
macht. des Reiches .ITachteil. zużtif ugen-,- An diesem Yorgehen hatten .die. Ange 
kiagten durch ihr erortertes;Yerhalten initgęwirkt und zwar im inlande, . 
namlich in dem -eingegliederten Osigebiete und wahrend des se-it- Herbst 
1 939'Im Gange befindlichen K r i e geso' Den'Angeklagten fallt also.zugleich 
eine 'Felndbegiinstigung nach § 91 h StGBo zur_Lasto

Die. hier unter d) behandelten Angeklagten haben sich aber auch an 
de.r: Ausspahtatigkeit d‘er -P.-Ó-.W. be-teiligt. Spion ist,,wer heimlich oder 
unter f.alschem Yorwand im Kriegsgeblet der deutschen Wehrmacht Nach- 
richten. einzieht oder einzuziehen sucht- i n ;der Absicht, sie. dem Feinde . 
oder zu dessen Kutzen einem anderen- mitzuteilęiu Unter'den Begriff des 
Einziehens" voń Naęhrichtfen fallt auch das ubermi cteln eingezogener' ; 
Nachrichten und zwar auch dann, wenn der Tater sie- ohne vorangegangenes 
Ausspahen erlangto Es fallt- hierunter uberhaupt die gesamte verbotene 
Kundschaftertatigkeit in jeder Erscheinungsform (zu vergl» Entsch. RKG> 
Bd.' 2 Selte 71)» ' , - •.. • • . ' y- ” :

Die ^hrzahl-der hier-genannten Angeklagten hat selbst Kachrich- 
ten eingezogen bzw;0. einzuziehen ge sucht, Da z u gehoren, wie schon unter... 
c 0 ausgefiihrt, . a Ile--' fiir den Fęind bestimmten Ermittlungen, soweit sie 
nicht fiir .den Fe ind v511ig bedeutungslos sindo Um ■Staa.tsgeheiinnisse ' brat 
es-sich aabei nicht zu handelcu . . .  . .- -. ■
... Der Angeklagte Lasik hat-zwar, soviel ermittelt ist, nicht selbst ■ 
Nachrichten durch eigenes -Beobachten eingezogen, Durch -die Erteilung 
von Ausspahau-ftragen an andere sowie durch die- Sammlung und Weitergąbe . 
des Ausspahmaterials an'die Zentralstelle der Po.OoW* hat er aber in der. 
Art bewusst und gewollt mit den betreffenden anderen zusammengewirkt, 
dass er die Gesąmttat,. namlich die Yersorgung ,Knglahds mit Spionagema- 
t-erial, unter Mitwirkung' der anderen ais eigene verwirklichte. Der ■ 
Angeklagte ist also ais Mittater der eigentlichen Ausspaher anzusehen - 
( § - 4 7  StGB-o)* - °  . •• - ,
.. ~~ gleićher Weise, wie dieś beziiglich-Lasik ausgefuhrt ist, stel.lt 

sich auch die Setatigung der Angeklagten. Helene Dobrzycki ais- Mittater- 
schaft a-n der Spionage dar. Der Umstand, dass die Angeklagte1 mit den
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eigentlichen Ausspahern nicht in Bertihrung gekommen ist, vielmehr nur 
bei der Weiterleitung der Nachrichten'mitgewirkt und. die. Ausspaher vieT- 
ieicht gar nicht gękannt haty. hindert' nicht, sie ais Mittaterin^anzuse- ■ 
hen (RG.St 58> S°, 2 7 9 ) °  Durch'' ihre. Mitwirkung .in der handel tę. sie.
mit denjenigen, die -ębenfalls ■ in. dieser Organisation tatig war eh, im be- 
••wussten-:und 'ge'Woiiten^Zusa!Dmenwirk'enT— Dairedr^s^die 'Angeklagte nicht ,' ■
'wie der Anklag-evertreter in der Haupt yerhandlung betont hat, ■ Gehilf in -des 
Lasik gewesen. "Helfen" woll-t.e ..sie ihrem V'aterlande Poien0 In .diesem. Bę~?' 
streben, 'zu ihrem Teil. etwas-fur.. dąs Yaterland zu lei sten,, liegt auch 
das. elgene lnteresse, welches die Angeklagte an der Ausspaharbeit/hatte.. 
und i^elches sie tferanTasste-diese im Ziusammenwirken mit den ^ęweils v'Be-r 
teil:igten ge lei s te te, Aus spaharbelt. ais, elgene zu woli ens ’

■ Der. Angeklagte Milewski.hat. ebe-nfalłs nicht .śelbst Nachrichten- e:ih— ' 
gezogeń.. Die- Berichte, węlche er iiber Kriegśmarihen 'an .Hand.irón .su-.Ghęrn - 
f ertigte', .sind nicht ais Nachrichten ■ im.'Sinne des § '2 aaCL ' .zu' werteno • 
Derartige .theoretische Arbęiten, die' nur Źuśammenstellungen aus- ąllge- 
.mein bekannten Biichern bringen, sind f iir die Kriegf iihrung yollig :b'ełang- 
los; es f eh.lt ihnen auch jegliche, ort liche. Sonderbeziehuńg zum.Kriegs- 
gebię-t, yielmehr konnten 'sie aussęrhalb dieses Gebiets ingleieher Weise 
zwangslos hąrgeśtellt werden, Die Betatigung des.Ąngeklagten'Milewski 
stellt sich., da nicht f es.tgestelit' ist, 'dasś er die Spionage ais"elgene
- Tat-gewollt hat, gemass'§ 49 St.GB. ais Beihilf e zur-. Spionage. .anderer dar „ 

Die Einziehuhg.-dęr .Nachrichten ist auch im.Kriegsgeblet. der dęnt-'/’ •• 
sc hen'.Wehrmacht yorgenommen* Denn gazu gehort im Zeita.lt er - des totalęn’, 
Krieges. bei der'Ręichweite der Luftąngriffe, das gesamte Keichsgebiet2 - 
alse'auch-idie eingegliederten Ustgebiete und das .Gebiet des Generalgou-- /- 
yernements e Dass die Ąngeklagten. be i ihrem Tatigwerden im Auf gabehbe-• 
r.e.ióh einer Geheimorganisation die Eihziehung heimlich-oder unter fal- 
schęm Yorwand yorgenbpaen haben, bedarf keiner.nahereń Darlegungo .Die. ... 
Absicht'der. ielnduber.mittl.ung .war bei ihnen ebenfalis gegeben. ' ""

Die- Ąngeklagten gehor en, . 'abgesehęn .'yón ̂ Siegmuller y zu den Pol.eh in 
den eingegliederten "0.stgebieten/im-Sinne der Ziffern 1 1, ;XIY-1 der Po- ( - 
leństrafrechtsyerordnuiigy Di es gilt auf Grund seiner gesinnungsmaśsigen 
Ein stellung'auch fur den Ąngeklagten Punkt. GemassZiff er II dieser Yer- 
ordnung find.en daher die. angefuhrte.h Vorschriften des deutschen St;raf-- ' 
rechts gegen' sie; Ańwendung0.''S.ówe.it'' die Betatiguhg der Ąngeklagten -vor 
der Zeit .des .Inkrąfttretens der Polenstraf rechtsverordhung. liegt- (XVIII 
aaO*) gręift Art.- i der Erganżungsyerordhung. vom 31*. 1-'--942 ein. Der 
Ahgekiagte Śiegmuiier unteriiegt ohne weiteres dem auch in den eingeW- 
. glięderten:- Ostgebieten. geltenden Vorschriften der deutschen Straf ge set z- 
geb.uhgo ' ' . ' : ' - i - '
'• "Hinsichtlich eines? jeder der genannten Dellkte liegen mehrfąche 

Betatigungen der Ąngeklagten vor9 Soweit die. auf' Grund.der Polenstraf- 
rechtsverordnung 'abzuurteilenden Ąngeklagten in Betracht komrnen, braucht 
nicht gepriift zu we rden, ob f ortgesetzt.e Straf tat oder Einze1straftaten 
yorliegen, weil die Polenstrafre.chtsverordnung nur . eine Einheitsstrafe ' - . 
yorsi.eh.t (EG-ę, ,,i0, D<,R;i> 1 9 4 3  S» 80) o  - Be.zuglich des Ąngeklagten Siegmiiller 
ist festzustellen,'. dasś dessen. yerschiedene ■ Betatigungen ..auf Grund •el.hes-... 
eiiih&itXiche4.«'j.YQn..y9rćihe3?ein 'ali.e. i?'alle umfassenden Yorsatzes erfolgt - 
sind., sodass eine fortge.setztę Handlung ais gegeben anzunehmen ist, . ■
" - - -.Z-ueihander' śtehęn die Delikte der' Yorbęreitung zum Hochyerrat, der 
Eei.ndbegunstigung und der; Spionage im Verhaitnis der Tate.inheit0 .,Denn 
.die'Yerwirklichiong der yerschiedenen Tatbęstande .ist zum-mindesten zum 
Teil durch die gleic-hen Handlungen geschehen/ Nach dem im §  7 3  StGB? - 
ausgesprochene-n Grundsatz kommt daher. nur dasjenige Gesetz, węlches die ., - 
schwersteStraf e androht, zur Anwenduńgo . v  ’ .

Die ges Gesetz -ist. bei samtlićhen unter dieser Ziff er behande.it eń 
Ąngeklagten, abge-sehen vbn. Milewski, . im vorliegenden .Palle §■ 2 KSŚYO,,, 
wei. danaćh auf, T-pdesstrafe -erkannt werden muss. Entsprechend dieser Yor-; . 
schrift ist daher der' Str.a-fausspruch. erfolgta-- - . . ' , '
7 Gegen'-Milewski dagegen war gemass dem angefiihrten Grundsatz nach §

\ ’ • - - ' - • 91 b
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91 b StGBo die Bestrafung auszuspr-echens weil diese Yorschrift: gegen-
uber Beiłiilfe zur Spionage ais die strengere anzusehen ist» Da die 
Polenstrafre.chtsverordnung lebenslangliche Freiłieitsstraf e nicht 
k ennts so musste auch nach § 91 b aaO. auf Todesstrafe erkannt werden, 

Die Aberkennung der biirgerlichen Ehrenrechte erschien bei Sieg- 
mul-ler in- gl-e-icher—We-i-se—wi-e— oben— be-i— Sarnowski— -̂Z-i-f-fe-r— ê i— angebracht.

Der Ausspr-uch der Einziehungen griindet sich auf §§■ 93 a Abs. I 
und II StGB00

gezc Neumann v, Mann Ber tram v a Limburg Sesemann.

Der Prasident Berlin, den 1 0 o 3° 1943

des Reichskriegsgerichts 

ais Gerichtsherr

Laskowski und Klino

Das Drteil ist bezglo Kroplewski, Rychlewski, Świąt­

kowski, Andrzejewski, Siegmiiller, Klin, Punkt, Ka­

miński, Konrad, Szpo jankowski und Milewski zu voll-

strec-keno

Dje in die Zeit des Kriegszustandes fallende Yoll- 

zugszeit ist bei dem Verurteilten Klin auf die Straf- 

zeit anzurechnen0

Die vom Ęrlass des Urteils bis zur Bestatigung er- 

littene Untersuchungshaft ist bei Klin auf die Straf- 

zeit nicht anzurechnen0

B e z g l o  d e r  A n g e k l a g t e n  S a r n o w s k i  u n d  H e l e n e  D o b r ż y c k i  

werden..jyeite r e  -Erhebju n g e n  a n g e  o r d n e t ,

Die Yol 1 streckung des Urtreils bezglo Lasik wird aus- 

gesetzts da er noch ais Zeuge gebraucht wirdo

StPL (RKA) III 454/4-2

Bestatig;ungsverfugungo ■

ich bestatige das Urteil bezglo Lasik, Kroplewski,

- Rychlewski, Świątkowski, Andrzejewski, Siegmiiller, 

Punkt, Kamiński, Konrad, Szpojankowski, Milewski,

In Yertretung 

gezo-von Hase 

Generalleutnant
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Najwyższy Sąd Wojenny Rzeszy

Berlin-Charlottenburg 5, 26.11.1942

AKT OSKARŻENIA

Po pokonaniu Polski utworzyła się organizacja ruchu oporu z siedzibą w  Warszawie, 

która nazwała się „Polska Organizacja Wojskowa” -  „POW ’ -  „Polnische 

Militarorganisation”. Podlegała ona znanej polskiej, nielegalnej organizacji ZWZ i prawie

służby informacyjnej i początkowo zajmowała się wyłącznie rozbudową swojej służby 

wywiadowczej. W tym celu rozmieściła na terenie całej Rzeszy gęstą sieć agentów, żeby tym 

sposobem otrzymać bezsporne i obszerne informacje o wszystkich obiektach militarnych, 

zwłaszcza o zakładach zbrojeniowych i o ruchach wojsk. Szczególny nacisk organizacja 

kładła na dostarczanie informacji o niemieckiej flocie wojennej i flocie handlowej, 

wiadomości o niemieckich portach i o niemieckim przemyśle zbrojeniowym. Takie 

informacje, tzw. informacja morska, były z dużą dokładnością sprawdzane i po ocenie 

kierowane do angielskich służb wywiadowczych. Sieć wywiadowcza organizacji była dobrze 

rozbudowana w  Okręgu Rzeszy Gdańsk-Prusy Zachodnie, w  pd. Części Prus Wschodnich i na 

Pomorzu. W wielu miastach przebywali agenci, których obowiązkiem było zawiadamiać na 

bieżąco o transportach wojsk i o przegrupowaniach wojsk. Inni agenci byli lokowani w  

niemieckich zakładach zbrojeniowych i zbierali oraz przekazywali informacje o zdolności 

produkcyjnej, o sposobie produkcji, o  liczebności personelu i o nastrojach wewnątrz 

zakładów. Jak wykazało śledztwo, POW udało się w  stosunkowo krótkim czasie zwerbować 

agentów zwłaszcza w  „Zakładach Kilońskich” w  Gdyni, w arsenale marynarki wojennej w  

Gdyni, w  zakładach „Gollnowa” w  Szczecinie i w  zakładzie „Hydriera” w  Szczecinie-Police 

[Pólitz]. Agenci ci dostarczyli w  trakcie pełnienia służby wywiadowczej obszerne materiały. 

Ponieważ dużą wagę przywiązywano do służby wywiadowczej w  portach, agenci byli 

szkoleni do tej działalności poprzez ulotki instruktażowe. Ulotki te zajmowały się 3 

dziedzinami:

1. marynarka wojenna i marynarka handlowa

wyłącznie była kierowana przez byłych polskich oficerów. POW pracowała dla angielskiej

2. zabudowania portowe i przemieszczanie się okrętów
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3. zakłady zbrojeniowe w  służbie niemieckiej marynarki wojennej.

Zawierały one szczegółowe instrukcje w  sprawie przewidywanych śledztw i ustaleń. Przede 

wszystkim miejscowi agenci w  Gdyni, Gdańsku i w  Szczecinie byli zaopatrzeni w  "wytyczne, 

żeby jak najdokładniej obserwować ruchy okrętów w portach, które tam stacjonowały i które 

były tam naprawiane. Inni miejscowi agenci zajmowali się w  pierwszej kolejności ustalaniem 

transportów wojskowych lub innych ruchów wojsk. W ten sposób POW dostawała obszerny 

przegląd wszystkich wojskowych zmian na tym terenie i przez to już wcześnie mogła 

przekazać angielskiej służbie wywiadowczej wiadomości nadchodzących zmianach.

Sztab organizacji POW znajdował się w  Warszawie. Stąd agenci byli rozmieszczani w  

całej Rzeszy. Utworzone zostały okręgi z określonymi maskującymi oznaczeniami, np. ZA, 

ZB itd. I tak pas nadbrzeżny Morza Bałtyckiego od Szczecina do Królewca, włącznie z 

Okręgiem Rzeszy Gdańsk-Prusy Zachodnie i Rejencją Ciechanowską miał oznaczenie „ZB”, 

jak również „Morska Służba Wywiadowcza”. Każda grupa zamykała się w  sobie. Łączność 

centrali z grupami odbywała się za pośrednictwem kurierów. Przekazywali oni rozkazy sztabu 

i odbierali meldunki od agentów. Oprócz tego agenci musieli dalej rozbudowywać siatkę 

wywiadowczą według własnego uznania. W obrębie grup wyznaczeni zostali specjalni agenci 

dla miast i powiatów wiejskich. Agenci z powiatów wiejskich musieli składać swoje 

meldunki miejscowym agentom w miastach . agenci sami nadawali sobie maskujące 

oznaczenia, tj. po oznaczeniu okręgu byli oni kolejno numerowani, jak np. ZB1, ZB2 itd. Do 

wyboru agentów przywiązywano dużą wagę. Ponieważ organizacja zajmowała się wyłącznie 

dostarczaniem informacji wojskowych, istniało przypuszczenie, że stosownie do możliwości 

werbowany agent był dawnym członkiem polskiej armii. On musiał z przekonania być 

Polakiem i posiadać takie wykształcenie, żeby mógł prowadzić wiarygodne obserwacje. 

Doszło do tego, że agenci rekrutowali się najczęściej z kręgu polskiej inteligencji, która 

pozostała w  Starej rzeszy i na podstawie swojej znajomości języka niemieckiego znalazła 

zatrudnienie w  zakładach zbrojeniowych. Częściowo byli to tacy Polacy, którzy złożyli 

wniosek o DVL, bądź byli już w  posiadaniu dowodu Volksdeutscha, ponieważ mieli oni 

swobodny dostęp do zakładów zbrojeniowych i planów wojskowych.

Odprawy ewentualnie spotkania agentów odbywały się przeważnie w  wyznaczonych 

miejscach przy ruchliwych ulicach. Unikało się odwiedzania gospód. Wynagrodzenie 

agentów odbywało się na podstawie dostarczonego materiału, oprócz tego otrzymywali oni 

kartki żywnościowe. Przeciętne wynagrodzenie agentów wynosiło miesięcznie 200 do 500
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marek i dlatego nie było wyższe, ponieważ wynikało z założenia pewnego idealizmu za 

polską sprawę.

Organizacja planował także, żeby w  miejsce kurierów wprowadzić w  przyszłości 

komunikację przez radio, żeby zmniejszyć niebezpieczeństwo ujęcia kurierów i żeby 

wiadomości szybciej przekazywać. To było już w  końcu maja 1942 r., gdy sprzęt nadawczy i 

aparat odbiorczy, zamaskowany jako gramofon, ukryty został w Toruniu. Sprzęt ten miał 

zostać później zainstalowany w Gdyni i obsługiwany przez agenta, który wcześniej był 

polskim radiotelegrafistą morskim. Istniał już także klucz szyfru.

n.

W poszczególnych sprawach, w  oparciu o przeprowadzone dochodzenie:

1. Czesław Lasik

Do roku 1936 pracował na różnych posadach jako inspektor rolny. Do wybuchu 

kampanii wojennej w  Polsce był instruktorem gospodarstw rolnych w  powiecie Płońsk 

[Plohnen] Po kampanii wojennej w  Polsce był zarządcą majątku w  dobrach „Roewein”. Od 

lutego 1941 r. był bez pracy. Żeby szukać posady, pojechał do Warszawy. Tam spotkał 

przypadkiem znanego mu już wcześniej Olkowskiego. Ten zaofiarował się, że pomoże 

oskarżonemu w znalezieniu nowej posady. Olkowski zdobył najpierw dla oskarżonego 

przemeldowanie ze wsi do Warszawy, na nazwisko Szymanowski. Przy tej okazji przyjął go 

Olkowski na łącznika polskiej organizacji konspiracyjnej o nazwie POW i ujawnił mu też 

swój pseudonim „Leon”. Oskarżony musiał przyrzec, że zachowa absolutne milczenie nt. 

swojej działalności. Przysięgi nie potrzebował on na razie składać. To było przewidziane 

dopiero później, po pewnym czasie jego działalności dla organizacji.

W czerwcu 1941 r. oskarżony otrzymał polecenie, żeby pojechać do Rejencji 

Ciechanowskiej i przede wszystkim do Płońska, żeby zorientować się i poczynić ustalenia, 

czy w Płońsku i okolicy znalazłyby się odpowiednie osoby, które znane mu były wcześniej i 

które mogłyby podjąć współpracę. W przyszłości oskarżony miał zwerbować dla organizacji 

znaczną liczbę takich agentów. Wiadomo, że byli oni mu już znani, że Leon wskazywał jemu 

te osoby. Do momentu aresztowania oskarżony zwerbował -  jak to przyznał -  łącznie 21 

agentów, których działalność należałoby szczegółowo przeanalizować.
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Oprócz tego oskarżony był kurierem pomiędzy grupą ZB a agentami w  Rzeszy. Sam 

nie mógł zdobyć zbyt wielu informacji z powodu niewielkiej znajomości języka 

niemieckiego. Jako zwrot kosztów podróży otrzymywał miesięcznie ok. 300 złotych. Oprócz 

tego dostawał dodatkowe wynagrodzenie a także kartki żywnościowe. Nosił on przy sobie 

fałszywe papiery na nazwisko Josef Weber, które otrzymał od Leona.

Rozwinął on szeroką działalność, jak to wynika zwłaszcza z dalszych wywodów  

poszczególnych agentów.

2. Józef Kroplewski

W roku 1931 został powołany do polskiego wojska. Ponieważ zawód żołnierza 

odpowiadał mu, wstąpił do służby wojskowej. Po wybuchu kampanii wojennej w  Polsce 

piastował stanowisko młodszego sierżanta. 3.9.1939 r. uniknął wzięcia do niewoli dzięki 

temu, że zbiegł do lasu i z odosobnionego domu wyniósł ubranie cywilne, ubrał je i uciekł.

W styczniu 1942 r. oskarżony poznał Lasika. Ponieważ Lasik wiedział, że oskarżony 

był dawnym polskim żołnierzem zawodowym zaufał mu i wyjawił, że pracuje dla polskiej 

służby wywiadowczej i potrzebuje dla niej bieżących sprawozdań o ruchach i 

przegrupowaniach wojsk w Rejencji Ciechanowskiej. Lasik zapytał oskarżonego czy zgadza 

się na współpracę, czy chciałby co miesiąc informować go o swoich śledztwach i czy jest 

gotów udostępnić swoje mieszkanie na skrzynkę kontaktową. Mówił on o tym, że agenci z 

Ostrołęki będą oddawali oskarżonemu listy, skąd on, tj. Lasik, za pośrednictwem kurierów 

karze je odebrać. Oskarżony wyraził swoją aprobatę. W odpowiedni sposób stał się aktywny. 

Obserwował on przemieszczające się wojskowe kolumny, przede wszystkim ich taktykę, 

uzbrojenie oraz wyposażenie okrętów w  działa i pisemnie o tym informował. Sprawozdania -  

łącznie 4 sprawozdania -  docierały przez kuriera do Lasika. Z Ostrołęki otrzymał on 3 

sprawozdania informacyjne, które stosownie do wskazówek, przekazywał przez kuriera dalej

do Lasika. Tym kurierem był oskarżony^ Konrad. Oskarżony nie dostawał wsparcia
i ■—  «o-rri. -

finansowego za swoją współpracę.

Oskarżony przyznał się, że od początku był przez Lasika wprowadzony w  pracę, a 

pożądane informacje były przeznaczone dla polskiej służby wywiadowczej. W taki sposób 

podjął on później działalność. Jako byłemu, czynnemu, polskiemu żołnierzowi znane mu było
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doskonale pojęcie służby wywiadowczej. Podał on, że z powodu idealizmu zaangażował się 

w działalność nielegalnej polskiej służby wywiadowczej.

u
f i  1

3. Józef Rychlewski

Oskarżony w  latach 1931-1936 studiował prawo na uniwersytecie w  Poznaniu, jednak 

z powodu trudności finansowych musiał zrezygnować ze studiów. Następnie pracował jako 

urzędnik kupiecki i ostatnio zatrudniony był w  firmie budującej drogi „Wolffer und Goebel’ 

w Pasłęku.

Oskarżony przyznał się do przynależności do narodu polskiego. W czerwcu 1941 r.
V . J

oskarżony został zapytany przez oskarżonego Zbigniewa Milewskiego, czy posiada jakiegoś

znajomego w Top^niu, który mó^łbjr/włączyć się w  pracę narodowo-polityczną. Wyjawił mu

przy tym, że w  Pasłęku pozostaje w  kontakcie z człowiekiem, który jest współpracownikiem

polskiej służby wywiadowczej i szuka kolejnych współpracowników w Prusach Wschodnich.

Ponieważ oskarżony przeczuwał niebezpieczeństwo tego typu działania, odrzucił propozycję

Milewskiego, żeby zostać współpracownikiem polskiej służby wywiadowczej. Później

oskarżony spotkał się z Milewskim jeszcze około 3 razy. Ten, za każdym razem na nowo

próbował zwerbować oskarżonego do polskiej służby wywiadowczej. Jednak oskarżony

odrzucał te propozycje. 1 sierpnia 1941 r. oskarżony został bez pracy. Ponieważ nie miał

żadnej możliwości żeby dostać nową posadę, nie uchylił się tym razem od tego, żeby oddać

się do dyspozycji Milewskiego. Ten skontaktował go z Lasikiem. Lasik wtajemniczył

oskarżonego, że będzie on teraz działał na rzecz polskiej służby wywiadowczej i że będzie

zdobywać dla niej informacje o charakterze wojskowym. Oskarżony wyraził wobec Lasika

swoją gotowość do współpracy.

Dnia 15 września 1941 r. uczestniczył on w  obradach w  ogrodzie w  posiadłości 

Wojciechowskiego w  Pasłęku, gdzie obecni byli także agenci: Milewski, Konrad, Przygodzki.
\ j> ł Q w s i u j i  A / y

Lasik przekazał oskarżonemu książkę o niemieckiej marynarce wojennej z 

poleceniem, żeby oprawę książki rozciąć i wyjąć umieszczoną tam instrukcję o sposobie 

pracy polskiej służby wywiadowczej. Oskarżony chciał jednak odrzucić polecenie Lasika. 

Według zeznania Lasika oskarżony zgodził się jednak i otrzymał od Lasika polecenie, żeby 

zbudować w Toruniu siatkę agentów i osobiście zbierać informacje o charakterze 

wojskowym. Według opisu Lasika oskarżony dostarczał później sprawozdania wojskowe o
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formacjach wojskowych w  Toruniu, o transportach wojska i przegrupowaniach wojsk. 

Informował on także o nastrojach ludności.

W końcu stycznia lub na początku lutego Lasik odszukał oskarżonego w  jego 

mieszkaniu w Toruniu i polecił mu ponownie, żeby zbierał wiadomości o wojskowym ruchu 

kolejowym i o transportach wojskowych, które samochodami ciężarowymi przemieszczały 

się przez Toruń. Przede wszystkim miał on zważać na znaki rozpoznawcze poszczególnych 

pojazdów, ponieważ w  ten sposób można by ustalić w  Warszawie, do jakich formacji należały 

pojazdy. Z tego wyłaniał się pewny obraz transportów z Rzeszy na wschód i z powrotem. 

Lasik polecił następnie oskarżonemu, żeby dostarczał ważne meldunki o okupacji Torunia i 

meldunki o pozycjach dział przeciwlotniczych i typach ich kalibru. Oskarżony zgodził się i 

dostał teraz od Lasika 80 marek.

W końcu lutego 1942 r. nastąpiła kolejna wizyta Lasika. Oskarżony poinformował go, 

że do Torunia przybyła duża liczba rannych ze wschodu, sytuacja żywieniowa w  Toruniu nie 

zmieniła się i nie znalazł on jeszcze żadnych współpracowników na lotnisku i na kolei. Lasik 

polecił mu żeby koniecznie znalazł takich współpracowników. Oskarżony obiecał, że będzie 

kontynuował starania i otrzymał od Lasika znowu 80 marek i karty podróżne na 1 Vi funta 

mięsa, 3 kg chleba i Vi kg masła.

Na początku kwietnia 1942 r. oskarżony dostał od Lasika 220 marek, tj. ok. 40 marek 

jako dodatkowe wynagrodzenie wielkanocne, 80 marek jako zapłata za kwiecień i 100 marek, 

które oskarżony miał wydać na zakup książek o tematyce militarnej i gospodarczej, a bliższe 

wskazówki o nich miał dostać. Te informacje o książkach otrzymał on na początku maja od 

Wojciechowskiego. O ile tylko oskarżony był w  stanie, to zdobywał te książki. Częściowo 

książki te przeznaczone były dla systemu szyfrowego. Książki zakupione przez oskarżonego, 

dostawał oskarżony Konrad.

W końcu kwietnia Lasik przekazał oskarżonemu 2 listy, które miał on doręczyć 

agentowi Świątkowskiemu w  Bydgoszczy. Listy nosiły oznaczenie „ZB5”. Polecenie to 

oskarżony wkrótce wykonał.

Lasik zażądał od oskarżonego, żeby postarał się o 3 urzędowe dowody tożsamości. O 

taki dowód oskarżony postarał się w  maju 1942 r. za pośrednictwem pewnego pracownika 

szkolnego za cenę 35 RM. Był to dowód kolejarza ze zdjęciem, wystawiony rzekomo przez 

dozorcę kolejowego Toruń-Mokre. Wreszcie oskarżony otrzymał jeszcze polecenie, żeby

63



7

pozyskać takich współpracowników, którzy byliby w  stanie zwrócić szczególną uwagę na 

ważne centra komunikacyjne.

W końcu maja 1942 r. oskarżony otrzymał - jako stały agent i ponieważ jego 

współpraca oceniona została pomyślnie -  oprócz zwrotu miesięcznych kosztów podróży 

dodatkowo 80 RM, podczas gdy wcześniej dostawał on 40 RM. Od teraz nosił on tajny numer 

4” i pseuc

W czerwcu 1942 r. Wojciechowski przyniósł - w  towarzystwie oskarżonego Konrada - 

aparat nadawczy do mieszkania oskarżonego Rychlewskiego. Wojciechowski zwrócił uwagę, 

że aparat powinien przez Kwidzyn-Gdańsk zostać przewieziony do Berlina. Oskarżony 

schował aparat w  swoim mieszkaniu, gdzie później został on skonfiskowany przez policję. 

Jeszcze tego dnia, gdy Wojciechowski był z aparatem u oskarżonego, zjawił się też u niego 

Lasik i polecił mu, żeby pojechał do Bydgoszczy i umówił Świątkowskiego na spotkanie w  

Toruniu. Polecenie to wykonał on. Jego dalsza nielegalna działalność dla polskiej służby 

wywiadowczej została przerwana z chwilą aresztowania 30 VI 1942 r.

Oskarżony był świadom, że podejmując współpracę z polską służbą wywiadowczą 

dopuścił się przestępstwa i że jako szpieg podlega najsurowszej karze.

Oskarżony w  roku 1917 wstąpił do 6. Pułku Grenadierów w  Poznaniu. Wkrótce po

polskiego wojska. Podczas wojny bolszewickiej walczył on po polskiej stronie. W 1921 r. 

został on zwolniony z polskiego wojska i odtąd pracował w  branży papierniczej.

We wrześniu 1941 r. Anton Przygodzki wystąpił do oskarżonego z apelem, żeby 

podać nazwisko człowieka, który byłby gotów pracować dla polskiej służby wywiadowczej. 

Taki człowiek otrzymałby miesięczne wynagrodzenie w  wysokości ok. 250 RM. Oskarżony 

nie chciał jednak podać nikogo takiego. Około 3-4 tygodnie później Przygodzki skierował 

propozycję do oskarżonego, ażeby sam zaangażował się w  polską służbę wywiadowczą. Ale 

on odrzucił tę propozycję. Ostatecznie, podczas kolejnego spotkania z Przygodzkim w  

listopadzie 1941 r., zadeklarował swoja gotowość [do współpracy]. Teraz otrzymał on od

U

4. Edward Świątkowski

powołaniu na front, podczas bitwy pod Arras dostał się do wojennej niewoli angielskiej, z 

której został zwolniony w  roku 1920. Następnie wrócił on do Poznania i został powołany do
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niego [Przygodzkiego] przegląd metod pracy polskiej służby wywiadowczej i zakresu jej 

działań, z których wynikało, żeby dostarczać informacje o przegrupowaniach wojsk, 

manewrach wojskowych, o sile niemieckich wojsk i niemieckich wojskowych szpitalach w  

Bydgoszczy, o zakładach zbrojeniowych i ich sprawności produkcyjnej, jak również o sile 

niemieckiej policji w  Bydgoszczy. Przygodzki przekazywał oskarżonemu także pisemne 

informacje.

W grudniu 1941 r. oskarżony poznał Lasika. Ten otrzymał od Leona polecenie, żeby 

zwerbować pośrednika [łącznika] dla organizacji w  Toruniu. I tak od teraz Lasik został 

zleceniodawcą oskarżonego. W przyszłości oskarżony intensywnie dla niego pracował. Co 4 

tygodnie dostarczał on pożądane sprawozdania o przegrupowaniach wojsk i transportach 

wojskowych, o sile policji i o obłożeniu szpitala w  Bydgoszczy. Ponieważ Lasik nalegał na 

niego, ażeby dostarczał jeszcze bardziej szczegółowe sprawozdania, oskarżony -  jako że 

złożył wniosek o zniemczenie [wpis na DVL] -  w  marcu 1942 r. powiedział Lasikowi, że nie 

chce kontynuować działalności dla polskiej służby wywiadowczej. W związku z tym obiecał 

Antoniemu Przygodzkiemu, który próbował zmienić jego decyzję, że postara się o 

zastępstwo. Jako takiego [zastępcę] wymienił on oskarżonego Andrzejewskiego. W kwietniu 

1942 r. oskarżony dostał od Lasika, za pośrednictwem oskarżonego Rychlewski ego, dwa 

listy.

Oskarżony był stałym agentem. Miał stałe wynagrodzenie od 80 RM miesięcznie i 

nosił kryptonim oraz pseudonim „Boguś”. Łącznie otrzymał on 480 RM oraz dwa razy kartki 

żywnościowe na mięso, chleb i tłuszcz.

U.

5. Bogusław Andrzejewski '

Oskarżony od 1934 r. pracował najpierw w  administracji miejskiej w Bydgoszczy i 

później w  Krajowym Urzędzie Budowlanym w  Toruniu jako technik budownictwa 

podziemnego. Nigdy nie był on żołnierzem. Po zakończeniu kampanii wojennej w  Polsce 

znalazł on posadę w  firmie budowy dróg w  Bydgoszczy, gdzie pracował do momentu 

aresztowania. [Dnia] 25 III 1942 r. złożył wniosek o zniemczenie [wpis na DVLJ.

Oskarżony Świątkowski zwrócił się do niego na początku marca 1942 r. z propozycją, \ /  

żeby dostarczał informacje dla polskiej służby wywiadowczej, przy czym dodał, że można 

przy tym zarobić dużo pieniędzy. Oskarżony chciał najpierw zachowywać się wyczekująco.

/
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Kilka dni potem Anton Przygodzki zaprosił oskarżonego do „Hotelu Bydgoskiego”. Tam 

poznał on Lasika, który zaproponował mu, żeby dostarczał informacje wojskowe z 

Bydgoszczy, zwłaszcza o przegrupowaniach wojsk, transportach wojskowych , sile wojsk w  

Bydgoszczy, obłożeniu szpitali i sile policji w  Bydgoszczy. Po tym, jak oskarżony otrzymał 

kwotę 100 RM na planowane koszty podróży, wyraził swoją zgodę. Gdy Lasik odwiedził go 

w maju 1942 r. w  Bydgoszczy, oskarżony przekazał mu sprawozdanie o sile policji w  

Bydgoszczy, jak również dane o garnizonie wojskowym w Bydgoszczy, tj. o ustalonych przez 

niego ruchach wojsk przez miasto Bydgoszcz. Oskarżony dostał przy okazji tej wizyty kartki 

żywnościowe, a prócz tego została mu zapewniona kolejna kwota 70 RM. Do następnych 

spotkań, które zostały wyznaczone na koniec czerwca 1942 r., nie doszło już więcej z powodu 

aresztowania Lasika.

Oskarżony był gotów do współpracy z przyczyn ekonomicznych. On wiedział, że 

poprzez swoją współpracę z polską służbą wywiadowczą, której cele były mu znane, popełnił 

przestępstwo.

6. Jan Kawula

W latach 1916-1918 był on żołnierzem w  armii austriackiej. Po zwolnieniu z wojska i 

powrocie do swojej rodzinnej miejscowości Chrosna [Chrosnau], został powołany do 

polskiego wojska i wziął udział w  wojnie bolszewickiej. Zaraz potem został on w służbie 

cywilnej w polskim wojsku jako mechanik. Po kampanii polskiej [wrześniowej] pracował 

najpierw w  starostwie w Nowym Dworze [Neuhof], potem jako kierowca ciężarówki w  firmie 

budowlanej. Nie złożył wniosku o zniemczenie [wpis na DVL],

Jesienią 1941 r. został on przez Polaka Janusza Wojciechowskiego, który był_^/C^ 

miejscowym agentem w Płońsku, zwerbowany do tego, żeby przekazywać listy z Nowego  

Dworu, bądź ewentualnie z Warszawy, do Płońska. Wkrótce potem poznał on Lasika. Na

zlecenie Leona, Lasik zapoznał go z celami i dążeniami polskiej służby wywiadowczej i
\

wezwał go, aby podjął służbę kuriera dla tej służby wywiadowczej. Oskarżony zgodził się i 

później jako kurier utrzymywał łączność pomiędzy centralą w  Warszawie i Lasikiem, 

względnie Wojciechowskim.

Został on poinformowany, że jego zadanie polega najpierw na tym, żeby sprowadzać 

dla organizacji wywiadowczej pieniądze z Warszawy do Płońska i sprawozdania
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informacyjne z Płońska do Warszawy. Lasik wyjawił mu także miejsce kontaktowe centrali w  

Warszawie u oskarżonej Heleny Dobrzyckiej.

Po wprowadzeniu do służby wywiadowczej oskarżony odbył łącznie 7 takich 

wyjazdów kurierskich. To było 5 wyjazdów do Warszawy i 2 wyjazdy z Nowego Dworu do 

Płońska. W obu przypadkach przewoził on do Warszawy zamknięte listy, które dostał od 

Wojciechowskiego i zgodnie ze zleceniem dostarczył je do Heleny Dobrzyckiej. Jako zapłatę 

dostawał on za każdy wyjazd 20 do 25 RM i artykuły żywnościowe, częściowo od 

Wojciechowskiego, częściowo od Lasika. Ponieważ tylko w  pewnych odstępach czasu był on 

w  stanie przekraczać granicę, Wojciechowski zlecił mu, żeby zwerbował jeszcze drugiego 

kuriera. Tak też zrobił oskarżony i zwerbował Antonowicza, przy czym powiedział mu, że 

chodzi o ważne listy, których nie wolno otwierać.

7. W itold Antonowicz

Jego ojciec do 1935 r. był polskim czynnym oficerem. W roku 1939 oskarżony zdał w  

Warszawie maturę. Podczas wojny był kierowcą w  polskim szpitalu w  Warszawie. Po wojnie 

pracował najpierw w  sztabie w  Modlinie. Ostatnio pracował jako urzędnik biurowy w  

państwowej leśniczówce w  Nowym Dworze. N ie złożył wniosku o zniemczenie [wpis na 

DVL],

Kawula, z którym oskarżony znał się, namówił go w  sierpniu 1941 r., żeby 

przetransportować listy i pieniądze z GG do Rzeszy. Oskarżony wyraził zgodę. Pierwszą 

misję tego rodzaju przeprowadził on w  maju 1941 r. On otrzymał polecenie od Kawuli, żeby 

odszukać w Warszawie pewną Helenę (chodziło o Helenę Dobrzycką). Oskarżony przybył do 

niej i dostał od niej zamknięta kopertę z pieniędzmi, którą dostarczył Kawuli, a ten dalej 

przekazał list Wojciechowskiemu. Oskarżony dostał za przeprowadzenie misji 20 RM. Drugą 

podróż kurierską do Warszawy oskarżony podjął gdzieś w  połowie czerwca 1942 r. Także ten 

list, który tam otrzymał od Dobrzyckiej, dostarczył Kawuli.

Oskarżony doskonale wiedział, że pracował dla polskiej nielegalnej organizacji. Jego 

późniejsze tłumaczenie, że myślał, iż chodziło wyłącznie o szmugiel pieniędzy, jest 

niewiarygodne.
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8. Theofil Siegmuller ^  / i
ll

W 1937 r. oskarżony przejął młyn swojego ojca. Po tym jak on w  latach 1925-1927 

służył czynnie w  pułku kolejowym, w  sierpniu 1939 r. został powołany do 2. Pułku 

Kolejowego w Jabłonnej jako podoficer rezerwy. 18 IX 1939 r. dostał się do niewoli, z której 

już 22 IX 1939 r. został zwolniony. Ostatnio pracował jako mistrz w  tartaku w  Starogardzie. 

W lipcu 1942 r. nastąpiło jego zniemczenie [został wpisany na DVL],

W marcu 1942 r. odszukał go Lasik. W trakcie rozmowy [Lasik] wtajemniczył go, że 

potrzebuje dla polskiej organizacji danych głównie o liczebności wojsk garnizonu w  

Starogardzie, o liczbie powołanych do wojska i zniemczonych. O ile oskarżony był w  stanie 

podawał Lasikowi dane o sile garnizonu w  Starogardzie i o poborze do wojska. Lasik notował 

sobie te dane.

Po jakimś czasie Lasik znowu zjawił się u oskarżonego i dopytywał się o adres mistrza 

krawieckiego Zawickiego w Starogardzie, z tą uwagą, że on też chce dostawać informacje 

typu wojskowego. Oskarżony nie znał jednak jego adresu. Lasik zlecił mu teraz, żeby zdobył 

ten adres. Z tego powodu pośle do niego -  do oskarżonego -  kogoś z kartką. Po paru dniach 

do oskarżonego przybył Baniecki. Oskarżony powiadomił go, że jego ustalenia przebiegły 

negatywnie, ponieważ Zawicki nie mieszka już w  Starogardzie.

Oskarżony zaangażował się w  to [pracę wywiadowczą] chociaż wiedział, że swoim  

sposobem postępowania popełnił przestępstwo.

/

MO

Przed wojną oskarżony pracował w  urzędzie miasta w  Czersku. Po wybuchu wojny 

zatrudniony był jako stolarz w  firmie w  Czersku.

W grudniu 1941 r. odnalazł go Lasik i zaproponował mu, żeby porzucił pracę i dla 

niego [Lasika] podróżował, przy czym dodał, że w  ten sposób oskarżony mógłby zarobić 

pieniądze łatwiej i więcej. Podczas kolejnych odwiedzin zapoznał go z celami i wytycznymi 

polskiej służby wywiadowczej POW i wezwał go do współpracy. Obiecał mu też fałszywe 

dokumenty. Oskarżony nie potrafił jednak zdecydować się na to.

/
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Podczas kolejnych odwiedzinach oskarżony przekazał Lasikowi sprawozdanie o 

nastrojach, jak również informacje o transportach wojskowych, które przeszły przez Czersk. 

Ponieważ sprawozdania były jednak zbyt marne, żeby można było je spożytkować i ponieważ 

Klin nie mógł odpowiednio zostać pozyskany, ponieważ jego ojciec już w  1939 r. został 

aresztowany a rodzina Klin uznawana była za fanatycznie polską, zrezygnowano z jego 

dalszej współpracy.

Cała jego praca, po zaangażowaniu go przez Lasika, nie miała sensu.

10. Friedrich Punkt

Do wybuchu wojny pracował w  kasie oszczędnościowej w  Gdyni. Po wybuchu wojny 

dostał zatrudnienie jako urzędnik w  biurze Urzędu Pracy w  Płońsku.

Chociaż krwi niemieckiej [pochodzenia niemieckiego], na podstawie swojego 

wychowania i nastawienia uważał się za Polaka i nie złożył wniosku o zniemczenie [wpis na 

DVL], Jako uzasadnienie podał, że bał się, iż potem zostanie powołany do niemieckiego 

wojska.

W Płońsku oskarżony poznał Janusza Wojciechowskiego. Oni zaprzyjaźnili się. Z 

biegiem czasu Wojciechowski pytał go kilkakrotnie o dokładne dane o sile [liczebności] i celu 

podróży transportów robotników rolnych do Prus Wschodnich. Oskarżony nabrał w  końcu 

podejrzeń i zażądał od Wojciechowskiego wyjaśnień. Ten powiadomił go, że jest w kontakcie 

z kilkoma osobami, które zbierają wiadomości typu gospodarczego i wojskowego, żeby 

przekazywać je dalej do Warszawy. Wojciechowski zaproponował teraz oskarżonemu 

współpracę, szczególnie miał on starać się o rozporządzenia i rozkazy dot. zatrudniania 

mężczyzn. Oskarżony wyraził swoją gotowość. On przekazał Wojciechowskiemu z pamięci -  

jako że sam nie mógł wystarać się o pożądane rozporządzenia -  wiadomości o treści takich 

zarządzeń, które dot. pracy zagranicznej zwłaszcza dla zakładów zbrojeniowych w Prusach 

Wschodnich. Wojciechowski określił te dane jako bardzo ważne. On wezwał go także, aby 

obserwował transporty wojskowe prze Płońsk i składał mu meldunki. Oskarżony jakoby 

odmówił.

Na początku czerwca 1942 r. oskarżony na polecenie Wojciechowskiego, wspólnie z 

Konradem, brał udział w  dostarczeniu radioaparatu do Rychlewskiego w  Toruniu. Podróż
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została ustalona na dzień 14 VI 1942 r. Zadanie oskarżonego i Konrada polegało na tym, żeby 

zabezpieczyć ten transport, tj. jeśli tylko policjant zwróciłby uwagę na Wojciechowskiego, 

oskarżony wraz z Konradem, którzy powinni byli iść kilka kroków za nim 

[Wojciechowskim], mieli za zadanie podejść do policjanta i zapytać go o jakąkolwiek ulicę. 

Dzięki temu uwaga policjanta miała zostać odwrócona. Transport został przeprowadzony i 

aparat umieszczono w  Toruniu u Rychlewskiego. Tam oskarżony spotkał także Lasika, 

którego już wcześniej kilkakrotnie widział w  mieszkaniu Wojciechowskiego. Lasik 

podziękował za współpracę.

Potem oskarżony jeszcze raz widział Wojciechowskiego, przy czym powiadomił go, 

że transport 20 robotników odjechał do Olsztyna.

Oskarżony miał świadomość tego, że jego informacje o ruchu na rynku pracy mogły 

zostać użyte przeciwko Rzeszy Niemieckiej. Dlatego oddał się do dyspozycji polskiej służby 

wywiadowczej, ponieważ jest Polakiem. Świadom jest skutków swojego postępowania.

v
11. Johann Laskowski \J  yfy

W maju 1915 r. został powołany do niemieckiego wojska i do końca uczestniczył w  I 

wojnie światowej. Od lipca do grudnia 1920 r. służył w  wojsku polskim i został zwolniony 

jako sierżant.

Potem wstąpił do służby w  polskiej kolei i ostatnio pracował jako dozorca kolejowy w  

Gdyni. 27 VIII 1939 r. został powołany do polskiego wojska. Pod Mińskiem, w  końcu 

września 1939 r. dostał się do niemieckiej niewoli. Po zwolnieniu ze szpitala został zwolniony 

z niewoli wojennej. Teraz [po zwolnieniu ze szpitala] został zatrudniony w  urzędzie ruchu 

kolejowego w  Gdyni.

W końcu września 1940 r. oskarżony został zniemczony.

W grudniu 1941 r. zjawił się u niego Lasik, który przedstawił się jako „Marian” i 

powołał się na znajomość z Lydią Lapke. W toku rozmowy Lasik dowiedział się o 

wojskowych transportach kolejowych. Oskarżony podał informacje o liczbie pociągów  

transportowych, jak również o przewożonym materiale. Później Lasik odwiedził oskarżonego 

jeszcze 3-4 razy. Także tym razem chodziło o rozmowy o transportach wojskowych, 

zwłaszcza bezpośrednie połączenia kolejowe między Gdynią a Gdańskiem. Oskarżony

A
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podawał przede wszystkim dokładne informacje o terminie budowy i sprawności nowo 

budowanego drugiego toru kolejowego linii kolejowej. Ostatnie odwiedziny Lasika odbyły się 

w czerwcu 1942 r.

Że Lasik potrzebował tych danych dla polskich interesów, oskarżony wywnioskował 

po wprowadzeniu do organizacji, po sposobie stawiania pytań i okolicznościach. Chociaż

podczas ostatniego przesłuchania oskarżony nie przyznał się do winy, to nie ma to znaczenia,
w

ponieważ Lasik wiarygodnie wyjaśnił, że od swojego zleceniodawcy Leona dostał rozkaz, 

żeby zwerbować agentów z kolei w  Gdyni. Dlatego skontaktował się z oskarżonym i 

powiedział mu, że potrzebuje tych wiadomości dla polskiej organizacji. Meldunki 

oskarżonego służyły do kontroli w  sztabie POW w Warszawie. Oskarżony nie dostawał 

wynagrodzenia.

U
V

12. Teofil Sarnowski ^

Od 1906 do 1908 r. służył w wojsku niemieckim. Brał udział w  I wojnie światowej na 

froncie od 1914 do 1916 r. i potem został zarekomendowany w  przemyśle zbrojeniowym. W 

roku 1918 przeprowadził się do Czerska. Ostatnio zatrudniony był jako mistrz w  różnych 

firmach budowlanych w  porcie w  Gdyni. W grudniu 1939 r. znalazł zatrudnienie w  arsenale 

marynarki wojennej w  Gdyni jako kierownik robót.

Oskarżony został 2 IV 1942 r. zniemczony.

W grudniu 1941 r. oskarżony poznał Lasika. Przy okazji Lasik dowiedział się o pracy 

oskarżonego w  arsenale marynarki wojennej. To szczególnie interesowało Lasika. Dlatego 

zadawał zaraz konkretne pytania. W marcu 1942 r. Lasik odszukał oskarżonego w  Gdyni- 

Kilonii. On pytał o port i tamtejsze przemieszczenia statków. W Zielone Świątki doszło do 

ponownego spotkania tych dwojga. Lasik wyjawił oskarżonemu, że pracuje w  służbie 

wywiadowczej polskiej organizacji i zlecił mu, żeby poczynić ustalenia o ruchu statków w  

porcie i złożyć mu o tym raport.

Kiedy spotkali się oni ponownie 23 VI 1942 r. oskarżony złożył raport o statkach 

znajdujących się w  portach, wraz z dokładnymi danymi o tonażu, wyposażeniu okrętów w  

działa, jak również o przesyłkach towarowych. Lasik robił sobie o tym notatki. Oskarżony nie
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otrzymywał pieniędzy ani innego wynagrodzenia. Oskarżony był świadom tego, że winny jest 

szpiegostwa.

13. Stanisław Kamiński

Od 1919 do 1922 r. służył on w  polskim wojsku, z którego został zwolniony jako 

młodszy sierżant. Od 1924 r. był on pracownikiem polskiego towarzystwa ubezpieczeń od 

ognia w Płońsku. Podczas kampanii polskiej [wrześniowej] został ponownie powołany do 

wojska jako młodszy sierżant i kierował oddziałem samochodowym w  komendanturze 

twierdzy w  Modlinie. Tam dostał się do niewoli, z której już po 2 tygodniach został 

zwolniony. On powrócił z powrotem do Płońska i znowu został zatrudniony w towarzystwie 

ubezpieczeniowym.

Oskarżony znał Lasika jeszcze z czasów przedwojennych. Gdy Lasik przybył teraz w  

czerwcu 1941 r. do Płońska w  celu przeprowadzenia swojej misji, żeby zwerbować 

odpowiednich agentów dla nielegalnej organizacji, zwrócił się w  tym celu do Kaminskiego. 

On wyjawił mu, że pracuje dla wydziału wywiadowczego polskiego ruchu oporu i że te 

[zbierane] informacje potrzebne są dla angielskiej służby wywiadowczej. Kamiński wyraził 

swoją gotowość do współpracy. Poza tym stwierdził on, że nie jest zdolny do intensywnej 

współpracy, ponieważ z racji swojego zawodu ma bardzo dużo papierkowej roboty.

Lasik wyjaśnił mu teraz, że zależy mu na meldunkach o kolejowych transportach 

wojskowych, o maszerujących kolumnach i o liczbie wojska w poszczególnych 

miejscowościach. Tego typu meldunki oskarżony dostarczał w  przyszłości wielokrotnie, 

składał raporty o przesuwających się transportach wojskowych, o liczebności niemieckiego 

wojska w  Rejencji Ciechanowskiej i o położonych w  pobliżu Płońska portach lotniczych. 

Oskarżony podał też Lasikowi wiele osób, które jego zdaniem są właściwe i gotowe, żeby 

wspierać jego działalność wywiadowczą. I tak wymienił on jemu Polaka Konrada z Płońska i 

Plaka Wojzika z Płocka [Schróttersburg], Zapoznał on Lasika z Konradem, po czym ten 

[Lasik] złożył Konradowi propozycję, żeby pracował dla wydziału polskiego angielskiej 

służby wywiadowczej. Konrad zgodził się na propozycję, po czym Kamiński oznajmił mu, że 

zapozna go z przedstawicielem tego wydziału.
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Kamiński niemiał ani pseudonimu, ani innego maskującego oznakowania. Za swoją 

działalność nie dostawał wynagrodzenia. Jego współpraca wynikała z idealizmu za polską 

sprawę.

Oskarżony wiedział, że popełnił przestępstwo w  związku z tym, że przekazywał 

Lasikowi ważne informacje wojenne i że podawał nazwiska odpowiednich agentów.

14. Kazimierz Konrad

Uczęszczał do technikum, a w  roku 1927 został powołany do polskiego wojska. Po 6- 

miesięcznej służbie awansowano go na podoficera, został zatrudniony jako kreślarz w  szkole 

oficerskiej w  Warszawie i po ok. 15-miesięcznej służbie zwolniono go. Później piastował 

różne stanowiska, np. pracował jako instruktor w  szkole rzemieślniczej w  Białymstoku i 

Włocławku oraz jako dyrektor elektrowni w  Sierpcu [Sichelberg].

Krótko przed wybuchem wojny 1939 r. znowu został powołany do polskiego wojska i 

podczas kapitulacji twierdzy Modlin dostał się do niemieckiej niewoli, z której został 

zwolniony po 20 dniach. Ostatnio był zatrudniony jako kreślarz budowlany w  firmie budowy 

dróg w Płońsku.

Po tym jak w  kwietniu 1941 r. został zapoznany z Lasikiem, ten wyjawił mu, że 

pracuje dla polskiej służby wywiadowczej i szuka współpracownika w  Płońsku. On [Lasik] 

zapoznał go z celami ruchu oporu POW, przy czym wyjaśnił, że chodzi przede wszystkim o 

dostarczanie informacji wojskowych dla brytyjskiej służby wywiadowczej. Oskarżony 

wyraził swoją gotowość, zwłaszcza po tym jak Lasik obiecał mu wsparcie finansowe. Lasik 

wprowadził go wówczas w zakres jego obowiązków i polecił mu, żeby na bieżąco dostarczał 

sprawozdania o przegrupowaniach wojsk i transportach wojskowych.

Podczas kolejnego spotkania ok. 2-3 tygodnie później, Konrad przekazał Lasikowi 

swoje pierwsze sprawozdanie o przegrupowaniach wojsk i liczbie wojska w  obrębie Rejencji 

Ciechanowskiej. Lasik przekazał teraz oskarżonemu pisemne instrukcje POW. Oskarżony 

sporządził dla siebie kopię kwestionariusza zamieszczonego w  instrukcjach i oryginał oddał z 

powrotem Lasikowi. W przyszłości oskarżony na bieżąco czynił ustalenia o przesunięciach 

wojsk i transportach wojskowych i dostarczał sprawozdania Lasikowi, częściowo osobiście, 

częściowo przez agenta Wojciechowskiego, średnio co 4 tygodnie.
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Jak już zostało powiedziane, 15 IX 1941 r. w  Płońsku u Wojciechowskiego odbyła się 

narada agentów. W naradzie tej uczestniczył także Konrad.

Oskarżony uskuteczniał także dla Lasika służbę kurierską pomiędzy poszczególnymi 

miejscowymi agentami w  Ciechanowie [Zichenau], Mławie i Płońsku. I tak, co 4 tygodnie 

przyjmował on z polecenia Lasika sprawozdania sytuacyjne od agentów Spojankowskiego, 

Kroplewskiego, Grzywinskiego i Sokołowskiego w  Ciechanowie, ewentualnie w Mławie i 

stosownie do wskazówek oddawał je Januszowi Wojciechowskiemu, ewentualnie Lasikowi.

W maju 1942 r. Konrad otrzymał od miejscowego agenta Wojciechowskiego v 

polecenie, żeby wspólnie z agentem Punkt sprowadzić z Płońska do agenta Rychlewskiego w 

Toruniu sprzęt nadawczy i aparat odbiorczy, który był zamaskowany jako gramofon. Zadanie 

oskarżonego polegało na tym, żeby transport, który prowadził Wojciechowski, wspólnie z 

Punktem zabezpieczyć. Oskarżony wiedział, że sprzęt ten miał być przeznaczony do 

przekazywania informacji do Warszawy.

Od Rychlewskiego oskarżony dostał w  maju 1942 r. książki o tematyce militarnej i \/ 

gospodarczej, które ten zakupił na polecenie Wojciechowskiego. Część tych książek miała 

służyć jako podstawa kodu [klucza] skrótów telegraficznych. Oskarżony miał pseudonim 

„Kazik”. Łącznie otrzymał on ok. 500 RM za swoją pracę szpiegowską.

Oskarżony wiedział, że przez swoją współpracę z polską służbą wywiadowczą, 

popełnił przestępstwo.

15. Stanisław Szpojankowski

Oskarżony służył od 1927 do 1931 r. w  polskiej flotylli rzecznej w Pińsku. Został 

zwolniony jako starszy marynarz. Potem pracował w  centrali handlowej w  Ciechanowie. 

Krótko przed wybuchem wojny ponownie został powołany do flotylli rzecznej. We wrześniu 

1939 r. jego jednostka została rozbrojona przez Rosjan. On wrócił wówczas z powrotem do 

Ciechanowa, gdzie został zatrudniony w  kasie oszczędnościowo-pożyczkowej Raiffeisena.

W tym samym celu, tj. żeby odbudować punkty wywiadowcze w  Płońsku, Lasik 

zwrócił się do oskarżonego, który był mu dobrze znany. To było w  czerwcu 1941 r. On 

poinformował go, że pracuje dla polskiej służby wywiadowczej i że w związku z tym zajmuje 

się werbowaniem odpowiednich agentów dla tej służby wywiadowczej. On objaśnił mu przy
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tym cele polskiego ruchu oporu i służby wywiadowczej oraz polecił mu, żeby złożyć 

meldunki o sytuacji wojskowej, wojskowych transportach kolejowych na wschód, 

maszerujących kolumnach i liczbie wojsk w  poszczególnych miejscowościach w  rejonie 

Ciechanów. Następnie polecił mu, żeby listy, które będą składane u niego dla Lasika, 

doręczać mu albo osobiście albo przekazywać kurierowi, który zostanie do niego przysłany 

[przez Lasika], Temu kurierowi powinien on też składać swoje meldunki z własnych 

obserwacji.

Oskarżony zgodził się na to. Jego sprawozdania dla Lasika zawierały dane o 

wojskowych transportach kolejowych, które jechały przez dworzec Ciechanów na wschód, 

następnie dane o ruchach wojsk w  rejonie Ciechanów, jak również o lotnisku w  Sokołowie. 

Przez około 4 miesiące oskarżony prowadził tę pracę wywiadowczą dla Lasika. W tym czasie 

pojawiał się u niego kurier Lasika -  chodzi o oskarżonego Konrada.

Pewnego razu kurier wręczył mu 2 zadrukowane karty, które zawierały wskazówki o 

sposobie prowadzenia obserwacji przemieszczających się wojsk, szczególnie o taktycznych 

oznaczeniach niemieckich jednostek. Instrukcje te oskarżony później zniszczył, ponieważ 

było to dla niego niebezpieczne, że przechowywał je w  swoim mieszkaniu i przekazywał 

dalej.

Pewnego razu oskarżonemu została wręczona przez pracownika pocztowego paczka 

dla „Czecha”. Oskarżony wiedział, że chodziło o Lasika i stosownie do wskazówek przekazał 

paczkę dalej jego kurierowi. Pracownik pocztowy z Ostrołęki odebrał też pewnego razu od 

oskarżonego list, który kurier od Lasika zostawił u niego dla Ostrołęki.

W biurze oskarżonego odbyły się kilkakrotnie spotkania agentów, ewentualnie 

kurierów tej organizacji. Oskarżony nie dostawał pieniędzy ani innego wynagrodzenia za 

swoją działalność szpiegowską.

Oskarżony wie, że swoim sposobem postępowania popełnił przestępstwo. Wprawdzie 

podczas późniejszego przesłuchania próbował on zakwestionować swoją winę [nie przyznać 

się do winy], jednak wiarygodne zeznania Lasika potwierdziły jego winę.
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16. Zbigniew Milewski

Po ukończeniu szkoły został on w  roku 1935 zatrudniony w  polskiej szkole 

podchorążych w  Samrow. Jako podoficer i oficer rezerwy opuścił tę szkołę po upływie swojej 

służby wojskowej. Na ćwiczenia rezerwistów został znowu wezwany w  roku 1938. Po 

rozkazie mobilizacyjnym zgłosił się do dywizji cyklistów [Radfahrerdivision], Razem z nią 

brał udział w  kampanii 1939 r. Jego jednostka została otoczona w  Warszawie. Po upadku 

Warszawy udał się z powrotem do Płońska, gdzie znalazł zatrudnienie jako technik 

budowlany w  niemieckiej firmie „Wolffer u. Goebel”.

W czerwcu 1941 r. znany mu Lasik zwrócił się do niego z pytaniem, czy orientuje się 

w budowie lotniska w Kroczewie. Oskarżony udzielił takich informacji, jakich tylko mógł. 

Jednak Lasik chciał znać bliższe szczegóły. Jednocześnie złożył oskarżonemu propozycję, 

żeby podjął pracę dla polskiej służby wywiadowczej i dostarczył plany tego lotniska. Ze 

strachu przed dekonspiracją i ukaraniem oskarżony chciał jakoby odrzucić tę propozycję, 

jednakże Lasik ponownie go o to poprosił.

Jak już zostało powiedziane 15 IX 1941 r. u Wojciechowskiego w  Płońsku odbyło się 

spotkanie agentów. W zebraniu tym uczestniczył także Milewski.

Na początku marca 1942 r. oskarżony pracował wspólnie z Konradem w biurze 

technicznym firmy. Także Konrad, od którego oskarżony dowiedział się podczas rozmowy, 

że był agentem polskiej służby wywiadowczej i pozostawał w  kontakcie z Lasikiem, żądał od 

oskarżonego współpracy. On powiadomił go, że w  interesie polskiej służby wywiadowczej 

należy dostarczać informacje o niemieckiej marynarce handlowej wojennej. Szczególnie 

chodziło o to, żeby zdobyć informacje o jednostkach niemieckiej marynarki wojennej, o 

wyposażeniu okrętów w  działa i o uzbrojeniu. Oskarżony wyraził teraz gotowość do 

współpracy. On postarał się o książki nt. niemieckich jednostek marynarki wojennej, żeby 

zorientować się w tej problematyce.

On prowadził własne dochodzenie nt. niemieckiej marynarki wojennej i pisał o tym 

bieżące sprawozdania, które dostarczał Konradowi. Za te sprawozdania otrzymał on od 

Konrada łącznie 130 RM.

Oskarżony nosił pseudonim „Żbik”. Jako motyw swojego postępowania oskarżony 

podał dążenia do poprawy swojej sytuacji materialnej.
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Jako podchorąży Wojska Polskiego świadom był skutków swojego postępowania

17. Helena Dobrzycka

Uczęszczała ona do gimnazjum w Warszawie, ale z powodu wybuchu wojny nie 

mogła złożyć egzaminu maturalnego. Ostatnio była nauczycielką domową u rodziny w  

pobliżu Warszawy.

Oskarżona utrzymywała przyjacielskie stosunki z Lasikiem. Od lata 1941 r. z 

polecenia Lasika kilkakrotnie dostarczała listy do niejakiego „Mietka” w  Warszawie, później 

też do „Leona”. Następnie, Lasik coraz częściej zostawiał u niej listy, które później odbierane 

były przez osoby trzecie, np. Kawule i Antonowicza z N owego Dworu. Kawula dostarczył jej 

też dwukrotnie zamknięte listy z Płońska.

Oskarżona udawała, że nie wiedziała, iż brała czynny udział w  działalności 

wywiadowczej, aczkolwiek było dla niej jasne, że chodziło o nielegalną działalność Lasika.

Lasik wiarygodnie zeznał, że to on włączył oskarżoną w  lipcu 1941 r. do polskiej 

służby wywiadowczej POW. Jej zadanie polegało na tym, żeby utrzymywać ciągły kontakt 

pomiędzy Leonem a nim [Lasikiem], Później pracowała ona wyłącznie dla Leona.

[Następuje wykaz dowodów i nieczytelny podpis]

o b o
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Lasik Czesław (1911-1944), ps.”Leon’*, okupacyjne nazwiska Szymanowski, 
Neumann, Józef Weber w materiałach źródłowych Fundacji i opracowaniach 
występuje także pod nazwiskiem Czesław Łasik.

Według materiałów źródłowych znajdujących się w naszym Archiwum 
Czesław Lasik podczas okupacji mieszkał w miejscowości Czarne pow. Lipno i 
zarządzał majątkiem u Niemca w Baboszewie koło Płońska. W tym czasie 
prowadził działalność dywersyjno-sabotażową jako członek konspiracyjnej 
organizacji Polska Organizacja Zbrojna „Znak” (POZ „Znak”). Być może, że 
działał także w Polskiej Organizacji Wolności, konspiracyjnej organizacji 
Stronnictwa Ludowego, powstałej w końcu września 1939 r. m.in. także w pow. 
lipnowskim, rozbitej aresztowaniami wiosną 1940 r., której pozostała po 
aresztowaniach część włączyła się do ZWZ-AK. Gm. Czarne jako rejon II 
podlegała Komendzie Powiatowej w Lipnie, a ta z kolei wchodziła w skład 
Okręgu III „Mazowsze” z siedzibą w Płocku. Formalne przejście POZ „Znak” w 
szeregi AK nastąpiło z 28 VIII 1942 r.

Z niemieckich dokumentów wynika, że w lutym 1941 r. Czesław znalazł się 
Warszawie, a także i to ( więzienie w Gdańsku), iż mieszkał w Warszawie przy 
ul. Kopińskiej, gdzie według naszych źródeł przy tej ulicy mieściła się drukarnia 
POZ. Podaję to jako interesujący fakt. Nie wiem, czy te fakty w ogóle należy 
łączyć.

W ramach ofensywnego wywiadu dalekosiężnego Komendy Głównej ZWZ- 
AK utworzono Referat „Zachód”, któremu podlegały grupy wywiadu 
„Wybrzeże”, „Środek” i „Południe”. Z kolei w ramach wywiadu Komendy 
Głównej Organizacji Wojskowej „Związek Jaszczurczy” została powołana też 
Ekspozytura „Zachód”, która objęła swoją działalnością teren Rzeszy, a więc 
także ziemie wcielone do Rzeszy. Oba wywiady ściśle współpracowały. Funkcję 
oficera łącznikowego między wywiadem ZWZ-AK a wywiadem „Zw. 
Jaszczurczego” pełnił Szef Sekcji Zachodniej wywiadu dalekosiężnego KG 
ZWZ-AK kryptonim „Stragan” Mieczysław Rutkowski („Goszczyński”,” 
„Mieczysław Bernatowicz”), a po jego aresztowaniu Karol Trojanowski. 
Właśnie z Mieczysławem Rutkowskim współpracował Czesław Lasik i z jego 
ramienia kierował siatkami wywiadu „Straganu” na Pomorze. Na ul. Natolińską 
w Warszawie przywoził meldunki wywiadowcze z terenu. Tam także meldunki 
wywiadowcze przekazywała na umówiony sygnał Helena Dobrzycka-Łukomska 
ps.”Lena”, która pracowała równocześnie dla wywiadu „Zw. Jaszczurczego” i 
AK. „Lenę” do „Straganu” zaprzysiągł w 1941 r. Czesław Lasik, którego znała
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sprzed wojny. Nie podaje jednak w jakich okolicznościach się poznali. Cz. 
Lasik, który wówczas występował pod nazwiskiem Neumann, przywoził z 
Gdyni meldunki wywiadowcze, a „Lena” przekazywała je na ul. Natolińską( do 
M.Rutkowskiego, którego znała pod nazwiskiem Bernatowicz). W relacjach 
znajduje się stwierdzenie, iż śp. Czesław Lasik na Wybrzeże jeździł raz lub dwa 
razy w miesiącu. Benedykt Siegmiiller, brat straconego Teofila, w relacji 
napisał, iż Czesław Lasik, kierownik wywiadu „Straganu” na Pomorze 
przyjechał i korzystał z punktów kontaktowych, które do Komendy Głównej 
przesłał Okręg Łódzki ZWZ-AK po stracie wcześniejszych kontaktów, a 
Benedykt był wśród osób, które poleciły punkty kontaktowe m.in. w Toruniu, 
Czersku, Starogardzie, Tczewie.

W marcu-kwietniu 1942 Cz. Lasik polecił „Lenie”, utrzymującą jego 
kontakty z Rutkowskim, opuścić Warszawę z powodu zagrożeni aresztowaniem. 
Zamieszkała w Łomiankach, skąd dojeżdżała do Warszawy. Została 
aresztowana 10 VII 1942 r. i w tym samym procesie co śp. Czesław skazana na 
wyrok śmierci z zawieszeniem. Przeżyła obóz koncentracyjny Stutthof ( zmarła 
w 2002 r.).

Wydaje się, że oficerami łącznikowymi Czesława Lasika z Płońska na 
Wybrzeże byli Wojciechowski ( imię nieznane) i Marian Przygodzki. Obaj 
podczas okupacji mieszkali w Płońsku, a Marian przed wojną mieszkał w 
Gdyni. W Gdyni mieszkał jego starszy brat Antoni, także zaangażowany w 
wywiadzie. Zdaniem relatorów śp. Czesław miał punkt kontaktowy w Gdyni w 
hotelu przy ul. Starowiejskiej, gdzie m.in. odbierał meldunki wywiadowcze od 
zatrudnionego tam Polaka-kafelkarza, który dostarczał informacje z marynarki 
wojennej, sporządzał kopie dokumentów, które zostawiali niemieccy 
inżynierowie. Został aresztowany w restauracji u Grzegorzewskich przy ul. 
Starowiejskiej, gdzie miał spotkać się z Antonim Przygodzkim i Klemensem 
Wickim ( spóźnił się na spotkanie).

opracowała Elżbieta Skerska dokumentalistka
i>'

Bibliografia:
Arch. Muzeum Stutthof: Relacje, t. XXII, s.205, t. XXVII, s.6; FAPAK: T. 
Siegmuller Teofil; Chrzanowski B., Związek Jaszczurczy i Narodowe Siły 
Zbrojne na Pomorzu 1939-1945, Toruń 1997; Chrzanowski B. i Gąsiorowski A., 
Zeszyty Muzeum Stutthof, nr 6/1985; Słownik biograficzny konspiracji 
pomorskiej 1939-1945, pod red. E. Zawackiej, Toruń 1996, cz. 2, s. 174; 
Witomska E., Powstanie i działalność POZ na terenie Lipna i pow. lipnowskiego 
w latach 1939-1945 ( maszynopis).

opr. /tf. CM, AOiO

87



C&esłaar Lasik -  pierwszy z lewej strony -  członek
gnę>y POZ Czarne
-  zd jęcie z l a t  ta jny

* reJonie Czernikom d z ia ła ła  grypa członków £02 pod dowódzfea 
Zagrahskierp • Jkcje  sabotażowe piowadsone %r tym rejon ie n ie  
różniły  się  od a k c ji prowadzonych ^  im ycii re^omch obwoJu t3 
organizowanie paczek żywnościowych dla jeńców wojennych i  wif 
żalów obozów ten aa teB M ^p ci^  poiaoc finanm\m i laaterialna 
d la  miejscowej ludności, sabotaż w ro ln ictw ie I td ,

 ̂ czerwcu 1942r  Hiency dokonali rew izji w miejscowości 
Gzemikow pow. Lipno w wyniku, której zginął dowddea Zagrab 
a k ilku  iimych członków Grganizacj i  zosta ło  aresztowanych pr; 
gestapo z Gradziądza„?)Z 88



89



90



Bogdan Kamiński 
26 600 RADOM 

ul.Żeromskiego 114 m 105 
tel. 48 3625860

Badom 29 05 2010

Na ręce Pani Elżbiety Skerskiej

FUNDACJA 
GENERAŁ ELŻBIETY ZAWACKIEJ 

TORUfr

Szanowna Pani ' i

W nawiązaniu do rozmowy telefonicznej przesyłam Pani

następujące informacje.

Jestem synem śp. Stanisława Kamińskiego, urodzonego 
28 04 1899 roku w Słoszewie powiat Płońsk, syna 
Jakuba i Konstancji z Mierzyńskich.

Ojciec działał w grupie śp.Czesława Lasika. W lipcu 
1942 roku został aresztowany i wyrokiem sądu wojskowego 
rzeszy skazany na śmierć.
Wyrok wykonano 8 04 1943 roku w Brandenburgu.

Posiadam następujące dokumenty;
1. Wyrok i zawiadomienie o jego wykonaniu--
2. Świadectwo zgonu urzędu cywilnego w Brandenburgu, 

odpis z dnia 2 12 1948 roku.
3. Informację Polskiego Czerwonego Krzyża z dn.30 09 49»

o sprowadzeniu urny z prochami ojca przez Polską 
Misję Wojskową w Berlinie.

4 . Akt oskarżenia grupy 15 osób, w tym ojca, z dnia 
26 11 1942 roku./W numeracji brak 2 i 3 strony/.

5. Wyrok skazujący z dnia 08 011943 roku.

Z listów ojca, pisanych z więzień, wynika, że 
początkowo był więziny w Gdańsku, potem w Berlinie.
Być może także w Sztuthofie.

Jeśli posiada Pani jakiekolwiek inne materiały, 
będę zobowiązany za udostępnienie ich lub podanie 
źródeł Ich otrzymania.
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CA
Pan
Bogdan Kamiński 

26-600 Radom

Szanowny Panie !

Przepraszam, że odpisuję na Pana list dopiero teraz, ale czekałam na 
tłumaczenie „aktu oskarżenia Najwyższego Sądu Wojennego Rzeszy z 26 XI 
1942 r.” Tłumaczenie otrzymałam dopiero w listopadzie br.

W materiałach źródłowych znajdujących się w naszym Archiwum 
informacje o pracy w wywiadzie Ojca Pana śp. Stanisława Kamińskiego 
znalazłam tylko w niemieckich dokumentach straconego z Pana Ojcem Teofila 
Siegmullera, natomiast więcej informacji posiadamy na temat śp. Czesława 
Lasika, który kierował siatką wywiadu na Pomorzu. Nasze Archiwum, jak sama 
nazwa wskazuje, zajmuje się konspiracją pomorską -  walką z okupantem na 
terenie byłego województwa pomorskiego i Wolnego Miasta Gdańska, stąd nie 
posiadamy materiałów źródłowych o konspiracji na innych terenach 
okupowanych np. Płońska, Płocka, a działalność wywiadowcza Ojca Pana 
związana była z tamtym terenem.

W załączeniu przesyłam fragmenty tłumaczenia, wspomnianego na początku 
listu, „ aktu oskarżenia”.

Łączę wyrazy szacunku i poważania 

Elżbieta Skerska dokumentalistka
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0c*: Sylwester Kamyszek <s kamyszek(a>wp.ul> 

Do: <fapak@wp.pl>

Temat: Czesław Lasik sekcja "Stragan"

f u n d a
"AfChfwliFT! ; »

Armii Krajowej ora; w

Załączniki: skanowanie0002.ipq (2100 kB) POKAŻ USUŃ 
skanowanle0003.iPCi (1770 kB) POKAŻ USUN 
skanowanie0004. jpg (1698 kB) POKAŻ USUN 
IMG 9224JPG (1298 kB) POKAŻ USUN~

Witam.
Zwracam się z upi7ejmą prośbą o sprawdzenie czy w waszym archiwum są 
dokumenty dotyczące działalności grupy "Stragan" i w tym Czesława Lasika 
nazywanego też Łasik , Lesik.
Jestem siostrzeńcem zamordowanego przez Niemców śp. Czesława i poszukuję 
informacji, które pomogły by odkryć działalność mojego Wuja. Zaznaczam, 
że żyją jeszcze jego trzy siostry: Emilia Reich mieszka w Nowym Tomyślu 
moja mama Maria Kamyszek i Seweryna Korycka najmłodsza siostra.
0  działalności swojego brata niewiele wiedziały bo Czesław ich nie 
wtajemniczał z uwagi pewnie na bezpieczeństwo. Okres po 45- roku był też 
haniebnym w historii, żyjąca rodzina Lasika nie miała pewno 
wystarczającej odwagi ale też i możliwości ( większość była rolnikami, 
mieszkali na wsi) i dziś cieszę się, że prawda również za waszą 
wspaniałą działalnością wychodzi na jaw. Ja sam bardzo żałuję, że 
wcześniej nie zająłem się tym tematem.
Ale do rzeczy. Wiem, że tym tematem zajmował się Pan dr Bogdan 
Chrzanowski i on mówił nu w rozmowie telefonicznej, ze widział akta 
sprawy Czesława Lasika ( w swojej publikacji używał nazwisko Lasik), i 
najprawdopodobniej są one w Toruniu. Dr Chrzanowski pisywał od Emilii 
Reich w 86,88,1 90 roku. Z tych listów można wyciągnąć wniosek, że 
Czesław Lasik działał w " ofensywnym wywiadzie dalekosiężnym Komendy 
Głównej ZWZ- AK mającym powiązania z wywiadem Związku Jaszczurczego.
Były bowiem dwie sieci Komendy Głównej i Pomorskiego Okręgu." Wuj 
Czesław Lasik działał w tej pierwszej.
Ja jestem w posiadaniu dokumentów typu dow. osobisty, wypis z wyroku i 
informacje o wykonaniu wyroku ( w załączeniu), listów pisanych z Halle, 
mam też informację, że sprawa toczyła się
przed Okręgową Komisją Badań Zbrodni Hitlerowskich w Poznaniu pod Sygn, 
akt. Ds 78/69/ŚI i miało to miejsce dnia 18.02.1972r.
Podobno działalność Czesława Lasika i jego kolegów( niektórzy przeżyii 
wojnę m.in. Jan Janiak) z grupy Stragan w znacznej części rozbitej w 
1942 roku, miała bardzo duze znaczenie , a tak niewiele się o niej 
pisze( lata komuny zrobiły swoje). Lasik został też odznaczony 
dwukrotnie jeszcze za życia przez Rząd w Londynie ale odznaczenia 
zostały zamurowane w Warszawie na ul. Hożej i w czasie po Powstaniu 
zaginęły - tak mówi moja ciocia.
1 dlatego wielka prośba o ile są u was jakieś informacje w tym zakresie
lub uzyskałbym wskazówki gdzie mogę się zwrócić o pomoc to byłbym bardzo 
zobowiązany.
I jeszcze jedna informacja 24 września 2009 r. odsłonięto kolejne \
tabliczki pamiątkowe przy Pomniku Polskiego Państwa Podziemnego i Armii 
Krajowej w Poznaniu upamiętniające naszych wspaniałych patriotów. /
Zasługa Światowego Związku Żołnierzy Armii Krajowej i Pani Krzyżańskiej, 
która wskazała mi ścieżkę. Czesław Lasik też ma swoją tabliczkę. Pani 
Krzyżańska z Poznania kontaktowała się w sprawie Lasika ale me uzyskała 
odpowiedzi.
Łączę wyrazy szacunku i serdecznie pozdrawiam życząc jednocześnie 
Pomyślności Nowy 2010 Rok.

wy K
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Załączniki:. 

Referent:.

Sylwester Kamyszek 
Głuponle 91 
64-316 Kuślin 
tel. 61 44 73 203 
kom. 606 .100 023
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Od/ zesław Lasik sekcja "Stragan"

Temat: Odp: C zesław  Lasik sekcja "Stragan"
Nadawca: "Sylw ester Kam yszek" < s_kam yszek@ w p .p l>  
Data: Fri, 15 Jan 2 0 1 0  15:55:42 + 0100  
Adresat: fapak < fapak@ w p.pl>

R ,  •

'Archiwum i Muzeum Pomorskie
i Armii Krajowej oraz Służby Polek"

w TsłUi ,io

lodnia:
. ...................

lo lO

i

f
Szanowna Pani Elżbieta Skerska.

2atąęznixi:..............................
Bardzo dziękuję za odpowiedź na mój list. Jesteśmy hiezmiernie
wdzięczni, że poszukaliście Państwo informacje o m n i j Pypsławip...
Lasiku.
Choć przyznam, że w publikacjach Pana Janusza Leszka Żabowskiego "
Płońska Konspiracja Patriotyczna 1939-1956. i w biuletynie Szczerbca tom
11 NSZ jest trochę opisane o rejonie Mazowsza (Płońsk Ciechanów), jednak 
są też pewne nieścisłości.
Już dziś mogę powiedzieć, że o ile to możliwe to proszę o sporządzenie 
kwerendy. Proszę też o informacje o przypuszczalnych kosztach, ile, 
kiedy i na jakie konto wpłacić?
Moja ciocia Emilia Reich zd. Lasik w rozmowie tel. wyraziła już dziś 
akces przyjazdu do Torunia ( ma ukończone 90-lat). Ja sam też myślę, że 
jak trochę zima odpuści to ten pomysł odwiedzenia Fundacji będzie 
realny. Zatem dziękuję za zaproszenie - mówiąc wprost.
Odnośnie informacji o rodzinie z jakiej pochodził śp. Czesław Lasik to 
załączam krótką notatkę biograficzn ą( projekt do dalszego dopracowania). 
Pozdrawiam serdecznie 
Sylwester Kamyszek

Dnia 15-01-2010 o g o d z . 11:37 fapak@wp .pl napisał(a):
Szanowny Panie ! 'tO

W odpowiedzi na Pana pytanie z 3 I br. uprzejmie informuję, iż po 
przeprowadzeniu wstępnej kwerendy odnalazłam w naszym Archiwum w dziale 
"Pomorza" materiały źródłowe (relacje konspiratorów pomorskich, 
opracowania) na temat działalności wywiadowczej śp. Czesława Łasika ( 
takie nazwisko wymieniają Jego współpracownicy), kierującego, z ramienia 
KG ZWZ-AK, jedną z licznych sieci wywiadu na terenie Okręgu Pomorskiego 
ZWZ-AK. Informacje są rozproszone i dlatego nie dołączam ich do 
korespondencji; sporządzenie kwerendy jest odpłatne według naszego 
c e nnika.

Dość obszerne informacje o aresztowaniu, przesłuchaniach Czesława Łasika 
znajdują się w opracowaniu, Męclewski Alojzy, Neugarten 27. Z dziejów 
gdańskiego gestapo, wydanie MON, 1974.

Bardzo zainteresowały mnie posiadane przez Pana dokumenty. Gdyby 
zechciał Pan przekazać nam je do Archiwum, to mogłabym założyć teczkę 
osobową. Poza tym przygotowuję biogramy do cz.VII "Słownika 
biograficznego konspiracji pomorskiej 1939-1945" i chciałabym umieścić w 
nim biogram śp. Czesława. W tym celu potrzebne mi będą dane dotyczące 
Jego życia rodzinnego.

Zapraszam do odwiedzin Fundacji, gdzie na miejscu będzie Pan mógł 
zapoznać się z materiałami źródłowymi. Jeżeli to niemożliwe, to 
przeprowadzę dla Pana odpłatną kwerendę. Czekam na decyzję.

Dziękuję za życzenia noworoczne.
Łączę wyrazy szacunku. Z poważaniem

\ Elżbieta Skerska dokumentalistka

l-Ar. L,$\?V^(ĄODnia 3-01-2010 o godz. 19:56 Sylwester Kamyszek napisał(a):
Witam.
Zwracam się z uprzejmą prośbą o sprawdzenie czy w waszym archiwum są 
dokumenty dotyczące działalności grupy "Stragan" i w tym Czesława Lasika 
nazywanego też Łasik , Lesik.

Jestem siostrzeńcem zamordowanego przez Niemców śp. Czesława i poszukuję 
informacji, które pomogły by odkryć działalność mojego Wuja. Zaznaczam, 
że żyją jeszcze jego trzy siostry: Emilia Reich mieszka w Nowym Tomyślu 
moja mama Maria Kamyszek i Seweryna Korycka najmłodsza siostra.
0 działalności swojego brata niewiele wiedziały bo Czesław ich nie 
wtajemniczał z uwagi pewnie na bezpieczeństwo. Okres po 45- roku był też

2010-01-18 09:37
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haniebnym w historii, żyjąca rodzina Lasika nie miała pewno 
wystarczającej odwagi ale też i możliwości ( większość była rolnikami, 
mieszkali na wsi) i dziś cieszę się, że prawda również za waszą 
wspaniałą działalnością wychodzi na jaw. Ja sam bardzo żałuję, że 
wcześniej nie zająłem się tym tematem.
Ale do rzeczy. Wiem, że tym tematem zajmował się Pan dr Bogdan 
Chrzanowski i on mówił mi w rozmowie telefonicznej, ze widział akta 
sprawy Czesława Lasika ( w swojej publikacji używał nazwisko Łasik), i 
najprawdopodobniej są one w Toruniu. Dr Chrzanowski pisywał od Emilii 
Reich w 86,88,i 90 roku. Z tych listów można wyciągnąć wniosek, że 
Czesław Lasik działał w " ofensywnym wywiadzie dalekosiężnym Komendy 
Głównej ZWZ- AK mającym powiązania z wywiadem Związku Jaszczurczego.
Były bowiem dwie sieci Komendy Głównej i Pomorskiego Okręgu." Wuj 
Czesław Lasik działał w tej pierwszej.
Ja jestem w posiadaniu dokumentów typu dow. osobisty, wypis z wyroku i 
informacje o wykonaniu wyroku ( w załączeniu), listów pisanych z Halle, 
mam też informację, że sprawa toczyła się 
przed Okręgową Komisją Badań Zbrodni Hitlerowskich w Poznaniu pod Sygn, 

akt. Ds 78/69/Ś1 i miało to miejsce dnia 18.02.1972r.
Podobno działalność Czesława Lasika i jego k o l e g ó w ( niektórzy przeżyli 
wojnę m.in. Jan Janiak) z grupy Stragan w znacznej części rozbitej w 
1942 roku, miała bardzo duże znaczenie , a tak niewiele się o niej 
p i s z e ( lata komuny zrobiły swoje). Lasik został też odznaczony 
dwukrotnie jeszcze za życia przez Rząd w Londynie ale odznaczenia 
zostały zamurowane w Warszawie na ul. Hożej i w czasie po Powstaniu 
zaginęły - tak mówi moja ciocia.
I dlatego wielka prośba o ile są u was jakieś informacje w tym zakresie 
lub uzyskałbym wskazówki gdzie mogę się zwrócić o pomoc to byłbym bardzo 
zobowiązany.
I jeszcze jedna informacja 24 września 2009 r. odsłonięto kolejne 
tabliczki pamiątkowe przy Pomniku Polskiego Państwa Podziemnego i Armii 
Krajowej w Poznaniu - upamiętniające naszych wspaniałych patriotów. 
Zasługa Światowego Związku Żołnierzy Armii Krajowej i Pani Krzyżańskiej, 
która wskazała mi ścieżkę. Czesław Lasik też ma swoją tabliczkę. Pani 
Krzyżańska z Poznania kontaktowała się w sprawie Lasika ale nie uzyskała 
odpowiedzi.
Łączę wyrazy szacunku i serdecznie pozdrawiam życząc jednocześnie 
Pomyślności Nowy 2010 Rok.

Sylwester Kamyszek 
Głuponie 91 

64-316 Kuślin 
t e l . 61 44 73 203 
kom. 606 100 023

Kibicuj biało-czerwonym w Zakopanem 
Największa impreza sportowa tej zimy!
Zobacz zdjęcia:
http://klik.wp.pl/?adr=http%3A%2F%2Fcorto.www.wp.pl%2Fas%2Fskoki galer ia.htmls,sid=94

Białe szaleństwo trwa!
Dokąd w tym roku?
Sprawdź trasy, wyciągi, oferty:
h ttp://klik.wp.pl/?adr=http*3A%2F%2Fcorto.www.wp.pl%2Fas%2Fnarty2009-10.html&sid=943

Życiorys Czesława Lasika.doc
Content-Type: application/m sw ord  

Content-Encoding: base64

2 z 2 2010-01-18 09:37
96

http://klik.wp.pl/?adr=http%3A%2F%2Fcorto.www.wp.pl%2Fas%2Fskoki
http://klik.wp.pl/?adr=http*3A%2F%2Fcorto.www.wp.pl%2Fas%2Fnarty2009-10.html&sid=943


97



F U N D A C J A  

G E NE RAŁ  ELŻBI ETY  Z A WA C K I E J
ARCHIWUM I MUZEUM POMORSKIE ARMII KRAJOWEJ 

ORAZ WOJSKOWEJ SŁUŻBY POLEK 

~ ~  ■

BIURO FUNDACJI • 87-l9G0iBl>raiŃ2a3 u II^8 lM fikN A  93 • TEL. 0048 56 65 22 186 
www.um.torun.pl/AK,www.zawacka.pl,fapak@wp.pl

KONTO: 82 1090 1506 0000 0000 5002 0244 • KRS 00000 41692

i?

i
~ l Ą j§ J ' - o  La j

Szanowny Panie !

Pan Sylwester Kamyszek 

64-316 Kuśim

Przesyłam w załączeniu informację o działalności konspiracyjnej 
śp. Czesława Lasika.

Sporządziłam ją  na podstawie materiałów w naszym Archiwum i zdaję sobie 
sprawę z tego, że jest niepełna i zawiera szereg znaków zapytania. Być może, że 
śp. Czesław Lasik jeszcze przed wojną miał powiązania z Oddziałem II WP, być 
może należał do dywersji pozafrontowej ( Tajna Organizacja Konspiracyjna 
kryptonim „Grunwald” powołanej w 1938 na terenie Dowództwa Okręgu 
Korpusu VIII w Toruniu). W swoich materiałach nie wspomina Pan o losach 
Wuja podczas kampanii wrześniowej ani o Jego służbie wojskowej.

Na terenie Pomorza krzyżowały się liczne siatki wywiadu. Znamienny jest 
fakt, że niezależnie od organizacji siatki te współpracowały ze sobą.

Przesłane przez Pana dokumenty z procesu śp. Czesława i Jego 
współpracowników oddałam do tłumaczenia pracownikowi naukowemu 
Uniwersytetu Mikołaja Kopernika. Są one bardzo cenne i na pewno wiele spraw 
wyjaśnią. Tłumaczenie prześlę natychmiast po jego otrzymaniu.

W załączeniu przesyłam kserokopię zdjęcia z opracowania Elżbiety 
Witowskiej oraz biogram Wickiego Klemensa, gdzie autorka wymienia 
nazwisko śp. Czesława.

Spróbuję napisać do Centralnego Archiwum Wojskowego. Może stamtąd 
uzyskam informację na temat służby śp. Czesława Lasika.

Proszę także o krótką informację na temat Rodziców śp. Czesława - jaki 
posiadali zawód.

Przepraszam za zwłokę w odpowiedzi.

Z wyrazami szacunku i poważania 
Elżbieta Skerska
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